
 تخلف بانک ها از تسهیلات نهضت ملی مسکن
 چه کسی پاسخگوست؟

محمدحسین مقدم  با وجود ســهم ۶۰ تا ۷۰ 
درصدی مسکن در ســبد هزینه های خانوارهای 
شهری در ایران و تورم فزاینده کالاهای ضروری، 
اکنون بانک هــا از ارائه تســهیلات قانونی طفره 
می روند. با وجود سهم ۶۰ تا ۷۰ درصدی مسکن 
در سبد هزینه های خانوارهای شهری در ایران و 
تورم فزاینده کالاهای ضــروری، اکنون بانک ها 
که ملزم به تخصیص ۲۰ درصد تسهیلات سالانه 
خود به حوزه مسکن هســتند، از ارائه تسهیلات 
قانونی طفــره می روند. میزان تحقق تســهیلات 
منعقدشــده ی بانک ها برای اجرای نهضت ملی 

مسکن، تنها حدود ۲۰ درصد است.

سهم ۷۰ درصدی مسکن در سبد هزینه خانوار
در حال حاضر، حدود ۳۱ درصد مردم در کشــور 
و حدود ۴۴ درصد در تهران مســتأجر هستند و 
مسکن، ســهم عمده ای در ســبد هزینه هایشان 
دارد. طبق داده های مرکز آمار، هزینه ی مســکن 
خانوار نسبت به کل هزینه ها در مناطق شهری و 
روســتایی ایران به گونه ای بود که هزینه مسکن 
در پایان دهه ۱۳۹۰ به طور میانگین برای خانوار 
شهری ۳۵.۹ درصد و برای خانوار روستایی ۱۸.۵ 

درصد ذکر شده است.
این در حالی اســت که بــا روند فزاینــده قیمت 
مســکن، بابــک نگاهــداری، رئیــس مرکــز 
پژوهش های مجلس، تیرماه سال گذشته، سهم 
هزینه های مســکن در ســبد خانوارهای شهر را 
حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد اعلام کرد؛ رقمی که تقریباً 
ســه تا چهار برابر میانگین جهانی است. به گفته 
وی میانگین این شــاخص در جهان ۱۸ درصد و 
با نوســانات موجود، بین ۱۵ تا ۲۵ درصد متغیر 

است.

نسبت تسهیلات به قیمت تمام شده 
مسکن: ۲۵ درصد

آمارها نشــان می دهد که طی یک دهه گذشته، 
تسهیلات بانکی به طور میانگین، فقط ۲۵ درصد 
قیمت مسکن را شامل می شود. با گذشت زمان و 
کاهش ارزش پول، ارزش این تسهیلات نیز کمتر 
می شــود و بیش از ۷۰ درصد قیمــت خرید یک 

مسکن، باید توسط متقاضی پرداخت شود.
طبق آمارهای اعلام شــده از سوی بانک مرکزی، 
طی ۱۰ ســال گذشــته، قیمت زمین در تهران 
۴۰ برابر و قیمت واحد مســکونی ۲۰ برابر شــده 
اســت. همچنین افزایش بین ۵۰ تا ۷۰ درصدی 
قیمت مسکن در ابتدای ســال ۱۴۰۲ نسبت به 
۱۴۰۱، هم در حوزه خرید و هم اجاره، شــرایط را 
برای مردم و بانک ها به منظور دریافت و پرداخت 

تسهیلات، بسیار دشوار کرده است.

بانک های متعهد به اعطای تسهیلات: فقط 
چهار بانک!

گزارش بانــک مرکزی موید این ادعاســت که به 
جز بانک مسکن و ســه بانک دیگر، سایر بانک ها 
وظایف قانونی خود را در زمینه حمایت از اجرای 
نهضت ملی مسکن و ارائه تسهیلات به متقاضیان 
انجام نداده اند و ســهم آنها، بسیار ناچیز و نزدیک 
به صفر است!همچنین نســبت تسهیلات بخش 
مسکن به کل تسهیلات شبکه بانکی، با احتساب 
تســهیلات اعطاشــده بانک مســکن در برخی 
سال ها به حدود ۴ درصد رســیده اما سهم سایر 
بانک ها بــدون احتســاب بانک مســکن، فقط 
۰.۴ درصد بوده اســت! این آمار، فاصله بســیار 
چشمگیری با کشــورهای دیگر دارد. این نسبت 
برای بانک ها در سوئیس، حدود ۵۰ درصد و هلند 

حدود ۱۹ درصد است.
بررســی عملکرد بانک ها، بیانگر تخلــف آنها از 
الزامــات قانونــی در حوزه پرداخت تســهیلات 
مسکن است. در ماده چهارم قانون جهش مسکن 
تصریح شــده که بانک ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی مکلفند حداقل ۲۰ درصد تســهیلات 
پرداختی نظام بانکی در هر ســال را با نرخ ســود 
مصوب شــورای پول و اعتبار به بخش مســکن 
اختصاص دهند. در ادامه این ماده تاکید شده این 
رقم در ســال اول اجرای قانون، نباید از ۳۶۰ هزار 
میلیارد تومان کمتر باشد و برای سال های آینده 
نیز حداقل منابع تســهیلاتی مذکــور با افزایش 
درصد یادشده مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش 

یابد.
با توجه بــه این الزام قانونی، در ســال اول اجرای 
قانــون از ۳۰ شــهریور ۱۴۰۰ تا ۳۰ شــهریور 
۱۴۰۱، تسهیلات اعطاشــده توسط نظام بانکی، 
در مجمــوع، رقــم ۳,۷۶۰ هزار میلیــارد تومان 

بوده که ۲۰ درصد آن، برابــر با ۷۵۲ هزار میلیارد 
تومان است. رقم اعلام شــده توسط بانک مرکزی 
برای تسهیلات مسکن، یعنی ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان، حــدود ۵۰ درصد رقم بالاســت که باید 
توســط بانک ها اعطــا می شــد. همچنین برای 
ســال دوم اجرای قانون، این سهمیه توسط بانک 
مرکزی، ۴۵۸ هزار میلیارد تومــان اعلام و ابلاغ 
شده اســت.با این حال، نتایج حاصل شده بیانگر 
عدم تعهد بانک ها به پرداخت تسهیلات مسکن، با 
وجود مصوبه قانونی اســت؛ به گونه ای که در سال 
اول ۶۴.۷ هزار میلیارد تومان قرارداد منعقد شده 
و از این میزان ۵۱.۵ هزار میلیــارد تومان، یعنی 
حدود ۸۰ درصد، تنها توســط بانک مسکن بوده 
است.در سال دوم نیز از ۱۱۱ هزار میلیارد تومان 
قرارداد منعقدشــده، ۸۲.۷ هزار میلیارد تومان 
یعنی حدود ۷۵ درصد توســط بانک مسکن بوده 
اســت. در کنار بانک مســکن، بانک های توسعه 
صادرات، توســعه تعاون و صنعــت و معدن، تنها 
بانک های متعهد به پرداخت تســهیلات مسکن 
طبــق قانون بوده انــد که ۱۰۰ درصــد تعهدات 
خود را اجرایی کرده اند. برخــی بانک ها کمتر از 
۱۰ درصد و غالباً حدود ۲ تا ۳ درصد از تسهیلات 

طرح نهضت ملی مسکن را پرداخت کرده اند! 
در همین رابطه، درصد تحقق تسهیلات اعطایی 
مسکن نسبت به سهمیه، در سال اول ۱۸ درصد، 
ســال اول به علاوه شش ماهه ســال دوم ۱۷.۵ 

درصد و سال دوم ۲۴ درصد بوده است.
این امر نشــان می دهد که مــاده ۴ قانون جهش 
تولید مســکن در حوزه اعطای تسهیلات بانکی 
و تخصیص حداقل ۲۰ درصد از کل تســهیلات 
اعطایی بانک هــا، عملًا تا حد زیادی اجرا نشــده 
و بانک ها نخواسته اند یا نتوانســته اند این مهم را 

محقق نمایند.

 سازمان حمایت کجاست؟
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آقای ساپینتو؛ پاسخگو باشید و آدرس غلط ندهید
مرتضی رضایی  آقای ســاپینتو آیا ســپاهان و تراکتور هــم تیم حکومتی 
هستند؟شما مرد بازی های بزرگ نبوده اید و امتیازهای مهم استقلال را در این 

بازی ها از دست دادید.

دیدگاه

 مدیریت مشارکتی در شهر
 علیرضا زاکانی  از موفق ترین روش های مدیریتــی در دوران مدرن، پیوند 
بین حوزه حکومت و حوزه عمومی اســت. شــهروندانی که دست به انتخاب 
مدیران می زنند شایســته اســت که در طــول دوران خدمت نیز بخشــی از 

مسئولیت و مشارکت را به عهده گیرند.

یادداشت

هوایی

پس از صدور مجــوز افزایش ۲۹ درصدی قیمت 
بلیت هواپیما، انجمن شــرکت های هواپیمایی 
نرخ های نامتعارف بلیت را منتشــر کرد که این 

قیمت ها دیشب اصلاح شد.
روز پنجشــنبه افزایش بلیت هواپیما از ســوی 
انجمن هواپیمایی اعلام شد. پیش از این سازمان 
هواپیمایی کشوری با شفاف سازی این موضوع 
و تنویر افکار عمومی، در اطلاعیه ای اعلام کرده 
بود کــه افزایش قیمت از ســوی ایرلاین ها تابع 
شــاخص های اقتصادی، نرخ تورمــی و نرخ ارز 
است به گونه ای که نرخ بلیت با وجود عدم تغییر 

در طول ۲۲ ماه گذشــته ثابت مانده اما حقوق و 
دستمزد کارکنان این بخش چه خصوصی و چه 

دولتی بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته است.
بنابراین نمی توان این فشار ناشی از شاخص های 
تورمی و گــران شــدن قطعات و دســتمزدها 
را نادیــده گرفت، لــذا تأمین ایمنــی صنعت 
هوانوردی، مستلزم بسته های حمایتی از سوی 

دولت جهت شرکت های هواپیمایی می باشد.
حســن خوشــخو معاون هوانوردی و امور بین 
الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری با اشاره به 
افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما و الزام 

به رعایت نرخ نامه انجمــن ایرلاین ها از برخورد 
با گران فروشــی بلیت هواپیما خــارج از قیمت 

مصوب خبر داد.
حســن خوشــخو معاون هوانوردی و امور بین 
الملل ســازمان هواپیمایی کشوری در خصوص 
افزایش قیمت بلیــت هواپیما گفــت: افزایش 
۲۹ درصدی قیمت بلیت هواپیما مصوب شــد و 
شــرکت های هواپیمایی موظف به رعایت نرخ 
نامه ای که توســط انجمن ایرلاین ها در معرض 
دید افکار عمومی از طریق سایت رسمی انجمن 

منتشر می شود، خواهند بود.

افزایش بیش از ۲۹ درصد بلیت هواپیما تخلف است

آگهی مناقصه عمومی
پیاده روسازی خیابان اسکان

موضوع مناقصه: پیاده روسازی خیابان اسکان
مبلغ و نوع سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ ضمانت شرکت در مناقصه به صورت مقطوع و به میزان 633.050.000 ريال که می 
تواند به صورت واريز وجه نقد به حساب سپرده 2052146677 بانک تجارت به نام منطقه چهار شهرداری يزد و يا به صورت ضمانت 

نامه بانکی)دارای اعتبار سه ماهه( در وجه حساب مذکور باشد.
مبلغ و نوع سپرده انجام تعهدات: مبلغ ضمانت انجام تعهدات در هنگام عقد قرارداد معادل  5 درصد مبلغ  کل  قرارداد می باشد.

نحوه تأمین اعتبار: از محل بودجه سال 1402 منطقه چهار شهرداری يزد تأمین اعتبار می شود.
مهلت خرید و تحویل اسناد: زمان شرکت در مناقصه از تاريخ 1402/02/31 می باشد. حداکثر تاريخ ارائه پیشنهاد قیمت در 
سامانه ستاد)سامانه تدارکات الکترونیکی دولت( به آدرسsetadiran.ir و تسلیم مدارک)ضمانت نامه بانکی، فیش واريزی و مدارک 
شرکت( به دبیرخانه محرمانه حراست شهرداری يزد تا پايان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1402/03/23 می باشد و کلیه پیشنهادات 

در ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/24 در دفتر مدير منطقه چهار مفتوح و با حضور اعضاء تصمیم گیری خواهدشد. 
محل دريافت اسناد: تمامی متقاضیان می بايست جهت خريد اسناد به سامانه ستاد)سامانه تدارکات الکترونیکی دولت( به آدرس

setadiran.ir مراجعه نمايند. بديهی است در صورت عدم رعايت اين بند و واريز وجه، منطقه چهار نسبت به استرداد آن هیچ گونه 
مسئولیتی ندارد.

مبلغ فروش اسناد: مبلغ فروش اسناد 1.500.000 ريال که در سامانه ستاد درج گرديده)شماره حساب 2091526886 بانک 
تجارت به نام شهرداری منطقه چهار يزد(، ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

محل انجام کار: شهر يزد
ـ به پیشنهادات فاقد سپرده و امضاء، مشروط، مخدوش، مبهم و پیشنهاداتی که پس از انقضای مهلت مقرر تحويل داده شود، سپرده 

های مخدوش و کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظاير آن، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
ـ چنانچه برنده اول و دوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها به ترتیب به نفع شهرداری منطقه چهار ضبط خواهد شد.

ـ شهرداری منطقه چهار يزد در رد يا قبول هر يک از پیشنهادات مختار است.
ـ شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری يزد موضوع ماده 10 آيین نامه معاملات شهرداری های 

مراکز استان ها می باشد.
ـ به اين پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

ـ ساير اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
ـ هزينه چاپ و نشر آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه می باشد.

روابط عمومی منطقه چهار شهرداری یزد

شناسه آگهی:1499510
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باقری: 
نظام بین الملل دیگر تک قطبی نیست

معاون سیاســی وزیر امور خارجــه تصریح کرد که بدون شــک نظام 
بین الملل دیگر تک قطبی نیست.

علی باقری در توییتی نوشت: در حالی که غرب در رویای »پایان تاریخ« 
به ســر می برد جهان به تدریج با »آغازی در تاریخ« مواجه شده است. 
جهان جدیــد نه از میان جنگ با ابزارهای ســخت نظامــی بلکه از دل 
ابزارهای نــرم و رویارویی های غیرنظامی در حال ظهور اســت؛ بدون 

شک نظام بین الملل دیگر تک قطبی نیست!

وحیدی: 
وابط ایران و ویتنام افزایش می یابد سطح  ر

وزیر کشــور از امضای تفاهم نامه ای با وزیر امنیت عمومی ویتنام برای 
توسعه روابط دو کشور خبر داد.

 احمد وحیدی در حاشــیه دیدار خود با »تــو لام« وزیر امنیت عمومی 
ویتنام در جمع خبرنگاران اظهار کرد: روابط ایران و ویتنام روابط خوبی 
است و دیدگاه های دو کشور به هم نزدیک اســت و به علایق هم توجه 
می کنند. آنها در مجامــع بین المللی به نفع ما رای مــی دهند و ما هم 
هرجا لازم باشــد به نفع آنها رای می دهیم. دو کشور سابقه طولانی در 

همبستگی عاطفی و روابط سیاسی دارند.

وی افزود: این ســفر برای توســعه و تقویت روابط دو جانبه بود، البته 
در این دیدار درباره مســایل اقتصادی،  سیاسی، علمی، فناوری و بویژه 
امنیتی از جمله جرایم ســازمان یافتــه، قاچاق مواد مخــدر و جرایم 
سایبری بحث شــد و تفاهم نامه ای امضا شد تا در این حوزه ها روابط دو 

کشور توسعه یابد.
وحیدی با تاکید بــر اینکه دو کشــور ظرفیت هــای اقتصادی خیلی 
بیشــتری برای همکاری دارند، گفت: این روابط مــی تواند با توجه به 
سطح روابط سیاسی توسعه یابد. براساس تفاهم نامه امضا شده، آینده 

بهتری برای روابط دو کشور می توانیم تصویر کنیم.

دستیار رئیس جمهور: 
پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی 

ساختارمند می شود
 دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقــوق و آزادی اجتماعی با اعلام 
خبر تدوین ســاختاری برای پیگیری حقــوق و آزادی های اجتماعی 
گفت: این ســاختار طی ماههای گذشــته تهیه و متن نهایی آن برای  

اعلام نظر و تایید رئیس جمهور، تقدیم آیت الله رئیسی شده است.
سکینه ســادات پاد، در رابطه با اقدامات انجام شده در ماههای اخیر در 
حوزه پیگیری حقوق و آزادی اجتماعی اظهار داشت: جایگاه دستیاری 
رئیس جمهــور در پیگیری حقــوق و آزادی اجتماعی، تازه تاســیس 
بوده و نخســتین بار است که رئیس جمهور بخشــی از مسئولیت خود 
در پیگیری اجرای قانون اساســی را که مربوط به حقوق ملت اســت، 

مشخصاً و تصریحاً به فردی دیگر تفویض کرده است.
وی با اشاره به تاکید رئیس جمهور بر مردمی سازی دولت، تصریح کرد: 
انتخاب یک دستیار برای پیگیری حقوق مصرح مردم در قانون اساسی 
نشــان می دهد که این جایگاه جنس مردمی دارد نه حاکمیتی و قرار 

است حقوق مردم را پیگیری کنیم.

پاد در این راســتا به ماموریت های خود بر اســاس حکم رئیس جمهور 
اشــاره کرد و افزود: یکی از مباحث مهم برای رئیــس جمهور، برپایی 
اجتماعات و حقوق مــادی و معنوی زنان و حریــم خصوصی و دفاع از 
ملت ایران در مجامع داخلی بین المللی اســت و به همین دلیل چنین 

جایگاهی را در کابینه خود تعریف کرده که بی سابقه بوده است.
دستیار آیت الله رئیسی افزود: تمرکز اصلی بنده برای پیگیری و نهادینه 
شدن حقوق مردم در بدنه حاکمیت، تاکنون روی ساختارنویسی برای 
این جایگاه بوده است تا با تغییر اشــخاص و دولت ها، خدشه ای به این 

ماموریت وارد نشود و این جایگاه به نفع ملت نهادینه شود.
وی با اعلام خبر تدوین ســاختاری برای پیگیری حقوق و آزادی های 
اجتماعی گفت: این ساختار طی ماههای گذشته تهیه و متن نهایی آن 
برای اعلام نظر و تایید رئیس جمهور، تقدیم آیت الله رئیسی شده است.

پیگیری حقوق مردم در سطح بین المللی
پاد در خصــوص وظایف خــود برای پیگیــری حقــوق و آزادی های 
اجتماعی در مجامع بین المللی نیز گفــت: در بحث تحریم بخش های 
زیادی از مردم بخصوص بیماران خاص به دلیل دسترســی نداشتن به 

دارو، آسیب های جدی دیده اند و این نقض فاحش حقوق بشر است.
وی افزود: به صراحت می گویم که به لحاظ قواعد و قوانین بین المللی، 
این تحریم ها به نوعی نســل کشــی است و می بایســت در این حوزه 
اقدامات جدی صورت می گرفت و بر همین اســاس ما ســازوکارهایی 
را آغاز کردیم تا آثار این تحریم ها در ســطح نظــام بین الملل قابل فهم 

تر باشد.
دســتیار رئیس جمهور در پیگیری حقــوق و آزادی های اجتماعی 
از جمله این ســازوکارها را تعیین گزارشــگرهای موضوعی حقوق 
بشــری برشــمرد و گفت: در این رابطه نخســتین گزارشگر درباره 
بحث بیماران خاص و حق دسترســی این بیماران به دارو اختصاص 
یافته تا نشــان دهیم این اتفاق ناگوار از سوی نظام سلطه بین الملل رخ 

داده است.
پاد در عین حال بخشی از مشکل مربوط به تامین داروی بیماران خاص 
را ناشی از برخی سوء مدیریت ها در داخل دانست و گفت: در این زمینه 
تلاش کرده ایم با کمک شــرکت های دانش بنیان خلاءهای موجود را 

برطرف کنیم.
وی رجوع به مراجع نخبگانی را از تکالیــف اولویت دار خود عنوان کرد 
و توضیح داد: مراجــع نخبگانی باید در حکمرانی نقــش ایفا کنند و در 
حوزه پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی هــم حقوقدانان، جامعه 

شناسان و روانشناسان می توانند نقش پررنگ تری داشته باشند.

تریبون

مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده ایران در وین با بیان 
اینکه متن گفت وگوهای برجامی آماده اســت، گفت: 
اختلافات حیاتی نیســت بلکه نیازمند اراده سیاســی 

آمریکا هستیم.
ســید محمد مرندی، با اشــاره به آخریــن وضعیت 
رایزنی های برجامی، اظهار داشــت: مذاکرات برجامی 
انجام شده در وین، نهایتاً به متنی منجر شد که اتحادیه 
اروپا به مذاکره کنندگان ارائه کرد.وی افزود: ایران بعد 
از بازگشــت از گفت وگوهای وین این متن را بررسی و 

دو تا سه اصلاح کوچک در آن اعمال کرد و بازگرداند.
مشــاور رســانه ای تیم مذاکره کننده ایــران در وین 
با اشــاره به اظهارات »جوزف بورل« مبنــی بر اینکه 

خواسته ایران منطقی اســت، تاکید کرد: در 
آن مقطع تصورمان ایــن بود که توافق قریب 
الوقوع است ولی آمریکایی ها بخاطر نزدیک 
بودن انتخابات میــان دوره ای تعلل کردند. 
بایدن و تیمش نگران بودند که ترامپ بگوید 
زیادی امتیاز داده اید. سپس آشوب ها شروع 
شــد و محاســبات غربی ها تغییر کرد و کار 

عقب افتاد. لابی های ضد ایران در آن زمان خیلی فعال 
شدند.

مرندی ادامه داد: جوزف بورل متحد آمریکاســت و در 
این رابطه حرف بی حســاب نمی زند. بــا توجه به این 
می توان گفت ماه هاســت متن عملًا آماده اســت، اما 

بایــد اراده دولت آمریکا را دید که چیســت.
وی عنوان کرد: اروپایی ها زیاد احساس نیاز 
به احیای برجام می کنند چــرا که گرفتاری 
جنگ اوکراین به آنها فشــار مــی آورد. اما 
تصمیم گیرنده اصلی رئیس جمهور آمریکا 

و کاخ سفید است.
مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده ایران در 
وین در پاسخ به این سوال که شما گفتید که متن تقریباً 
آماده اســت، اما به گفته برخی کارشناسان اختلافات 
حیاتــی باقی مانده اســت، آیا این اختلافــات حیاتی 
رفع شده اســت؟، تصریح کرد: اگر اختلاف حیاتی بود 
آقای بورل بعد از وین نمی گفت خواسته ایران منطقی 

است. پس اختلافات حیاتی نیســت. بنابراین نیازمند 
اراده سیاسی آمریکا هســتیم. اگر امریکایی ها متن را 

بپذیرند طبیعتاً بحث آژانس راه حل پیچیده ای ندارد.
مرنــدی گفت: وقتــی ما در آســتانه توافــق بودیم و 
متحد نزدیک آمریکا نســبت به خواســته ایران اظهار 
نظر مثبتــی می کند دیگــر بهانه ای دســت غربی ها 
و آمریکایی ها نیست. بورل فردی نیســت که در برابر 
دولت آمریــکا حرف خلافی بزند.وی در پاســخ به این 
ســوال که گروســی با چه هدفی می گوید »احتمال 
احیای برجام در آینده نزدیک بســیار ضعیف است«، 
گفت: تصمیم گیرنده آقای گروســی نیست بلکه کاخ 

سفید است.

برجام

خریدار  معــاون اول رییس جمهور گفت: 
هدف گیری برای تک رقمی شدن نرخ تورم، 
بهبود ضریب جینی، چابک ســازی دولت و 
اســتقرار دولت الکترونیــک در این برنامه 
دیده شده اســت.محمد مخبر در همایش 
معرفی ســند برنامه پنج ساله هفتم توسعه 
که در سالن اجلاس ســران و با حضور وزرا و 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی برگزار 
شد، با قدردانی از زحمات ده ماهه سازمان 
برنامه و بودجه و وزارتخانه ها و دستگاه های 
مختلــف دولتــی در تدویــن برنامه هفتم 
توســعه تصریح کرد: برگزاری این همایش 
و اخذ نظرات کارشناســی نخبگان کشــور 
پیش از تصویب در دولــت و ابلاغ این برنامه 
به مجلس نشــانگر تحولی جدی است که 
فرصت برای اعمال تغییرات بر اساس آرای 

متخصصان را بوجود آورده است.
معاون اول رئیس جمهور بــا بیان اینکه در 
صورت اجرای درســت شــش برنامه قبلی 
توســعه وضعیت کشور در شــرایط بهتری 
قرار داشت، افزود: یکی دیگر از ویژگی های 
تدوین برنامه هفتم توسعه بررسی و آسیب 
شناســی اشــکالات در اجرای برنامه های 
گذشته است تا مشخص شود به چه دلایلی 
نتوانستیم به اهداف برنامه های قبل برسیم.

وی افزود: مدل های برنامه ریزی نادرست، 

تکــرار برخــی راهبردها، تدویــن اهداف 
اشتباه، مهیا نبودن شرایط اجرای برنامه ها، 
اشــکالات در ســاختار اجرایی کشور برای 
اجــرای برنامه های توســعه قبلــی و عدم 
تشــخیص اولویت ها از جملــه چالش ها و 
سوالات پیش رو در تدوین سند برنامه پنج 

سال هفتم توسعه بود.
مخبر با اشاره به اینکه در تدوین برنامه هفتم 
توســعه تشــخیص اولویت ها و شناسایی 
درست مســائل به خوبی دیده شده، خاطر 
نشــان کرد: اگر اولویت های انتخابی متکی 
به ظرفیت های کشور نباشد قطعاً در اجرای 
این برنامه نیز دچار مشــکل می شــویم که 
ســازمان برنامــه و بودجه در ایــن زمینه 
جلسات و برنامه ریزی منظمی داشته است.

معاون اول رئیس جمهور در بخش دیگری 
از ســخنان خود توجه دولت ســیزدهم به 
برنامه ریزی، ارائه برنامه هــای جبرانی در 
صورت بروز مشــکلات و ایمان و ایستادگی 
رئیس جمهور و بدنه دولــت در اجرای این 
برنامه ها را مهمترین ویژگی دولت مردمی 
دانســت و گفت: رئیس جمهــور در زمان 
انتخابات ریاست جمهوری و هنگام تدوین 
سند تحول دولت نظر گروه های بسیاری از 
نخبگان و صاحب نظران کشور را مورد توجه 
قــرار داد و یکی از مهمتریــن وجوه تدوین 

برنامه هفتم توســعه همین توجه به ســند 
تحول دولت بعنوان یکی از اسناد بالادستی 
برنامه هفتم بوده اســت.وی تاکید کرد: از 
ابتدای فعالیت دولت مردمی تمام مشکلات 
کشور شناســایی و برای آنها برنامه مدون 
زمانبندی بــه همراه برنامه هــای جبرانی 
تدوین شــده اســت.دکتر مخبر با اشاره به 
ســرفصل های تدوین برنامه هفتم توسعه 
ادامــه داد: در تدویــن این برنامــه تحلیل 
مســائل، هدف گیری برای حل مســائل، 
طراحی مدل های اجرایــی، تکیه محتوایی 
برنامــه برای پیشــرفت توأم بــا عدالت در 
اقتصاد و نــگاه تحولی به همــه بخش های 

کشور احصاء و در نظر گرفته شده است.
معاون اول رئیس جمهــور ادامه داد: هدف 
گیری برای تک رقمی شــدن نــرخ تورم، 
بهبود ضریب جینی، چابک ســازی دولت، 
اســتقرار دولــت الکترونیــک، بازنگری 
سیاســت های جمعیتی، توســعه عدالت 
اقتصادی، تکیه بر ظرفیت های کشــور در 
زمینه هــای اقتصاد دیجیتــال، دریا، نفت، 
معدن و پتروشــیمی در ایــن برنامه دیده 
شده است.وی با اشاره به مشکل ناترازی ها 
در طول سالیان گذشته در کشور ادامه داد: 
کنترل تورم و معیشت مردم با حل ناترازی 
ها برطرفمی شود و از سوی دیگر با توجه به 

اینکه پیش از این سرمایه گذاری مناسب و 
کافی در میادین مشترک نفت و گاز و انرژی 
که رتبه اول دنیا را دارا هســتیم انجام نشده 
بود، با دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم 
به دنبال جلب ســرمایه گذاری ها و تأمین 

مالی در پروژه های نفت و گاز هستیم.
مخبــر بــا تاکیــد بــر ضــرورت جذب 
نقدینگی هــای ریالی و ارزی مــردم برای 
توسعه کشــور تصریح کرد: برای نزدیک به 
۳۰ میلیارد دلار نقدینگــی مردم تضمین 
و انگیزه لازم برای ســرمایه گــذاری ایجاد 
نشــده بود که در برنامه هفتم توسعه برای 
رســیدن به این مهــم و توجه به ســرمایه 

گذاری های مردم برنامه ریزی شده است.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به حساسیت مردم و رهبر معظم انقلاب در 

خصوص هــم افزایی قوای ســه گانه تاکید 
کرد: هماهنگــی و همکاری ســران قوا در 
بهترین وضعیت ممکن اســت و اراده قوای 
مقننه، مجریه و قضائیه در کمک به یکدیگر 
است و ســایر قوا عزمی راســخ در کمک به 

دولت برای حل مشکلات کشور دارند.
بنابرایــن گــزارش، دیــروز شــنبه ۳۰ 
اردیبهشــت، طی مراسمی »ســند برنامه 
پنج ســاله هفتم توسعه کشــور« با حضور 
محمد مخبــر معاون اول رئیــس جمهور و 
نخبگان کشور رونمایی شــد.لایحه برنامه 
هفتم، در دولت تصویب شــده و قرار است 

روز یکشنبه تقدیم مجلس شود.
این ســند براســاس گفته رئیس سازمان 
برنامه بودجه از ۳ قســمت، ۲۲ سرفصل و 
حدود ۳۰۰ حکم قانونی تشکیل شده است.

متن گفت وگوهای برجامی آماده است

خریدار   رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
با تبیین ضوابط و شــاخص های سیاســت 
خارجی موفــق، »عزت« به معنــای نفی و 
پرهیز از دیپلماســی التماسی، »حکمت« 
به مفهوم تعاملات و فعالیت های خردمندانه 
و محاســبه شــده و »مصلحت« به معنای 
انعطاف برای دور زدن موانع ســخت و ادامه 
دادن مســیر را ســه کلیدواژه اساســی در 

دیپلماسی کشور خواندند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در دیــدار 
مســئولان وزارت امور خارجه و ســفیران 
جمهوری اســلامی ایران، با تبیین ضوابط 
و شــاخص های سیاســت خارجی موفق، 
مسئولان دیپلماسی کشــور را به رصد دائم 
تحولات تدریجی و حــوادث تأثیرگذار در 
نظم بین الملل برای بدســت آوردن جایگاه 
شایســته ایران عزیز در نظــم آینده جهان 

فراخواندند.
ایشــان سیاســت خارجی خوب و دستگاه 
دیپلماســی کارآمد را رکنی اساسی برای 
اداره موفق کشــور برشــمردند و با بیان ۶ 
ضابطه الزامی در سیاســت خارجی گفتند: 
رعایت این شــاخص ها، نشــانه سیاســت 
خارجی موفق اســت و اگر ایــن ضابطه ها 
مشاهده نشد، یا در نظریه سیاست خارجی 
و یا در کارکرد و عملیات دیپلماســی دچار 

مشکل هستیم.
توانایــی تبییــن اقناع کننــده منطــق 
رویکردهای کشــور در مســائل مختلف، 
اولین ضابطه یک سیاســت خارجی موفق 

بود که رهبر انقلاب اسلامی بیان کردند.
در  جهت بخــش  و  اثرگــذار  »حضــور 
پدیده ها، حــوادث و جریان هــای مختلف 
سیاسی-اقتصادی جهان«، »رفع و کاهش 
سیاســت ها و تصمیمات تهدیدآمیز علیه 
ایران«، »تضعیف کانون های خطرآفرین«، 
»تقویــت دولت هــا و مجموعه های متحد 
و همراه با ایران و توســعه عمــق راهبردی 
کشــور« و »قــدرت تشــخیص لایه های 
پنهان در تصمیمات و اقدامات منطقه ای و 
جهانی«، پنج ضابطه دیگری بود که ایشان 
در تشــریح یک سیاســت خارجی موفق و 

افتخارآمیز، بیان کردند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای همچنین در 
پــردازش معنای ســه کلیــدواژه »عزت، 
حکمت و مصلحــت« در مقوله سیاســت 
خارجی، گفتند: »عزت«، نفی »دیپلماسی 
التماســی چه در کلام و چــه در محتوا« و 
پرهیز از چشــم دوختن به حرف و تصمیم 

مقامات کشورهای دیگر است.

ایشــان تکیه نکردن بر اصول در سیاســت 
خارجــی را خلاف عــزت و باعــث تذبذب 
دانســتند و افزودند: در همه مسائل جهانی 
در »حــرف و اقــدام و مواجهــه بــا اقدام 
دیگــران«، عزتمندانه و متکــی بر اصول 

حرکت می کنیم.
رهبر انقلاب معنــای حقیقی »حکمت« را 
رفتار و گفتار »خردمندانه، اندیشیده شــده 
و محاسبه شــده« برشــمردند و گفتند: هر 
حرکتی در سیاســت خارجی باید عقلانی و 
فکرشده باشد و تصمیمات و اقدامات دفعی 
و بدون حســاب در مقاطعی به کشور ضربه 

زده است.
ایشان نداشــتن اعتماد بی جا به طرف های 
مقابــل را روی دیگــر مفهــوم »حکمت« 
برشــمردند و گفتند: البته نباید هر حرفی 
را در عالم سیاســت دروغ دانســت؛ چرا که 
حرف های صادقانه و قابل قبول وجود دارد 

اما نباید به همه حرف ها اعتماد کرد.
»مصلحت« به مفهوم داشــتن انعطاف در 
موارد لازم بــرای دور زدن موانع ســخت و 
صخره ای و ادامــه دادن مســیر، کلیدواژه 
مهم دیگــری بود که رهبری بــه تبیین آن 

پرداختند.
ایشــان گفتنــد: حفــظ اصــول منافاتی 
بــا مصلحت بــه معنای یاد شــده نــدارد. 
البته چند ســال قبل که مفهــوم »نرمش 
قهرمانانه« مطرح شد، در خارج و برخی در 
داخل برداشت غلط کردند؛ چرا که مصلحت 
یعنی یافتــن راهی برای گذشــتن از کنار 

موانع دشــوار وادامه دادن راه برای رسیدن 
به هدف.حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه 
سخنانشان در جمع مســئولان وزارت امور 
خارجه و ســفیران کشــورمان، ابتکارات 
شــخصی »خــوب، به موقع و فکرشــده« 
بخصــوص در تعاملات ســفیران را مهم و 

ضروری خواندند.
مسئله »کیفیت و کمیّت نیروی انسانی در 
وزارت امور خارجه و جــذب عناصر کارآمد 
و قابل اعتماد«، نکته دیگــری بود که رهبر 
انقلاب به آن اشــاره کردند و گفتند: وزارت 
امــور خارجه بایــد نیروهایــی جذب کند 
که عمیقــاً و از بنُ دندان بــه مبانی فکری و 
سیاســی انقــلاب و جمهوری اســلامی 
باور داشــته باشــند، و بــا انگیــزه کافی و 
اراده ای قوی و تحــرک و فعالیت در مقابل 
طوفان های فکــری و تبلیغاتــی بیگانگان 

بایستند و خم نشوند.
حضرت آیت الله خامنه ای با ابراز خرسندی 
از برنامــه وزارت امور خارجــه برای جذب 
نیروهای جوان، تأکید کردنــد: مراقبت از 
انگیــزه، ایمان و اراده نیروهــا، وظیفه مهم 

دستگاه وزارت امور خارجه است.
رهبر انقــلاب در جمع بنــدی این بخش از 
سخنانشــان، نمایندگان ایــران در خارج 
از کشــور را نماینده مردم و نــوع رفتار آنها 
را نشــان دهنده هویت و ماهیت ملت ایران 
خواندند و گفتنــد: دیپلمــات ایرانی باید 
نماد ایمان، عشــق به ایــران عزیز، غیرت، 
عــزم و اراده و تحــرک و پر کاری باشــد و 

گفتــار و رفتارشــان برای ملــت ایران هم 
احترام برانگیز باشد.

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری 
از سخنانشان، با اشــاره به مرزهای طولانی 
ایران با کشــورهای متعدد و بعضــاً مهم و 
اثرگذار، سیاست دولت کنونی برای ارتباط 
با همسایگان را بسیار مهم و درست خواندند 
و افزودند: دســت های بیگانه بــرای ایجاد 
مشــکل بین ایران و همســایگان آن، فعال 
اســت که نباید اجازه بدهید این سیاســت 
آنها محقق شود.ایشــان، سیاســت ارتباط 
با کشــورهای اســلامی ولو در دوردست و 
همچنین سیاســت ارتباط با کشــورهای 
هم جهت و همراه را نیز مهم برشــمردند و 
افزودند: امــروز همراهی و هم جهتی برخی 
کشــورهای بزرگ و مهم دنیــا با جمهوری 
اســلامی ایران در برخی جریانها و خطوط 
اساســی سیاســت بین الملــل پدیده ای 
بی سابقه اســت که باید با قدردانستن این 
فرصت، ارتباطات با آن کشــورها را تقویت 
کنیم.رهبــر انقلاب با اشــاره بــه موضوع 
اجلاس سفرا مبنی بر تحول در نظم کنونی 
جهان و پرُ تکرار شدن این موضوع در ادبیات 
جهانی، گفتند: تحــول در نظم جهانی یک 
فرآیند پر فراز و نشــیب و بلندمدت و متأثر 
از حوادث احتمالی پیش بینی نشــده است 
و کشــورهای مختلف نظرات و رویکردهای 

متعارض و گوناگونی به آن دارند.
ایشان لازمه جانمایی مناسب ایران در نظم 
جدید را رصــد و ارزیابی تحــولات جهانی 

و شناخت دقیق سمت و ســو و پشت پرده 
حوادث دانستند و گفتند: بر اساس این رصد 
و ارزیابی باید پیشنهادهای عملی استخراج 
شــود که در این زمینه هم ســفرا و رؤسای 
نمایندگی هــا بخصــوص در کشــورهای 

اثرگذار نقش مهمی دارند.
حضرت آیت الله خامنه ای در پایان بار دیگر 
با تأکید بر اهمیت سیاست خارجی و نقش 
مهم آن در اداره و بهبود کشــور، افزودند: با 
وجود توجه به عوامــل اقتصادی و فرهنگی 
در تحلیــل وضــع کنونی کشــور، غالباً در 
مباحــث از عامل سیاســت خارجی غفلت 
می شود در حالی که سیاست خارجی خوب 
و موفق حتمــاً موجب بهبود وضع کشــور 
می شــود و در مقابل، اختلال و اشــکال در 
سیاست خارجی باعث بروز مشکل در وضع 
عمومی کشور می شود که نمونه های آن نیز 

کم نبوده است.
در ابتدای ایــن دیدار وزیــر امورخارجه به 
بیان گزارشی از اقدامات، برنامه ها و اولویت 
های دســتگاه سیاســت خارجی در دولت 

سیزدهم برای ایجاد تحول، پرداخت.
آقــای امیرعبداللهیان، خروج از سیاســت 
تک ســاحتی برجامی با هدف ایجاد توازن 
در سیاســت خارجــی، اولویــت دادن به 
دیپلماســی اقتصادی، تمرکز بر توســعه 
صادرات غیر نفتی و ظرفیت منحصربه فرد 
ترانزیتی در کشــور، نگاه ویژه به آســیا با 
اولویت همسایگان و کشــورهای اسلامی، 
حمایت از محور مقاومت، کنش گری فعال با 
مشارکت در ائتلاف های سودمند منطقه ای 
همچــون اتحادیــه اقتصــادی اوراســیا، 
شــانگهای و بریکس و پیشــبرد همزمان 
استراتژی »بی اثرکردن تحریم ها« و مذاکره 
بــرای »رفــع  تحریم هــا« را از مهمترین 
راهبردهــای وزارت امورخارجــه در دولت 

سیزدهم عنوان کرد.
وزیر امور خارجه همچنین با اشــاره به ۱۱ 
سفر خارجی رئیس جمهور و ۱۴ سفر سران 
دیگر کشورها به ایران طی ۲۰ ماه گذشته، 
امضای تفاهم نامه های جامع و بلندمدت با 
کشورهایی نظیر چین، روســیه و ترکیه را 
از جمله اقدامات صــورت گرفته در جهت 
افزایش تعاملات جمهوری اســلامی ایران 

و افزایش تبادلات تجاری کشور برشمرد.
آقــای امیرعبداللهیان با اشــاره به حضور 
بیش از ۵ میلیون ایرانی در خارج از کشــور، 
توجه ویژه دولت سیزدهم به ارائه خدمات به 
این دســته از هموطنان را از دیگر اقدامات 

وزارت امور خارجه دانست.
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با توجه به اتمام مهلت تعریف حساب وکالتی
و   پایش اطلاعات متقاضیان خرید خودر

آغاز شد
با توجه به اینکه مهلت ۱۰ روزه برای تعریف حســاب وکالتی و مسدود 
کردن وجه پیش نیاز ثبت نام در مرحلــه دوم فروش یکپارچه خودروها 
شب گذشته )۲۹ اردیبهشت ماه( به پایان رسید، مرحله پایش و ارسال 
اطلاعات از بانک ها به سامانه، آغاز شده و تا روز چهارشنبه )سوم خرداد 
ماه( تکمیل می شــود.متقاضیان ثبت نام در مرحله دوم طرح یکپارچه 
فروش خودروهای داخلی از ۲۰ اردیبهشت ماه فرصت داشته اند برای 
تعریف حســاب وکالتی و واریز وجــه اقدام کنند، این مهلــت تا پایان 
شب گذشته )جمعه ۲۹اردیبهشــت( برای متقاضیان وجود داشت و 
همانطور که پیش بینی  می شد با توجه به زمانبندی در نظر گرفته شده، 
این مهلت تمدید نشــد.با توجه به زمانبندی اعلام شده، با اتمام مهلت 
تعریف حساب وکالتی و واریز و مسدود کردن وجه ۱۰۰ میلیون تومان، 
کار پایش اطلاعات افراد متقاضی و سپس ارسال اطلاعات متقاضیان از 
بانک ها به سامانه آغاز خواهد شد و تا ســوم خرداد ماه تکمیل می شود 
تا بر اساس این اطلاعات واصله به سامانه تخصیص یکپارچه خودروها، 
سایت سامانه از ســوم تا ۱۰ خرداد ماه برای ثبت نام یا در حقیقت ثبت 

پنج درخواست اولویت خودرویی متقاضیان فعال شود.
تاکید می شود که صرفاً متقاضیان واجد شــرایط که اطلاعات آن ها از 
سوی بانک ها به سامانه ارسال شــود، می توانند از سه تا ۱۰ خرداد برای 
ثبت نام اولیه به منظور تشکیل فهرست نوبت دهی در سامانه به آدرس 

esalecar.ir اقدام کنند.

جزئیات فرایند مالیات ستانی از کسبه و اصناف 
در ۱۴۰۲

رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: رویکرد امسال در مورد فرایند مالیات 
ستانی از کســبه و بازاریان، پرداخت مالیات منصفانه مقطوع )مبتنی بر 
داده های سیستمی( بدون الزام ایشان به  تســلیم اظهارنامه است.سید 
هادی سبحانیان در صفحه شــخصی خود در توئیتر نوشت: بر این باورم 
فرآیندهای مالیات ستانی از کســبه خرد، اصناف و بازاریان باید بسیار 
ساده، شفاف و عادلانه باشــد.رئیس ســازمان امور مالیاتی تاکید کرد: 
لذا رویکرد امسال استفاده حداکثری از مزایای تبصره ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مستقیم یعنی پرداخت مالیات منصفانه مقطوع )مبتنی بر 

داده های سیستمی( بدون الزام ایشان به تسلیم اظهارنامه است.

گفتنی اســت، مطابق ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم، مؤدیان 
مکلف هســتند اظهارنامه مالیاتی مربوط به فعالیت های شغلی خود را 
در یک سال مالیاتی طبق فرمت تهیه شده توسط سازمان امور مالیاتی 
کشور، تنظیم و تا آخر خرداد ماه سال بعد به اداره امور مالیاتی تسلیم و 
مالیات متعلق را به نرخ مذکور در ماده )۱۳۱( این قانون پرداخت کنند.

طبق تبصره این ماده، ســازمان امور مالیاتی کشــور می تواند برخی از 
مشــاغل را که میزان درآمد فروش کالا و خدمات ســالانه آنها حداکثر 
ده برابر معافیت موضوع ماده )۸۴( این قانون باشــد از انجام بخشــی 
از تکالیف مانند نگهداری اســناد و مدارک موضوع این قانون و ارائه ی 
اظهارنامه مالیاتی معاف کند. مالیات مؤدیان مذکور به صورت مقطوع 
تعیین و وصول می شــود. در صورتی که مؤدی کمتر از یک سال مالی 
مشــغول به فعالیت اقتصادی باشــد، مالیات متعلق به همان نســبت 
محاســبه و وصول می شــود. حکم این تبصــره مانع از رســیدگی به 

اظهارنامه های مالیاتی تسلیم شده در موعد مقرر نخواهد بود.

معاون سازمان برنامه اعلام کرد
بدهی ۷۴ میلیارد دلاری دولت به صندوق توسعه

معــاون ســازمان برنامه و بودجــه مهمترین مشــکل بودجــه را عدم 
پیش بینی تعهدات ســالانه اعلام کرد و گفت: مجمــوع بدهی دولت به 
نظام بانکی و همچنین ســازمان ها حدود ۱۱۴۴ هــزار میلیارد تومان، 
بدهی شــرکت های دولتی نیز حدود ۱۸۹۴ هزار میلیارد تومان و بدهی 
دولت به صندوق توسعه ملی حدود ۷۴ میلیارد دلار است. رحیم ممبینی 
در نشست تخصصی در حاشیه همایش معرفی سند برنامه توسعه هفتم، 
درباره روش های اصلاح ســاختار بودجه و رفع ناترازی هــا اظهار کرد: 
مهمترین مشکل بودجه سالانه، عدم پیش بینی همه تعهدات سالانه در 
این سند است. از ســوی دیگرعدم توجه به آثار و پیامدهای بودجه های 
پیش بینی نشــده و دســتوراتی که در بودجه آمده در ســال های آتی 
گریبان گیر خواهد بود.وی مهمترین ســند مالی کشور را بودجه دانست 
و افزود: بودجه از اسنادی است که شاید بیشترین نقش را در بحث مالیه 
عمومی و در تحقق سیاست های عمومی و سایر سیاست ها دارد. اگر این 
سند مبتی بر اصول و مبانی که مشــخصی تدوین شود، قطعا راهگشای 
مســائل بســیاری به ویژه در حوزه اقتصادی خواهد بود.معاون سازمان 
برنامه و بودجه ادامه داد: کسری عمومی بودجه حدود ۳۰۴ هزار میلیارد 
تومان در سال گذشته بود. البته کســر هدفمندسازی حدود ۱۹۰ هزار 
میلیارد تومان، تعهدات ســال ۱۴۰۱ دولت به تامین اجتماعی و بانک ها 
حدود ۳۰۰ هزار میلیارد تومان اســت؛ بنابراین کسری واقعی بودجه در 
سال گذشــته حدود ۷۹۴ هزار میلیارد تومان بود.ممبینی با بیان اینکه 
ایجاد تعهدات بدون پیش بینی منابع، ایجاد بدهی به تامین اجتماعی و 
نظام بانکی و همچنین برداشت از صندوق توسعه ملی از جمله مشکلات 
موجود در این زمینه اســت، گفت: زیان شــرکت های دولتی نسبت به 
تولید ناخالص داخلی در کشور زیان است، در دنیا شاهد هستیم که زیان 
شــرکت های دولتی به تولید ناخالص داخلی نباید بیش از شش درصد و 

در بعضی کشورها سه درصد است.
وی اضافه کرد: مجموع بدهی دولت به نظام بانکی و همچنین سازمان 
ها حدود ۱۱۴۴ هــزار میلیارد تومان و بدهی شــرکت های دولتی نیز 

حدود ۱۸۹۴ هزار میلیارد تومان است. 

10 هزار و 600 میلیارد تومان طلب گندمکاران 
پرداخت شد

سرپرست وزارت جهاد کشــاورزی با بیان اینکه ۱۰ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان از مطالبات گندمکاران پرداخت شــده اســت، گفــت: میانگین 
مدت زمان پرداخت پول گندمکاران کاهش یافت.سیدمحمد آقامیری 
در مورد پرداخت پــول گندمکاران گفــت: مطالبات گندمــکاران که 
از قبل باقی مانده بــود، به میزان ۱۰ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان از ســوی 
دولت پرداخت شد.وی در پاسخ به این پرسش که آیا الان همه مطالبات 
گندمکاران پرداخت شده است، گفت: مقدار ناچیزی باقی مانده است که 
در حال پرداخت است. سرپرســت وزارت جهاد کشاورزی در مورد زمان 
پرداخت پول گندمکاران گفت: در سالهای گذشته از زمان تحویل گندم 
تا پرداخت پول آنهــا میانگین ۳۸ روز زمان می بــرد، در حال حاضر این 

مدت کاهش پیدا کرده و تلاش داریم این زمان را کاهش دهیم.

بازار

طبق اعلام رئیس مرکز اندازه شناسی و اوزان سازمان 
ملی اســتاندارد از این پس تولیدکننــدگان باید وزن 
خالص محصــول تولیدی را بر روی بســته بندی درج 
کننــد و هرگونــه درج وزن کالا با )تلرانــس( کمینه 
یا بیشــینه بر روی بســته بندی، غیر قانونی اســت و 
تولیدکنندگان موظفند تا دی ماه خطوط تولید خود را 

بر اساس وزن خالص محصول تنظیم کنند.
 حســن خانه زر در یک برنامه ویدیویــی اظهار کرد: 
الزام تولیدکنندگان به رعایت دو استاندارد ۱۶۳۸۱ و 
۷۵۹۲۱ در تولید انواع محصولات بسته بندی شده در 
صد و شانزدهمین جلسه شــورای عالی استاندارد در 
آذرماه ۱۴۰۱ مصوب و دســتورالعمل آن دی ماه ابلاغ 
شد. بر این اساس سازمان ملی استاندارد می تواند همه 

محصولاتی که بســته بنــدی دارند و عمدتا 
واحد تولیدی آن ها را تولید کرده و روی آن ها 
کمیت درج شده را بر اساس این دو استاندارد 
پایش کند تا مشخص شــود وزن واقعی این 
کالاها منطبق با عددی کــه روی آن ها درج 
شده هســت یا نه.وی با بیان اینکه نظارت بر 
واحدهای تولیدی بر اســاس استانداردهای 

یاد شده از سال گذشته شروع شده، گفت: پایش انجام 
شــده از واحدهای تولیدی نشــان می دهد میزان کم 
فروشــی از طریق درج وزن بر روی محصولات تولیدی 
بسته بندی پس از ابلاغ این دستورالعمل کاهش یافته 
و از ۴۱ درصد در اردیبهشــت و خرداد سال ۱۴۰۱ به 
حدود ۳۰ درصد در پایان ســال گذشته رسید.به گفته 

رئیــس مرکز ملی انــدازه شناســی و اوزان 
سازمان ملی استاندارد از زمان انتشار رسمی 
آگهی این مصوبه در اردیبهشــت سال قبل، 
تولیدکنندگان ۹ ماه فرصت دارند تا خطوط 
تولیدی خود را متناســب با استانداردهای 
اجباری تعیین شــده، انطباق دهند. مهلت 
قانونی بــرای انطبــاق خطــوط تولیدی با 
اســتانداردهای تعیین شــده از ابتدای اردیبهشــت 
ماه آغاز شــده و تا پایان دی ماه ادامه خواهد داشــت 
و تولیدکنندگان موظفند در این بــازه زمانی خطوط 
تولید خود را بر اســاس وزن خالــص محصول تنظیم 
کنند.وی بــا بیان اینکه بــا اجرای این اســتانداردها 
رواداری هم حذف می شود، تصریح کرد: بر این اساس 

تولیدکنندگان نمی تواننــد وزن محصول تولیدی را با 
)تلرانس( کمینه یا بیشــینه بر روی بسته بندی درج 
کنند و باید فقــط وزن خالص بر روی کالا درج شــود. 
همه محصــولات از جمله صنایــع غذایی، محصولات 
شوینده و بهداشــتی، روغن موتور و انواع نوشیدنی ها 
شــامل این دو اســتاندارد اجباری هســتند.گفتنی 
است؛ طبق اطلاعاتی که پیش تر از سوی سازمان ملی 
استاندارد منتشر شده، شهروندان می توانند در صورت 
مشــاهده هر گونه تخلف از این دســت، مراتــب را با 
شماره های تلفنی ۱۵۱۷ و ۴۹۹۸۳۳۰۰ و یا با مراجعه 
به سایت ســازمان ملی اســتاندارد ایران، قسمت میز 
خدمت - سامانه ملی رســیدگی  به شکایات به آدرس 

WWW.INSO.GOV.IR  اطلاع دهند.

بازار

سمیه رســولی  بازار لوازم خانگی که گام 
به گام حرکت در مســیر انحصاری شدن را 
در پیش گرفته، از نیمه دوم ســال گذشته 
سیاســت جدیــدی را اتخاذ کرده اســت؛ 
افزایش قیمت بــدون دریافت مجوز قانونی 

و حتی ثبت در سامانه ۱۲۴!
 از نیمه دوم سال گذشــته، تولیدکنندگان 
لــوازم خانگی اقدام به افزایش خودســرانه 
قیمت محصولات خود کردند؛ در آن زمان 
پی گیری هــا از وزارت صمت حکایت از آن 
داشــت که اگرچه این وزارتخانــه به دنبال 
زیان دهی تولیدکنندگان نیست اما افزایش 
قیمت باید بــه تصویب ســتاد تنظیم بازار 
برســد در غیر این صورت هــر گونه گرانی 

اقدامی غیرقانونی محسوب خواهد شد.
با این حال، تولیدکنندگان لــوازم خانگی 
بدون توجــه به ایــن موضوع از سیاســت 
خود مبنی بر افزایش قیمــت آن هم بدون 
مصوبه قانونی عقب نشــینی نکردند. نکته 
قابل توجه آنکه با ورود به ســال جدید نیز 
مجدد شــاهد افزایش قیمت برخی دیگر از 

محصولات این صنعت بودیم.
در واقع تولیدکننــدگان لوازم خانگی بدون 
دریافــت مجــوز قانونی دو مرتبــه قیمت 
محصولات خود را افزایش داده اند. آن هم در 
بازاری که به اذعان متولیان دچار یک رکود 

عمیق از نظر تقاضا شده است.

افزایش قیمت حتی در سامانه 1۲4 هم 
ثبت نشده است

در این رابطــه اکبر پازوکی رئیــس اتحادیه 
فروشــندگان لــوازم خانگی تهــران اظهار 
داشت: متأسفانه در ســامانه ۱۲۴ که محلی 
برای رصد قیمت محصولات اســت، افزایش 
قیمتی برای لــوازم خانگی ثبت نشــده اما 
تولیدکننده محصولات را با قیمت هایی بالاتر 
به توزیع کننده می فروشد.وی افزود: در واقع 

تولیدکنندگان افزایــش قیمتی را که اعمال 
کرده اند در ســامانه ۱۲۴ ثبــت نمی کنند 
تــا افزایش قیمــت به صورت رســمی ثبت 
نشــود اما از آن طرف کالا را گران تر به توزیع 
کننده تحویل می دهند. بر همین اساس هم 
در حال حاضر کســبه بلاتکلیــف مانده اند.
پازوکی گفت: بنابراین سامانه ای که قرار بود 
محلی برای رصد قیمت برای مردم، کســبه، 
اتحادیه، بازرسی اصناف و صمت باشد امروز 
ماهیت خود را از دســت داده است. قرار بود با 
استفاده از اطلاعات این سامانه اگر مغازه ای 
کالا را گران تر بفروشد مردم بتوانند شکایت 
گران فروشــی را ثبت کنند اما در حال حاضر 

منبعی برای رصد قیمت ها وجود ندارد.

خبری از سازمان حمایت نیست!
وی با بیان اینکه یک سال است قیمت لوازم 

خانگی در سامانه ۱۲۴ ثبت نمی شود، افزود: 
تولیدکننده بــا هر قیمتی که مــواد اولیه را 
می خرد و یا هر تغییری که در محصول ایجاد 
می کند باید اطلاعات را مستند و مستدل به 
سازمان حمایت ارائه کند و سازمان بر اساس 
این اســناد قیمت گذاری کند ولی الان این 
اتفاق نمی افتد.رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی تهران تصریح کرد: متأســفانه 
در حال حاضر خبری از ســازمان حمایت در 
صنف لوازم خانگی نیست.وی در مورد بازار 
هم گفت: در حال حاضر بازار در رکود است و 
خرید کالا در حد خریدن جهیزیه و امثال آن 

خلاصه شده است.

بازار انحصاری و یکه تازی 
تولیدکنندگان

نکته ای که باید به آن توجه شود این است 

که واردات لــوازم خانگی از ســال ۱۳۹۷ 
ممنوع شده و اگرچه قرار بود از پایان سال 
۱۴۰۰ این ممنوعیت لغو شــود اما وزارت 
صمت اعلام کرد که برنامه ای برای واردات 
لوازم خانگــی ندارد و در عــوض به دنبال 
توســعه این صنعت و افزایــش صادرات 

است.
این در حالیســت که ممنوعیــت واردات 
لوازم خانگی همزمان با خودرو انجام شــد 
که با توجه به وضعیت بغرنــج بازار خودرو، 
ممنوعیت واردات از این صنعت برداشــته 
شد اما به نظر می رسد مسئولان توجهی به 
بازار لوازم خانگی ندارند؛ بازاری که در حال 
تبدیل شــدن به یک بازار انحصاری است و 
به نظر می رســد راهی را می رود که صنعت 

خودروسازی رفت.
البته صنعت خودروســازی با لوازم خانگی 

تفاوت هایی هم دارد؛ اول آنکه خودروسازان 
به هیچ وجه اجازه افزایش قیمت محصولات 
خــود را بــدون مجــوز ندارند حــال آنکه 
می بینیم تولیدکنندگان لــوازم خانگی با 
دور زدن قانون، هر چنــد وقت یک بار اقدام 

به افزایش قیمت بدون مجوز می کنند.
موضــوع دوم نیــز آنکــه فعــالان صنعت 
لوازم خانگی با این بهانــه که حدود ۱۵۰۰ 
تولیدکننده در این صنعت فعال هســتند، 
خطر انحصــار را توجیه می کننــد و معتقد 
هســتند بازار لوازم خانگــی »نمی تواند« 

انحصاری شود.
در اینجــا باید به یک مصــداق از انحصاری 
شدن صنعت لوازم خانگی اشاره کرد؛ اخیراً 
گزارش هایی از بازار دریافت می شود مبنی 
بر اینکه تولیدکننده بــا ایجاد یک تغییرات 
جزئی در محصول خود نــام جدیدی روی 
محصول می گــذارد و به نــام کالای جدید 
می فروشد! در واقع صنعتی که قرار بود با در 
اختیار گرفتن بــازار اقدام به کاهش ارزبری 
و افزایش عمق ساخت داخل کند حالا برای 
گران فروختن به شــیوه هایی متوسل شده 

که جای تأمل دارد.
البته مبرهن اســت که برای توســعه یک 
صنعت انجــام واردات بــی ضابطه منطقی 
نیست اما در بازاری که کالای قاچاق به وفور 
دیده می شــود و تولیدکننده نیز با استفاده 
از انحصار موجود، کالای تولید شده خود را 
با قیمت های دلبخواهی و بدون پاسخ دادن 
به مرجع بالادســتی می فروشد، ممنوعیت 
واردات نه تنها به ضــرر مصرف کننده تمام 
می شــود بلکه تولید را نیــز در یک فضای 

گلخانه ای قرار می دهد.
 فضایی که موجب می شــود تولیدکننده با 
استناد به در اختیار داشــتن بخش بزرگی 
از بازار هر کالایی را با هــر قیمتی که تمایل 

داشت بفروشد.

ج شود وی بسته بندی مواد غذایی ممنوع شد؛ فقط وزن خالص باید در ج تلرانس ر در

معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن وتجارت:

سال گذشته رکورد کارآفرینی صنعتی کشور شکسته شد
خریدار  معــاون صنایــع عمومی وزارت 
صنعت، معــدن وتجارت گفــت: با تلاش 
فعالان صنعتی، در ســال گذشــته رکورد 
کارآفرینی صنعتی کشــور شکسته شد که 
مرهون تلاش و همت مدیــران واحدهای 
تولیدی و اشــتغال آفرین است.به گزارش 
خبرنگار ما، محمد مهدی بــرادران، با بیان 
این مطلب اظهار داشــت: بر اســاس آمار 
اعلامی ســازمان برنامه و بودجــه و بانک 
مرکــزی و وزارت کار، رکــورد اشــتغال 
صنعتی کشور با هشت میلیون و ۳۲۹ هزار 
و ۱۰۰ نفر، توســط جامعه کارآفرین کشور 
شکســته شــد و این افتخار بزرگــی برای 
کشور است که به واســطه عملکرد فعالان 
صنعت، معدن و کشــاورزی رقم خورد.وی 
که در نخســتین اجلاس ابــر کارآفرینان 
ایران ســخن می گفت، با قدردانی از تلاش 
و مجاهدت کارآفرینــان و صاحبان صنایع 
بویــژه در بخــش خصوصی تصریــح کرد: 
خداوند به شما توفیق داده و صفت رزاقیت 
خود را در کشــور، بواســطه کارآفرینان و 
صنعتگران به منصه ظهور رســانده که مایه 
خرسندی و شــکرگذاری از درگاه احدیت 
اســت.معاون صنایع عمومی وزارت صمت 
تاکید کرد: در ســال گذشته برای اولین بار، 
رشــد صادرات در حوزه غیر نفتی نســبت 
به آمار دو ســال قبل، از عدد ۳۷.۵ میلیارد 
دلار به ۵۳ میلیارد دلار رسید که رشد بسیار 
خوبی اســت و تلاش خواهیم کــرد به افق 
۷۵ میلیارد دلار برسانیم.وی به موفقیت ها 
و پیشــرفت های حــوزه صنعت اشــاره و 
اضافه کرد: در گذشــته به دنبال استفاده از 
تجربیات و علوم دانشــگاهیان برای پیوند 
دانشــگاه و صنعت و بهره منــدی صنایع از 
دانشــگاهیان بودیم، در حالیکه هم اکنون، 
باید دانشگاهیان را برای رسیدن به صنعت 
تشــویق کنیم. این موضوع، نشــانگر رشد 

شتاب گونه صنایع و پیشــرفت روز افزون 
علمی آنان اســت. معــاون صنایع عمومی 
وزارت صمت خطاب بــه کارآفرینان گفت: 
دولت در کنار شــما بوده و هست و موانع را 
در مجموعه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
رصد کرده و مشکلات را احصاء نموده است 
و تلاش می کنــد در حوزه صنایــع ملی و 
اســتان ها پیگیر رفع موانع تولید و اشتغال 
بوده و از کمک  مجموعه هایــی مانند خانه 

صنعتکاران ایران در این مسیر، بهره ببرد.
در ادامــه ایــن مراســم، ســید علیرضــا 
بنی هاشمی رییس خانه صنعتکاران ایران، 
متذکر شــد: خانه صنعتکاران ایران با بیش 
از ۲۵ سال ســابقه فعالیت، همواره در کنار 
کارآفرینان و فعالان اقتصــادی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی کشــور بوده است به 
طوریکه این مجموعه توانســته است در دو 
ســال گذشــته، با تلاش ها و پیگیری های 
فراوان، بیــش از ۱۲ هــزار و ۷۰۰ فرصت 
شــغلی را در کشــور تثبیت کند.وی ادامه 
داد: خانه صنعتــکاران ایران با مطالبه گری 
و پیگیری های صحیح و مهندســی شده و 
ایجاد شــبکه های خارجــی و پلتفرم های 
مالی برای کمک بــه صنعتکاران و دور زدن 
تحریم ها، توانسته اســت به رسالت خود در 
حمایت از کارآفرینان و صنایع کشور عمل 
کرده و همواره بعنوان حامی صادق، در کنار 

صنعتگران و کارآفرینان بماند.
رییس خانــه صنعتــکاران ایران بــا انتقاد 
از عملکــرد اقتصــادی برخــی از مدیران 
اجرایی کشــور گفت: نا امید نیســتیم، زیرا 
مشــاهدات ما در بازدیدهایی کــه از طریق 
خانــه صنعتکاران ایــران از صنایع کشــور 
داریم، قدرت فکر و همــت صنعتکاران را به 
وضوح مشــاهده می کنیم که این موضوع، 
مایه امید ما اســت. بنی هاشــمی ادامه داد: 
به رغم گله منــدی ای کــه در در بدنه تولید 

داریــم، مطالبه گری و افق بــرای صنعت ما 
بسیار روشن است و اگر ســاز و کارها اصلاح 
و در مســیر واقعی خود قرار گیرد، با مطالبه 
گری صحیح، می توانیــم تولیدی رو به جلو 
داشته باشیم.رییس خانه صنعتکاران ایران 
با اعلام آمادگی بــرای حمایت از صنعتگران 
و تولیدکنندگان تاکید کــرد: افتخار ما این 
اســت که در کنار طلایــه داران خط مقدم 
اقتصاد و صنعت کشور ایســتاده ایم و بر این 
باوریم که به نمایندگــی از همه کارآفرینان، 
صنعتگــران و فعــالان حــوزه معــدن و 
کشــاورزی، با مطالبــه گــری مجدانه، از 
تولیدکنندگان حمایت می نماییم تا تولید، 
رونق بیشتری بگیرد و بتوانیم سهم بیشتری 

از بازارهای جهانی در اختیار بگیریم.
همچنیــن ســید محمد موســوی رییس 
هیات امنا خانه صنعتکاران ایران، با اشــاره 
به مشــکلات پیش روی صنایع و بنگاه های 
اقتصادی کشــور گفت: براســاس منویات 
مقام معظم رهبری و تاکیدات ایشان، همه 
مدیران اجرایــی باید چتــر حمایتی خود 
را بر ســر صنعتگــران و فعــالان اقتصادی 
بگسترانند تا با حمایت از فعالیت های آنان، 
گامی مثبت در مســیر توســعه صنعتی و 
اقتصادی کشور برداشته شــده و موجبات 
اســتقلال اقتصادی و صنعتی و حمایت از 

اشتغال پایدار را فراهم کند.
وی با تاکید بر لــزوم ارزش آفرینی به پول 
ملی و تــلاش برای کاهــش مداخله دلار و 
پول های خارجی در اقتصاد و تجارت ایران 
اضافه کرد: فعالان اقتصادی کشور با تلاش 
برای کاهش مداخلــه پول های خارجی در 
مبادلات تجاری کشور، زمینه های افزایش 
ارزش پول ملی را فراهم کنند به طوری که 
بازرگانان خارجی، برای مبادلات تجاری با 

ایران، خود را ملزم به استفاده از ریال کنند.
موســوی با بیان اینکــه امــروز تولید بی 

رمق اســت و اگر درمان نشــود، بی رمق تر 
خواهد شــد، افزود: برخــی صنایع کوچک 
و بزرگ دچار آســیب شــده اند و در سایه 
بروکراسی پیچیده اداری و گاها بی توجهی 
مدیران اجرایــی به حل مشــکلات آنان، 
ســرمایه گذاران دچار دلســردی شده و با 
فروش و واگــذاری واحدهای صنعتی خود، 
سرمایه های ارزشمندشان را از کشور خارج 
کردهه و به ســرمایه گذاری در کشورهای 
دیگر می پردازنــد، بنابراین چــاره جویی 
برای حل این معضل به صــورت جدی باید 
پیگیری شــود و خانه صنعتکاران ایران، به 
عنوان مجموعه ای مردم نهاد، این موضوع 

را مجدانه پیگیری می کند.
رییس هیــات امنا خانه صنعتــکاران ایران 
تاکید کرد: باید ســاز و کاری اندیشیده شود 
تا با شناســایی مدیران متخلــف، از اعمال 
نفــوذ یا کارشــکنی آنان جلوگیری شــده 
و برای رســیدگی به تخلفات به دســتگاه 
قضایی معرفی شوند.موســوی اظهار کرد: 
صنعتگران، فعــالان اقتصــادی، معدنی و 
کشــاورزی، ســرداران خط مقدم و موتور 
پیشــران اقتصاد کشــور بــوده و کارگران 
زحمتکش، سربازان این نظام هستند و لازم 

است با آنان طوری برخورد کنیم که سرمایه 
های خــود را در خدمت اقتصــاد و صنعت 
کشــور قرار داده و به خارج از کشــور نبرند.
وی در پایان سخنان خود با تمجید از فعالان 
اقتصادی و صنعتی کشور خاطرنشان کرد: 
امروز صحنــه تولید، اشــتغال و کارآفرینی 
کشــور دچار ناپدری و نامادری شده است 
و اگر نظام را دوســت داریم بایــد اقتصاد را 
تقویت کنیم و مدیران اجرایی و قانونگذاری 
نیز باید بــه گونه ای برنامه ریــزی کنند که 
فعالیت ها در حوزه اقتصاد به خوبی پیگیری 
و اجرا شود.براساس این گزارش افزون بر از 
۷۰۰ نفــر از کارآفرینان و مدیران واحدهای 
اقتصــادی، صنعتی، معدنی و کشــاورزی 
در نخســتین اجلاس ابرکارآفرینان ایران 
حضور یافتنــد و با توجه بــه کمبود فضای 
میزبانی ســالن همایش های صداوســیما، 
حضــور مدیــران و کارآفرینــان بیــش از 
۵۰۰ واحد صنعتی که بــرای حضور در این 
همایش اعلام آمادگی کــرده بودند، امکان 
پذیر نشد.در پایان این مراسم، ۳۴ مجموعه 
کارآفرین کشــور به عنوان »ابر کارآفرینان 
ایران« انتخاب شــدند و با اهداء لوح سپاس 

و تندیس ویژه، مورد تجلیل قرار گرفتند.
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 مدیریت مشارکتی در شهر
 علیرضا زاکانی  از موفق ترین روش هــای مدیریتی در دوران مدرن، 
پیوند بین حوزه حکومت و حوزه عمومی اســت. شهروندانی که دست 
به انتخاب مدیران می زنند شایســته اســت که در طول دوران خدمت 
نیز بخشــی از مســئولیت و مشــارکت را به عهده گیرند. در مدیریت 
شهری به خاطر گستردگی عرصه های تعامل با مردم نیاز به مشارکت، 
دوچندان می نماید و البته تحقق مشــارکت در مدیریت شهری هم به 

واقعیت بسیار نزدیک تر از عرصه های دیگر است.
اعتقاد ما این است که مشارکت شــهروندان و نخبگان، بنیاد پیشرفت 
پایدار شهر است و ســبب کاهش هزینه و انتخاب درســت اولویت ها 
می شــود. از این منظر یکــی از محوری ترین برنامه هــا و راهبردهای 
مدیریت شهری تهران مردمی ســازی و تکیه بر ظرفیت و توان مردم، 
خصوصا نخبگان حوزه های مختلف اســت. برای این مهم ۱۰ عرصه و 
حوزه مدیریتی-مشارکتی را جهت اداره بهتر تهران بزرگ مدنظر داریم 
که عمده آنها  را در یک سال گذشــته به عرصه عمل برده ایم و الحمدالله 

نتایج آن را مشاهده می کنیم.
۱-انتقال تجربه بین کلانشــهرهای کشــور یکی از محورهای مذکور 
اســت. ظرفیت ها و چالش های کلانشــهرها، هم اندیشی درخصوص 
حوزه های مشترک را تجویز می کند. همگرایی در اولویت های اساسی 
شهری و تبادل تجربه بسیار مهم است به همین دلیل توسعه دبیرخانه 
کلانشهرها برای همکاری مطلوب بین ۲۰کلانشهر کشور در کنار ایجاد 

زمینه همکاری ۴۶ شهرداری استان تهران در دستور کار است.
۲-برای فعالیت های بین دســتگاهی در برنامه های همسو و مشترک 
مانند امور اجتماعی و آسیب های موجود نیز قرارگاهی بین شهرداری 
و دســتگاه های ذی ربط تشکیل شده اســت که اموری مانند معتادان 
متجاهر یا قرارگاه جهادی مسکن و ســاخت ۱۸۰ هزار واحد مسکونی 

توسط مردم و سازندگان را دربرمی گیرد.
۳-همکاری بین دســتگاهی بــا وزارتخانه هــا و دانشــگاه ها از دیگر 
محورهای مشارکتی است. اســتفاده از توان علمی - فنی دانشگاه ها در 
مدیریت شهری و به کارگیری نخبگان دانشگاهی و استفاده از ایده های 
آنان مدنظر اســت. در عین حال مسائلی مانند مســکن اساتید نیز در 
تفاهم نامه های مشترک به امضا می رســد. پیوند حوزه های علمی اعم 
از علوم اجتماعی، جامعه شناســی، برنامه ریزی شــهری یا مهندسی 
و معمــاری با مدیریت شــهری در تعاملات و نشســت های مســتمر 

دانشگاهی در حال انجام است.
۴-ســازماندهی نخبــگان شــهری و اســتفاده از دیدگاه هــای آنان 
توسط مرکز مطالعات شــهرداری از دیگر محورهای مشارکتی است. 
پیوست های کارشناسی طرح های اجرایی، نیازسنجی های اجتماعی و 

روش های بهتر اداره شهر در این نوع مشارکت مدنظر است.
۵-تشــکل هیأت امنای محلات برای اداره محلات شــهری توســط 
نخبگان همان محل با محوریت مساجد، خانواده و مدارس محور دیگر 
مشارکت مردمی است. نمایندگان محلات مشکلات و نیازمندی های 
محل خود را بهتــر از بقیه می دانند و آنان را دســته بندی و در تعاملات 

مشترک برطرف می کنند.
۶-کانون هــای اندیشــه ورز در درون مدیریت های متنوع شــهری و 
به کارگیری عقل جمعی مدیران باتجربه شــهری و استفاده از تجربیات 
انباشته شده مدیران سابق نیز در حال انجام است. در این نوع مشارکت 

کاهش آزمون و خطا و انتخاب نتیجه بخش ترین مسیرها مدنظر است.
۷-ایجــاد کانون های جهــادی ۵۲گانــه مردمی به ویــژه از جوانان و 
نوجوانان برای امور جهادی و رشــد و تعالی جوانان در بستر تلاش های 
جهادی و تزریق روح معنویــت و ایثار در مردم و کمــک به محله های 

کم برخوردار و حاشیه ای در حال برنامه ریزی است.
۸-ایجاد و تقویت ســامانه های نظرخواهی از مــردم مانند »طرح من 
شهردارم« خاص هر محله و منطقه شهری و اطلاع یابی از نظرات مردم 
درخصوص خدمات شهری و شناخت کاستی ها و آسیب های هر محله 
درحال برنامه ریزی اســت و هــزاران نفر تاکنون نظــرات خود را ثبت 

کرده اند.
۹- به میدان آوردن ســرمایه گذاران مؤثر داخلی و خارجی که راغب به 
سرمایه گذاری در مسائل شهری هستند از اولویت های اصلی مشارکت 
شهروندان در پروژه های شهری اســت، مردمی کردن اقتصاد شهری و 
گســیل نقدینگی به حوزه عمران، حمل و نقل و خدمات شهری در این 

زمینه شروع شده است و در تلاش هستیم آن را گسترش دهیم.
۱۰-تشــدید همکاری با کلانشــهرهای کشورهای همســایه و محور 
مقاومت و اســتفاده از تجربیــات پایتخت های با ســابقه و تاریخی و 
خواهرخواندگی با شــهرهای هم تــراز نیز کمافی الســابق موردتوجه 

مدیریت شهری است.
امید است این مشــارکت چندوجهی بتواند در غنا بخشــیدن به ارائه 
خدمات به مردم شــریف پایتخت مؤثر افتد و همگان خــود را مؤثر در 
نتایج برآمده از خدمات مدیریت شهری بدانند، طبیعی است که پیوند 
عاطفی و احســاس تعلق و یگانگی نیز در همین بســتر رخ خواهد داد 
و نوکــری خادمان مردم را انگیــزه و رونقی مضاعف خواهد بخشــید، 
دست همه کسانی که احســاس می کنند قدرت نقش آفرینی دارند را 

می فشاریم.

رئیس مرکز پزشکی هلال احمر:
مسن ترین زائر حج امسال ۱۱۱ ساله است

رئیس مرکز پزشکی هلال احمر با اشــاره به میانگین سنی زائران حج 
تمتع گفت: ۲۳۰۰ زائر بالای ۸۰ سال ســن دارند ولی همه استطاعت 

جسمی آنها محرز شده است.
 سید علی مرعشی، رئیس مرکز پزشکی جمعیت هلال احمر در نشست 
خبری اظهارداشت: پیشگیری از بیماری ها در میان زائران بسیار حائز 
اهمیت اســت و عملیات حج که شــروع می شــود مدت ها قبل جهت 
آمادگی لازم فراهم می شــود و مرکز پزشکی حج مسئول ارائه خدمات 

بهداشتی و درمانی حج است و معاینات زائران را هم بر عهده دارد.

وی افزود: معاینات امســال تغییر داشــت و احراز استطاعت جسمی و 
روانی زائران را انجام و پزشــکان معاینه کننده افزایــش و الزاماً همه به 
حج اعزام نمی شود و ۴۵۸ پزشک معاینات زائران را انجام و بیش از ۲۰۰ 

نفر مشرف به حج خواهند شد.
رئیس مرکز پزشــکی جمعیت هلال احمر ادامــه داد: زائران بالای ۶۰ 
سال پارسال از تشرف باز ماندند طبق اعلام و ابلاغ عربستان ولی امسال 
میانگین ســنی زائران بالا و بیش از ۲۳۰۰ زائر بالای ۸۰ سال سن ولی 

استطاعت جسمی آن محرز شده است.
مرعشی گفت: مسن ترین زائر امســال ۱۱۱ و کوچک ترین زائر ۹ ماهه 
است و تعداد زائران مشابه سال ۹۸ اســت. همچنین خرید دارو انجام و 

تحویل هواپیمایی شده است که حدود ۴۰ تن است.

یادداشت

دیوار

سخنگوی دانشگاه آزاد ضمن تشــریح بسته حمایتی 
حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت گفت: براســاس 
این بســته مرخصی ۲۴ ماهه و یک پایه علمی به بانوان 

هیات علمی اعطا می شود.
محمد قربانی در تشــریح جزئیات برنامه دانشگاه آزاد 
در راســتای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
اظهار کرد: دانشــگاه آزاد اســلامی براســاس قانون 
»حمایت از خانواده و جوانی جمعیت« مصوب مهرماه 
۱۴۰۰ مجلس شورای اسلامی و نیز اهتمام موکدی که 
به جوانی جمعیت و حمایت از خانــواده دارد بر مبنای 
اقتضائات و ملاحظات سازمانی و واحدهای دانشگاهی، 
نسبت به تدوین، ابلاغ و عملیاتی سازی بسته حمایتی 

و تکمیلی ذیل قانون فوق الذکر اقدام کرد که 
قطعاً می تواند برای همه دستگاه ها، نهادها، 

وزارتخانه ها و … الگو و نقشه راه باشد.
سخنگوی دانشــگاه آزاد ادامه داد: براساس 
این بســته حمایتی و تکمیلی و در راستای 
ســند تحول و تعالی دانشــگاه آزاد اسلامی 
-که انصافاً یک ســند پیشرو و مترقی است- 

بانــوان اعضای هیات علمی دانشــگاه آزاد اســلامی، 
می توانند در ســال تولد فرزند، یک پایه علمی دریافت 
کنند. به عبارتی اســاتید خانم، با فرزندآوری یک پایه 
ترفیع علمی به عنوان پایه علمی ســنواتی یا ســالانه 

کسب می کنند.

معاون امــور مجلس و ارتباطــات اجتماعی 
دانشگاه آزاد بیان کرد: هر عضو هیات علمی 
باید ســالانه با ارائــه مســتنداتی از جمله 
مقاله، تدویــن و یا تألیف کتــاب، حضور در 
همایش های علمی و فرهنگــی، راهنمایی 
و مشــاوره و یا داوری رســاله های دوره های 
تحصیــلات تکمیلــی، اقدامــات اجرایی، 
ارزیابی تدریس و کلاس هــای درس و … پایه علمی 
سالانه و یا ترفیع ســالانه دریافت کند. براساس بسته 
حمایتی و تکمیلی دانشگاه آزاد اسلامی، برای اعضای 
هیئت علمی مادر، نیازی به ارائه مستندات علمی ذکر 
شده نیست تا بتواند در مســئولیت مادری خود، ایفای 

نقش کند.وی از مرخصی ۲۴ ماهه کارمندان و اعضای 
هیأت علمی در این بســته حمایتی خبــر داد و در این 
باره گفت: مورد دیگری که در بسته حمایتی و تکمیلی 
دانشگاه آزاد اسلامی مورد توجه و تاکید قرار گرفته که 
می تواند یک الگو برای دیگر دستگاه ها باشد، این است 
که مادران باردار )اعم از عضــو هیئت علمی و کارمند( 
می توانند از ماه چهارم بــارداری، از مرخصی ۲۴ ماهه 
برخوردار بوده و افراد می توانند مرخصی خود را همراه 
با حقوق گذرانده و پس از بازگشــت جایگاه قبلی خود 
را داشته باشند. این در حالی است که مرخصی زایمان 
در ماده ۱۷ قانون مجلس شورای اسلامی ۹ ماه در نظر 

گرفته شده است.

آموزش

 زهرا علیدادی  حدود یک ســال و نیم از 
تصویب قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت می گذرد و نماینــدگان مجلس از 
عملکرد برخی از دستگاه ها به ویژه سازمان 
برنامه و بودجه در اجرای این قانون گله مند 

هستند.
 ۳۰ اردیبهشــت ۹۳ بود که سیاســت های 
کلی جمعیت از ســوی مقام معظم رهبری 
ابــلاغ و در آن ابلاغیه تاکید شــده بود »با 
عنایت به اهمیت مقولــه جمعیت در اقتدار 
ملی و با توجه به پویندگی، بالندگی و جوانی 
جمعیت کنونی کشور به عنوان یک فرصت 
و امتیــاز و در جهــت جبــران کاهش نرخ 
رشــد جمعیت و نرخ باروری در سال های 
گذشته، سیاســت های کلی جمعیت ابلاغ 
می گردد. بــا در نظر داشــتن نقش ایجابی 
عامل جمعیت در پیشــرفت کشــور، لازم 
اســت برنامه ریزی های جامع برای رشــد 
اقتصــادی، اجتماعــی و فرهنگی کشــور 
متناسب با سیاســت های جمعیتی انجام 
گیرد. همچنین ضروری است با هماهنگی 
و تقسیم کار بین ارکان نظام و دستگاه های 
ذیربط در این زمینه، اقدامات لازم با دقت، 
ســرعت و قوت صورت گیــرد و نتایج رصد 

مستمر اجرای سیاست ها گزارش شود.«

ضرورت توجه به مسئله فرزندآوری
در این ســال ها هر یک از دستگاه ها به نوعی 
اقداماتی را برای عمل به سیاســت های کلی 
جمعیت انجام دادند، اما این اقدامات از نظر 
رهبر انقلاب کافی نبوده اســت، به گونه ای 
که مقــام معظم رهبری ۲۲ تیــر ماه ۹۹ در 
اولین دیــدار نمایندگان مجلــس یازدهم 
با ایشــان به مقولــه فرزنــدآوری تاکید و 
فرمودند: »مسئله فرزندآوری و مسئله نسل 
بســیار مهم اســت؛ این موضوعی است که 
بنده بارها )۳( در این چند ســال اخیر تکیه 
کــرده ام و تأکید کرده ام، ]ولی[ متأســفانه 
حالا که انســان نتایج را نگاه می کند، معلوم 
می شود که خیلی این تأکیدها تأثیر زیادی 
نداشته. اینها احتیاج دارد به قانون، احتیاج 
دارد بــه دنبال گیری جدی دســتگاه های 
اجرایی و بایستی به جد مسئله فرزندآوری 
را مهم دانســت و از پیری جمعیت ترسید. 
حالا خارجی ها را کار نداریم؛ دشمن، دشمن 
است؛ اما بعضی کج ســلیقگی ها را متأسفانه 
آدم در داخل مشــاهده می کند -یک جایی 
خواندم- که می گویند »آقا! پیری جمعیت 
اشکالی ندارد«! چطور اشکالی ندارد؟ یکی از 
پرفایده ترین ثروت های یک کشور، جمعیت 
جوان در یک کشور اســت که ما بحمدالله از 
اوایل انقلاب تا امروز برخوردار بوده ایم و اگر 
بنا باشــد بعداً برخوردار نباشیم، یقیناً عقب 

خواهیم ماند.«

لبیک مجلس به فرمان رهبری
پیرو فرمایش رهبر معظم انقلاب، در اولین 
روزهــای کاری مجلس یازدهــم طرحی 
که بعــداً با عنــوان »حمایــت از خانواده و 
جوانی جمعیت« نام گذاری شــد، با امضای 
۱۰۰ نفــر از نمایندگان در جلســه علنی 
اعلام وصول شــد. ایــن طرح بــا محتوای 
محدودتری، ۱۰ سال قبل در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی مصوب و بــه توصیه مقام 
معظم رهبری برای پیگیری و نظارت قوی تر 
به مجلس آمــده، اما در دو دوره پیشــین 
مجلس به ســرانجام نرســیده بود. پس از 
امر و تأکید مجدد ایشــان در اولین دیدار با 
نمایندگان دوره یازدهم مجلس شــورای 
اســلامی در تیر ماه ۹۹، مجلــس با جدیت 

بیشتری این طرح را دنبال کرد.
هیئت رئیســه مجلــس، طرح اولیــه را به 
کمیســیون فرهنگــی ارجــاع داد که در 
آنجــا بــا اســتفاده از مطالعات آمــاری و 
پژوهش های سیاســت گذاری و علمی در 
حوزه جمعیت و با بررســی اسناد بالادستی 
ماننــد سیاســت های کلــی جمعیــت و 
خانواده و نقشه مهندســی فرهنگی کشور، 
اســتفاده از ظرفیت کارشناســی شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، مرکــز پژوهش ها و 
مرکز تحقیقات اســلامی مجلس و دعوت 
از دســتگاه های اجرایی مرتبط و برگزاری 

جلسات کارشناســی متعدد از سوی دیگر، 
طرحی جامع تدوین شد. در نهایت طرحی 
با ۹۰ ماده آماده بررســی در صحن مجلس 
شــد که با توجه به اینکه یکسری طرح های 
معیشــتی و لایحه بودجه ســال ۱۴۰۰ در 
دســتورکار و اولویــت بررســی در صحن 
مجلس بــود، نمایندگان مجلــس در آبان 
ماه ۹۹ با بررســی و تصویب نهایی این طرح 
در کمیســیون مشــترک مجلس بر اساس 
ظرفیت اصــل ۸۵ موافقت کردند تا طرحی 
پختــه و جامع در کمیســیون مشــترک 

بررسی و تصویب شود.

حمایت مجلس از خانواده
کمیسیون مشــترک بررسی طرح حمایت 
از خانــواده و جوانی جمعیــت طی فعالیت 
خود تا بهمن ماه ســال ۱۳۹۹ به طرحی با 
۷۳ ماده دســت یافت که مخاطبان مختلف 
و موضوعــات مرتبــط را به طــور جامع و 
دقیقــی در برمی گرفــت و نهایتــاً قانون 
حمایت از خانــواده و جوانــی جمعیت در 
تاریخ ۲۴/۷/۱۴۰۰ در کمیســیون مذکور 
به تصویب رســید و محمدباقر قالیباف پس 
از تأیید این قانون از ســوی شورای نگهبان، 
گفت: »مفتخریم قانون حمایت از خانواده 
و جوانی جمعیــت در مجلــس یازدهم به 

سرانجام رسید.«
رئیس مجلس شورای اســلامی با تاکید بر 
اینکه با تصویب قانــون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت منافع خانواده ها در اولویت 
قرار گرفتــه، اظهار داشــت: »در این قانون 
خانواده ها در اولویت تســهیلات مســکن، 
مشــوق های اقتصادی، تسهیلات آموزشی 
و تســهیلات شــغلی قرار می گیرنــد و در 
یک جمع بندی می توان گفــت حمایت از 
خانواده و مادران در سیاســت گذاری های 
فرهنگــی و اجتماعــی کشــور در اولویت 
خواهد بود. تلاش مجلس بر این اســت که 
در سیاســت گذاری و قانون گذاری طوری 
تدبیر شود که جامعه بیش از دهه های اخیر 
دوستدار فرزندآوری و تشکیل خانواده باشد 
و خانواده کماکان محوریت خود را به عنوان 
مهمترین جز تشکیل دهنده جامعه ایرانی 

و اسلامی حفظ کند.«

دستور رئیس جمهور برای اجرای 
قانون جوانی جمعیت

همچنیــن حجت الاســلام ســید ابراهیم 
رئیســی در جلســه ســتاد ملی جمعیت، 
موضوع جمعیــت را از جملــه موضوعات 
کلیدی و محوری کشــور عنوان کــرد و با 
اشاره به فرصت بســیار کوتاه برای عبور از 
بروز مشــکل جمعیتی، بر ضرورت توجه و 
اقدام جدی دستگاه های مسئول نسبت به 

وظایف خود در این باره تأکید کرد.
وی بــه اهمیت فرهنگ ســازی در موضوع 
جمعیت اشاره کرد و دســتور داد کارگروه 
ویژه ای در زیرمجموعه ستاد ملی جمعیت 
و متشــکل از وزارت فرهنــگ و ارشــاد 
اسلامی، ســازمان صدا و ســیما، سازمان 
تبلیغــات اســلامی و دیگر دســتگاه های 
فرهنگی بــرای تولید محتــوای فرهنگی 

درباره جمعیت تشکیل شود.رئیس جمهور 
همچنین بر پیگیری جدی اجرای مصوبات 
ســتاد و قانــون جوانی جمعیت از ســوی 
دبیرخانه ســتاد ملی جمعیت تأکید کرد و 
گفت: »اگر دســتگاه های اجرایی در حین 
اجرای این قانون با نواقصی مواجه شــدند، 
پیشــنهادات اصلاحی خود را به دبیرخانه 
ارائه کنند تا پس از بررســی و تصویب برای 
تصویب نهایی به مجلس شــورای اسلامی 

ارجاع داده شود.«

سازوکار مجلس برای افزایش جمعیت
نگاهی به قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت نشــان می دهد کــه مجلس برای 
جوانان در آســتانه ازدواج تسهیلاتی نظیر 
اعطای وام با ضمانت های آســان، افزایش 
۷.۵ برابری حــق عائله مندی بــه مدت ۵ 
سال، اختصاص وام ودیعه مسکن، افزایش 
محدوده سنی در استخدام جدید یک سال 
به ازای تأهل، تأسیس مراکز مشاوره مبتنی 
بر سبک زندگی ایرانی اســلامی در مراکز 
آموزش عالی و فرهنگ ســازی در خصوص 

ازدواج را در نظر گرفته است.
عــلاوه بر این، یکــی از مشــکلات زوجین 
نابارور هزینه هــای گزافی اســت که باید 
برای درمــان بپردازند که مجلــس در این 
قانــون در مورد درمــان زوجیــن نابارور و 
پیشــگیری از ناباروری اقدامــات مؤثری 
چون تحت پوشــش بیمه ای قــرار گرفتن 
درمان تمامــی زوج های نابــارور، تجهیز و 
راه اندازی یــک مرکز تخصصــی ناباروری 
سطح ۲ در دانشگاه علوم پزشکی و سطح ۳ 
در هر استان و حمایت از شرکت دانش بنیان 
تولید اقلام و تجهیزات درمان ناباروری را در 
راستای درمان ناباروری و کمک به زوجین 
علاقه مند به فرزندآوری مــورد توجه قرار 

داد.
مجلس برای حمایت هــای دوران بارداری 
و شــیردهی هم تســهیلاتی مانند پوشش 
بیمــه ای آزمایش هــای مــادر و جنین بر 
اســاس ضوابط قانونی، تحت پوشش کامل 
قرار دادن کلیه مــادران در دوران بارداری 
و شــیردهی تا پایــان ۵ ســالگی کودکان 
بر اســاس آزمون وســع، ارائه رایگان سبد 
تغذیه و بســته بهداشــتی مادران باردار، 
شــیرده و دارای کودک زیر ۵ سال، کاهش 
هزینه های روحی و روانی و اقتصادی دوران 
بارداری و جلوگیری از القای هر گونه ترس 
و هراس نسبت به بارداری، اصلاح روش های 
غربالگری و استانداردسازی مقادیر مثبت و 
منفی کاذب نتایج آزمایش ها در نظر گرفت.

تســهیلات مســکن هم به خوبی در قانون 
جوانی جمعیت و حمایــت از خانواده آمده 
اســت، به گونه ای که تأمیــن زمین یا واحد 
مسکونی حداکثر ۲۰۰ متری به قیمت تمام 
شده با ۲ ســال تنفس و ۸ سال قسط بندی 
پــس از تولــد فرزند ســوم تــا اختصاص 
۷۰% ظرفیت منازل مســکونی ســازمانی 
به کارکنان فاقد مســکن با حداقل ۳ فرزند 
در این قانون دیده شده اســت و اختصاص 
حداقل ۱۰% بودجــه برنامه های تولیدی و 
فیلم برای تولید محتوا بــا محوریت جوانی 

جمعیت، اهدای جایزه ســالیانه ملی جوانی 
جمعیت بر اساس شاخص اثرگذاری بر رشد 
ازدواج و فرزنــدآوری در جامعــه مخاطب، 
تدوین برنامه هــای تلویزیونی مطالبه گری 
اجرای قانون جوانی جمعیــت و اختصاص 
یک ســوم ظرفیــت تبلیغــات محیطی به 
موضوع فرزنــدآوری و جمعیت هم از جمله 
اقدامات فرهنگی اســت که در این قانون به 

صورت ویژه به آن ها توجه شده است.

عملکرد دولت زیر ذره بین مجلس
مجلس در اواخر آذر ســال ۱۴۰۱ در یکی 
از جلســات نظارتی خود گزارش مشترک 
کمیســیون های فرهنگــی، اجتماعــی و 
بهداشــت و درمان در مــورد نحوه عملکرد 
دســتگاه های مســئول در اجــرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانــی جمعیت را در 
صحن مجلس شورای اسلامی بررسی کرد 
که بر اســاس این گزارش وزارت بهداشت 
با تصویب ۷ فقره مقــرره از ۸ مقرره ای که 
تصویب آنها را به عهده داشــته و اجرای ۳۸ 
حکم و در حال اجرا بودن ۱۶ حکم اجرایی 
دیگــر، دارای بهترین عملکرد بوده اســت. 
وزارت راه و شهرســازی، وزارت آموزش و 
پــرورش و وزارت ورزش و جوانــان از دیگر 
دستگاه هایی هســتند که می توان عملکرد 
آنها را مثبت ارزیابی کرد و دســتگاه هایی 
مانند ســتاد ملی جمعیت، سازمان برنامه و 
بودجه، سازمان صدا و سیما و وزارت کشور 

عملکرد مورد انتظار را نداشتند.
در این گزارش نظارتی مجلس تاکید شد که 
علت اجرا نشدن برخی از احکام قانون، عدم 
تأمین بودجه اعلام شده است، در حالی که 
باید اعتبارات ظرف سه ماه پس از ابلاغ این 
قانون توسط ســازمان برنامه و بودجه تهیه 

و به تصویب ستاد ملی جمعیت می رسید.

استنکاف سازمان برنامه و بودجه
 از اجرای قانون

امیرحســین بانکی پور، رئیس کمیسیون 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
در گفتگو بــا خبرنگار مهر بــا انتقاد از عدم 
تخصیص بودجــه مصوب قانــون جوانی 
جمعیت در ســال ۱۴۰۱ به دســتگاه های 
مربوطه، می گوید: »سازمان برنامه و بودجه 
هیچ اعتباری بــرای اجرای ایــن قانون به 
وزارتخانه و دســتگاه های ذیربط تخصیص 
نداده است.«این نماینده مجلس تاکید کرد: 
»مقام معظم رهبری در سیاست های برنامه 
هفتم توسعه نیز بر موضوع جوانی جمعیت 
تاکید فرمودند، اما متأسفانه سازمان برنامه 
و بودجه به این موضــوع اهمیتی نمی دهد 
و طبــق ادعای آنان شــش هــزار میلیارد 
تومــان از بودجــه بخــش جمعیت صرف 
پرداخت حقوق و دستمزد شده و این کارها 
نشان دهنده آن است که ســازمان برنامه و 
بودجه به صــورت کلی توجهی بــه مقوله 

فرهنگ ندارد.«

بی توجهی به بحران پیری جمعیت
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: »۱۱ هزار میلیارد تومان 

بودجه جمعیت برای ســال جاری بوده که 
بین وزارتخانه های مختلف توزیع شــده و 
طبق قانون بودجه ۱۴۰۱ جدول تقســیم 
بودجه را ســازمان برنامه و بودجه و ســتاد 
ملی جمعیت مشــخص می کند، این اعتبار 
در ستاد ملی جوانی جمعیت هم مصوب شد 
و رئیس جمهور هم تاکید داشت اما سازمان 
برنامه تاکنــون از پرداخت آن اســتنکاف 

کرده است.«
بانکی پور با بیان اینکه مسیر سازمان برنامه 
و بودجه تغییری نکرده و مانند گذشــته در 
بر همان پاشــنه می چرخد، اظهار داشت: 
»هنــوز بحران پیــری جمعیــت را جدی 
نگرفته اند و باید به ملت و آیندگان پاسخگو 
باشند. فرصت اندکی داریم تا بحران پیری 
جمعیت را جبران کنیم و سازمان برنامه که 
باید بیش از همه حمایــت و پیگیری کند، 

نسبت با این موضوع بی تفاوت است.
وی به این نکته هم اشــاره کرد که با وجود 
رشد ۴۲ درصدی بودجه کل کشور در سال 
۱۴۰۲، هر کدام از ردیف هــای بودجه ۲۰ 
تا ۵۰ درصد رشد داشــته اما بودجه جوانی 
جمعیت را ۳۷ درصد کــم کرده اند که این 
موضوع به خوبی بیانگر بی تفاوتی و رویکرد 
ناصواب ســازمان برنامه و بودجه نسبت به 

بحران پیری جمعیت است.

تقریباً هیچ!
همچنین زهره ســادات لاجــوردی، عضو 
هیئت رئیسه کمیســیون فرهنگی مجلس 
در گفتگو بــا خبرنگار مهــر، می گوید: »تا 
پایان سال ۱۴۰۱، از ۱۰ هزار میلیارد تومان 
)همت( بودجــه مربوط به قانــون جوانی 
جمعیت، هیچ بودجه ای بــرای اجرای این 

قانون تخصیص نیافت.«
نماینده مــردم تهران در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: »سیاست فرزند کمتر با کار 
فرهنگی سنگین و مستمر شــروع شد و با 
نرخ رو به رشد کار فرهنگی تداوم یافت و به 
نتیجه مطلوب آن زمان رسید، اما متأسفانه 
در بحث افزایــش جمعیت نقش مؤلفه های 
فرهنگی آن طور که باید و شــاید شناخته و 
ارج نهاده نشده در حالی که باید حداقل پس 
از یک ســال از تصویب قانون، پیوست های 
فرهنگی برای خانواده های دارای شــرایط 
مختلف اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی تهیه 
می شــد.«همچنین اخیراً حجت الاســلام 
علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اســلامی از عدم اجرای کامل قانون 
جوانی جمعیت انتقاد کــرد و گفت: »ما در 
حال ورود به ســیاهچاله جمعیتی هستیم. 
قانون جمعیت که ۷۳ ماده داشــته و ۲۳۶ 
الزام و تکلیف را متوجه دستگاه ها می کند، 
مصوبه مجلس اســت اما بسیاری در اجرای 

این قانون کم کارند.«

مأموریت قالیباف به وزیر کشور
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی نیز در جلسه نظارتی مجلس درباره 
نحوه اجرای قانــون حمایــت از خانواده و 
جوانی جمعیــت گفت: »متاســفانه هنوز 
بخشــی از آئین نامه های این قانون تکمیل 

نشده است.«
رئیس مجلس بــه وزیر کشــور مأموریت 
بررســی و پایش اجرای این قانون در سطح 
کشور را داد و تاکید کرد: »موضوع جوانی و 
حمایت از خانواده به همه جغرافیای کشور 
مربوط می شود و از کارهایی است که حتماً 
تقســیم کار ملی و اســتانی نیاز دارد. البته 
بعضی از نمایندگان اعلام کردند که دغدغه 
اســتانداران اجرای قانون جوانی جمعیت 
نیست. در حالی که در حوزه استانی این امر 
لازم است و باید وزیر کشــور به این موضوع 
توجــه کند.«حســینعلی حاجی دلیگانی، 
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
نیز در گفتگو با خبرنگار مهــر، بر این نکته 
تاکید کرد که از آنجایی کــه برخی از مردم 
هنــوز مطمئن نیســتند دولت بــه قانون 
حمایــت از خانــواده و جوانــی جمعیت 
به درســتی عمل می کند یا خیــر، به نظر 
می رســد هنوز گفتمان و وفــاق جمعی در 

کشور برای این موضوع ایجاد نشده است.

اعطای یک پایه علمی به بانوان هیات علمی در سال تولد فرزند
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قائم مقام وزیر میراث فرهنگی:
ایران در برخورداری از آثار ناملموس جهانی 

و ۱۰ کشور دنیاست جز
 قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با بیان 
اینکه تاکنون ۲۶ اثــر فرهنگی و ۲۱ عنصر فرهنگــی از ایران به عنوان 
میراث ناملموس در یونســکو به ثبت رســیده اســت، گفت: ایران در 

برخورداری از آثار ناملموس جهانی جزو ۱۰ کشور برتر دنیاست.
علی دارابی ردر آیین نکوداشــت خوشنویســی که به مناسبت هفته 
میراث فرهنگی در اســتانداری قزوین برگزار شــد، افزود: در ۲ دهه به 
دلیل شــرایط انقلاب و جنگ ثبت آثار ناملموس از ایران در یونســکو 
به تاخیر افتاد که در غیر این صورت و به اذعان کارشناســان یونســکو 
می توانستیم با کشــور ایتالیا در رده نخســت تعداد آثار ثبت شده قرار 

بگیریم.
این مسوول با اشاره به اینکه با ثبت جهانی آثار تاریخی و فرهنگی دیگر 
این آثار متعلق به مردم یک شهر و کشور نیســتند بلکه مردم تمام دنیا 
به آن احساس تعلق می کنند و مســیر برای صیانت بهتر از آنها فراهم 
می شــود، افزود: ثبت عناصر فرهنگی ناملمــوس از جمله برنامه ملی 
پاســداری از خوشنویســی ایران که در آغاز دولت سیزدهم رقم خورد 
را باید موفقیت بزرگی در زمینه ترویج و معرفــی ارزش های فرهنگی 
ناملموس ایران دانســت.به گفته وی، برای سال جاری نیز ثبت جهانی 
۵۶ کاروانسرای تاریخی از جمله سعدالسلطنه قزوین که مانند نگینی 

بر تاریخ این سرزمین می درخشد، را در برنامه های خود داریم.
معاون وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خاطرنشان 
کرد: تجلیل از هنرمندان و تربیت نســل جدیــد از مهمترین برنامه ها 

برای حفظ آثار فرهنگی ناملموس مانند خوشنویسی است.
دارابی با اشــاره به اهمیت اقتصاد هنر، اظهار کرد: در این حوزه برنامه 
ریزی هایی صــورت گرفته تا خدمت رســانی بهتری بــه هنرمندان 

خوشنویسی داشته باشیم.
وی در ادامه، جایــگاه قزوین در فرهنگ و هنر ایران زمین را برجســته 
دانست و یادآور شد: هنرمندان این دیار مینودری که آوازه برخی از آنان 
از مرزهای ایران نیز فراتر رفته است، فخر ایران زمین به شمار می روند 

که از جمله آنها باید به علامه رفیعی و علامه دهخدا اشاره کرد.
این مســوول تصریح کرد: قزوین در هنر خوشنویسی نیز مفاخر بزرگی 
را به فرهنگ و هنر این سرزمین عرضه داشته که از جمله آنها بایستی به 

میرعماد قزوینی اشاره کرد.
معاون میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی بــا بیان اینکه 
هنر خوشنویســی را بایســتی با خلق زیبایی مترادف دانست، افزود: 
خوشنویســی فارغ از افتخارات میراثی می تواند چراغی برای ترســیم 
آینده تمدن ایران اسلامی باشــد و در فرایند آینده پژوهی نیز به عنوان 

یک نمونه موفق در بازآفرینی هنر ملی توجه مورد توجه قرار بگیرد.
در پایان این مراسم از لوح ثبت جهانی اســتاد محمد احصایی، دومین 

گنجینه زنده بشری رشته خوشنویسی رونمایی شد.

وحیدآقاپور در یک دادگاه فرضی
»بی صورت فلکی« عنوان یکی از تازه ترین آثار نمایشــی تئاترشــهر 
اســت که از خرداد ماه ســال ۱۴۰۲ به کارگردانی مریم باقری در تالار 

چهارسو مجموعه روی صحنه می رود.
 

به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاترشهر،  نمایش کمدی »بی صورت 
فلکی« عنوان یکی از آثار نمایشــی جدید مجموعه تئاتر شــهر است 
که از اوایل خرداد ماه ســال جاری به نویســندگی نیاز اسماعیل پور و 
کارگردانی مریم باقری در تالار چهار میزبان علاقه مندان تئاتر خواهد 

بود.
»بی صورت فلکی« نمایشی کمدی اســت که فضای روایی آن، در یک 
دادگاه فرضی و قصه آدم هایــی می گذرد که برای فــرار از ناکامی ها و 

سرخوردگی های خود به عمل های زیبایی پناه برده اند.
وحید آقاپــور، الهه پورجمشــید، نادیــا فرجی، بهداد قــادری، آیلار 
نوشهری، محمید سبزعلی، یاسمن عطااللهی، علیرضا مصلحی، ارشیا 
نصیرنیا، محبوبه نــورداد و امیرغفارش منش به عنــوان بازیگر حضور 

دارند.
مهران احسانیان تهیه کننده، حسین عابدین و سمیراکریمی مجریان 
طرح، حســین عابدین طراح صحنه، پریا الماسی طراح لباس، علیرضا 
دربانی طراح پوســتر، محمود سالاریه آهنگســاز، رضا خضرایی طراح 
نور،  مهتاب حســنی طراح گریم، علی یوسفی برتامه ریز، دانیال حسن 
نیا دستیار کارگردان، محمد ســعودی مدیر صحنه، پارسا زارع ، محمد 
حســین زاده و محمد وقاری دســتیاران صحنه، حجت بابایی گریم، 
حسین عابدین ساخت تیزر، الناز غفاری روابط عمومی، شیرین جهان 
زاده عکاس، شــهاب تهران فیلمبردار نیز دیگر عوامل اجرایی نمایش 

»بی صورت فلکی« را تشکیل می دهند.

ریتم »شیش و هفت« رادیو برای آخر هفته ها
برنامه موسیقی محور »شــیش و هفت« روزهای پایان هفته با آخرین 

اخبار حوزه موسیقی تقدیم شنوندگان می شود.
رضا عزتی تهیه کننده برنامه موســیقی محور »شــیش و هفت« که از 
آنتن رادیو صبا با محور اخبار موســیقایی تولید و به پخش می رســد 
گفت: تاثیر موســیقی در زندگی فراتر از باور مردم است، در دنیایی که 
در آن زندگی می کنیم با توجه به مشکلات و دغدغه های موجود در آن، 

نیاز به وجود موسیقی بسیار دیده می شود.
وی ادامه داد: موسیقی می تواند تأثیر زیادی بر همه ابعاد زندگی انسان 
چه از لحاظ جسمی و چه روحی داشته باشــد. در حالت کلی می توان 
گفت گوش دادن به موسیقی در کنار کارهایی که انجام می دهید باعث 
می شود شما ســریع احساس خســتگی نکنید و به راحتی سختی ها و 

دشواری های کار را تحمل کنید.
این تهیه کننده در توضیح برنامه یاداور شــد: »شیش و هفت« مجله ای 
موسیقایی است، که در قالب طنز تلاش می کند با موسیقی ها و ترانه ها 

آخر هفته خوشی رو برای مخاطبان به ارمغان بیاورد.
وی افزود: »شــیش و هفت« با ریتــم و انرژی بالا روزهــای آخر هفته 
تقدیم مخاطبان می شــود، بخش زیادی از این انرژی به اجرای برنامه 
برمی گردد کــه بر عهده یکی از اهالی موســیقی یعنی شــهرام نیکیار 

موزیسین و خواننده خوب کشورمان است.
عزتی درباره بخش هــای مختلف ایــن برنامه عنوان کــرد: گفتگو با 
خوانندگان، آهنگســازان و اهالی موســیقی، مرور اخبار موســیقی با 
اجرای علیرضا سعیدی خبرنگار و مســابقه تلفنی موزیک طنز با اهالی 
رادیو صبــا از آیتم های مختلف این برنامه اســت کــه تلاش می کند 
مخاطب را به موســیقی علاقه مند کند و آنهــا را در جریان رویدادهای 

این حوزه قرار دهد.

قاب

زهرا منصــوری  رضــا توکلــی بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیون با اشــاره به 
شرایط نامناســب عقد قرارداد با بازیگران 
پیشکســوت، صاحبــان پروژه هــا را غالبا 
تاجر و کاســب توصیف کرد که بازیگر توان 

چانه زنی با آن ها را ندارد!
رضا توکلی بازیگر باسابقه سینما و تلویزیون 
درباره تازه ترین فعالیت های خود گفت: این 
روزها فیلمنامه ای در دست دارم و مشغول 
مطالعه آن برای تصمیم گیری هستم. تا قبل 
از آن و در حدفاصــل حدود دو ســال بعد از 
ســریال »احضار«، کار دیگری در سینما و 
تلویزیون نداشتم و بیشتر مشغول پرداختن 

به امورات روزمره زندگی خود بود.
این بازیگر درباره حضــور پررنگ تر خود در 
مجموعه های تلویزیونی به نسبت کارهای 
ســینمایی گفت: ســال ها پیش تجربه ای 
از حضور در یک پروژه ســینمایی داشتم و 
خاطرم هست دوستان همکارم در آن پروژه 
می گفتند چطور ممکن اســت با این سطح 
از توانایی و پتانســیل بازیگری در کارهای 
سینمایی حضور نداری؟ البته بحثم تعریف 
از خود نیســت بلکه یادآوری این است که 
توانایی های نســل من و امثال من در حال 
از بین رفتن اســت و نتوانســته ایم آن را به 
نســل های بعد منتقل کنیم. درباره اینکه 
چرا در کارهای ســینمایی حضــور ندارم، 
واقعاً خودم هــم نمی دانم چه اتفاقی افتاده، 
ساده ترین پاسخ این اســت که ایفای نقش 
در فیلم های ســینمایی به من پیشــنهاد 

نمی شود. 
وی افزود: فکر می کنم شجاعت و جسارتی 
که باید در فیلمسازان ما باشد، وجود ندارد و 
همه شرایط اطرافمان از شرایطی اقتصادی 
تا وضعیت اجتماعی دســت به دســت هم 
داده تا فیلمســازان کمتر ریسک کنند. من 
اما معتقدم همه ما باید ریســک کنیم تا به 

موقعیت های بهتر برسیم.

برای حضور در برخی پروژه ها 
گول خوردم!

این بازیگــر ادامه داد: بــه تازگی حضور در 
یک ســریال خانگی به من پیشــنهاد شد و 
پیش تر هم برای سریال »مانکن« پیشنهاد 

داشتم. برخی از این پروژه ها برای دعوت به 
همکاری جملاتی می گویند مثل اینکه این 
نقش را فقط توکلی می توانــد بازی کند! با 
نهایت صداقــت هم می گویــم گاهی برای 
حضور در این پروژه ها گــول می خورم و در 
موقعیتی خــاص قرار می گیــرم. »برای تو 
می میرم« عنوان آخرین تجربه ام در شبکه 
خانگی به کارگردانی عباس مرادیان اســت 
که بــه نظــرم در نقطه درســتی وارد قصه 

می شوم و حضور مؤثری در داستان دارم.
توکلی با تأکید بر لزوم گفتگو درباره شرایط 
حاکم بــر بازیگری در ســینما، تلویزیون و 
شــبکه خانگی گفت: از این شرایط سخت، 
دلگیرم و این مختص من هم نیست. خیلی 
از بچه های هم دوره من از این شرایط دلخور 
هستند چرا که نتوانسته اند و نمی توانند به 
حق شان برسند. هنوز شرایطی که مطلوب 
همــه هنرمندان ما باشــد در ایــن عرصه 
به وجود نیامده اســت. راهی را تــا به امروز 
طی کرده ایم که به یک ناکجاآباد ختم شده 

است.
این بازیگر باســابقه دربــاره واکنش های 
مردم در کوچه و خیابان هــم گفت: به خدا 
قســم می خورم که اگر این مــردم فداکار و 

هنردوست نبودند، شــاید ما تا به امروز در 
این عرصه نبودیم. هنوز مردم کوچه و بازار 
وقتی من را می بینند، سراغ می گیرند که آیا 
امسال هم ماه رمضان در تلویزیون هستید؟ 
بــه دلیــل اینکه گویــی مــردم خاطرات 
رمضانی خوبی از حضور مــن در تلویزیون 
دارند. امــا چــرا کارگردان ها ســراغ من 
نمی آیند فکر می کنم دلیلش روشن باشد. 

سینما هم که تکلیفش روشن است!

در همه جای دنیا هنرمندان اصیل یک 
فرصت هستند

وی ادامه داد: در همــه جای دنیا هنرمندان 
متعهد و اصیل را که هنرنمایی های شــان با 
لایه های زیرین جامعــه ارتباط برقرار کرده 
است، یک فرصت می دانند. این هنرمندان 
به خصوص این دست از بازیگران یک فرصت 
برای جامعه ما هســتند. اما چه می شود که 
یک جامعه نمی تواند از هنرمندان شاخص 
و یا حتــی چهره های ورزشــی مطرح خود 
برای رســیدن به اهداف فرهنگی و هنری 
خود اســتفاده کنــد؟ چطور می شــود در 
همین ایام برگزاری نمایشگاه کتاب شاهد 
تبلیغ کتاب از ســوی هیچ هنرمند و چهره 

مطرحی نیســتیم؟ در همه جای دنیا مردم 
هنرمندان خود را دوست دارند چرا که با ما 
اشــک ریخته اند و با ما خندیده اند. مردمی 
که ایران را دوست دارند، هنرمندان ایران را 
هم دوســت دارند. باید از بازی های سیاسی 

عبور کنیم.
توکلی دربــاره خاطرات خــود از مواجهه 
مردم با خــودش گفت: چنــد وقت پیش 
مجبور شــدم برای یک کار اداری وارد یک 
سازمان دولتی بشــوم. از همان در ورودی 
که عبــور کردم، پرســنل دهان بــه دهان 
می گفتنــد؛ »اون بازیگر قالتاقــه اومده!« 
)می خنــدد( از بــس نقش هــای منفی و 
دودوزه بــازم در ذهن شــان مانــده بود، 
این طور من را به هم معرفی می کردند. مثلًا 
در ســریال های »زیرزمین« و یا »کیمیا« 
نقش هایی داشتم که غالباً بدجنس بودند و 
آخر ســر هم به هیچ پول و نوایی نرسیدند! 
کمااینکه در زندگی واقعــی هم هیچ گاه به 

پول نرسیدم!

زنی که به پشت صحنه آمد و خواست 
شوهرش را نصیحت کنم!

وی ادامه داد: مردم معمولاً با نقش های مان 

ما را به جــا می آورند. در میــان نقش هایی 
هم که داشتم ســریال »او یک فرشته بود« 
داستان خاص خودش را داشت. خدا رحمت 
کند حســن جوهرچی را، خاطرم هســت 
روزی در اتوبــان نیایش مشــغول تمرین 
دیالوگ ها با حســن جوهرچــی بودیم که 
مدیر صحنه آمد و گفت آقــای توکلی این 
خانم با شــما کار دارد. تعجب کردم. وقتی 
رفتم ببینم چه کار دارد، دیدم خانمی چند 
شب آمده و پیگیر بوده تا من را ببیند. وقتی 
پرسیدم کارت چیســت؟ گفت همسرم سر 
به راه نیست و می شــود دو ساعت به منزل 
ما بیاییــد و او را نصیحت کنید تا دســت از 

کارهایش بردارد! )می خندد(
این بازیگر ادامه داد: کلــی توضیح دادم که 
خانم من بازیگر هســتم و آن ها که نصیحت 
می کردند، نقش هایی بودنــد که من بازی 
می کردم. این موفقیت بســیار مهمی برای 
یک بازیگر اســت که مخاطب او را در قالب 
یــک کاراکتر بــاور کند. گاهــی در خلوت 
می گویم خدایا من چه کرده ام که این مردم 

با معرفت این اندازه در حق من لطف دارند؟
توکلی درباره مشــکلات موجود در زمینه 
تعییــن دســتمزد بازیگران پیشکســوت 
گفت: این مشکلی اســت که برای خیلی از 
ما اتفاق می افتد. به تازگی بــا خانم بازیگر 
پیشکســوت تجربه همکاری داشتم که در 
پشت دوربین متوجه شدم مدام دارد سرش 
را تکان می دهد و افســوس می خورد. وقتی 
دلیلش را پرســیدم گفت، متأسفانه ما بعد 
از ۷۰ سال هنوز هم داریم رکب می خوریم. 
پرسیدم چطور؟ متوجه شدم بحثش مربوط 
به قرارداد و مبلغ دریافتی اســت. واقعیت 
این اســت که هنرمندان هیچ گاه در زمینه 
توافق برای مســائل مالی موفــق نبوده اند. 
آن تعداد استثنا را کاری ندارم اما حرفم این 
اســت که غالب ما وقتی وارد اتاق تولید یک 
پروژه می شویم، با یک کاسب و تاجر مواجه 
می شــویم! طبیعی اســت که در برابر یک 

کاسب حرفه ای زبان ما بسته باشد!
وی افــزود: حرفه بازنشســتگی هم ندارد و 
اتفاقاً به دلیل همین نابه سامانی هایی که در 
حرفه ما وجــود دارد، برخی از همکاران من 

دچار عارضه های قلبی و مغزی می شوند. 

سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان

سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان در نظر دارد به استناد مجوزهای 116/01/8627 مورخ 1401/10/13 و 116/02/86 مورخ 1402/1/9  اداره کل امور اقتصادی و دارائی استان 
کردستان نسبت به فروش 17 دستگاه تراکتورو ادوات کشاورزی مطابق با نظريه کارشناسان رسمی دادگستری  بشرح مندرجات جدول ذيل از طريق مزايده عمومی و ثبت در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( با کد فراخوان 1002000071000001 و به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  اقدام نمايد:
لذا از شرکت کنندگان حقیقی و حقوقی دعوت بعمل می آيد مطابق شرايط عمومی مزايده ، مندرج در سامانه مذکور اقدام نمايند .

شماره 
مبلغ تضمین )ودیعه( شرکت در مزایده )ریال(مبلغ پایه کارشناسی)ریال(مکان بازدیدشماره بر چسبعنوان اموالپارتی

800/000/00080/000/000سنندج10298دستگاه بیلر )پرس یونجه(1

120/000/00012/000/000سنندج10299گاو آهن فرگوسن دو خیش2

1/350/000/000135/000/000سنندج10301تراکتور رومانی 4 سیلندر3

200/000/00020/000/000سنندج10302بیل لودری جلوتراکتور4

1/900/000/000190/000/000سنندج10303تراکتور فرگوسن 4 سیلندر5

1/850/000/000185/000/000سنندج10304تراکتور جاندیر6سیلندر6

150/000/00015/000/000سنندج10339تانکر 14هزار لیتری7

270/000/00027/000/000سنندج10340تانکر 15هزار لیتری8

150/000/00015/000/000سنندج10356گاو آهن جاندیرچهارخیش9

300/000/00030/000/000سنندج10357دیسک  36 پره جک دار10

تانکر 1500 لیتری جفت چرخ با موتور 11
300/000/00030/000/000سنندج10366سمپاش هوندا

320/000/00032/000/000سنندج10368تریلر چهارچرخ جک دار12

50/000/0005/000/000سنندج10383تانکر 1000 لیتری گالوانیزه13

1/500/000/000150/000/000سقز12040تراکتور رومانی بیل دار14

1/400/000/000140/000/000سقز12041تراکتور رومانی همراه با دنباله بند )تریلر(15

150/000/00015/000/000سنندج18435دستگاه ریک )  جمع کن یونجه(16

250/000/00025/000/000سنندج18436دستگاه موور ) یونجه چین( 17

11/060/000/0001/106/000/000جمع کل

زمان و محل دریافت اسناد و ارسال پیشنهاد و بازگشایی در سامانه ستاد : 
تاریخ انتشار : از ساعت  8 صبح روز دوشنبه  مورخ 01/ 1402/03  لغايت ساعت  14  بعد ازظهر روز چهارشنبه  مورخ  1402/03/17   از طريق سامانه ستاد .

مهلت دریافت اسناد ) دانلود ( : از ساعت  8 صبح روز دوشنبه  مورخ 01/ 1402/03  تا ساعت 14 بعدازظهر روز يکشنبه مورخ  1402/03/07
زمان بازدید : روز  شنبه  مورخ 1402/03/06  لغايت روز پنج شنبه  مورخ  1402/03/11  روزانه از ساعت   9  صبح  الی 12 ظهر با هماهنگی مديريت اموراداری، رفاه و پشتیبانی سازمان .

محل بازدید : 
سنندج: بلوار ارشاد _ روبروی جايگاه گاز سی ان جی _ جنب ورزشگاه شهدای سازمان جهاد کشاورزی _ انبار ماشین آلات

سقز: بلوار انقلاب _ کوچه بنیاد شهید _ انبار ماشین آلات مديريت جهاد کشاورزی شهرستان سقز
مهلت ارائه پیشنهاد ها  ) ارسال ( :  تا ساعت 14 روز چهار شنبه مورخ  1402/03/17  از طريق سامانه ستاد .

زمان و محل بازگشائی الکترونیکی اسناد و مدارک شرکت کنندگان :  ساعت 9 صبح روز   پنج شنبه مورخ   1402/03/18   اداره امور پیمان و قراردادهای سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان .
* شرایط شرکت کنندگان :

1-  شرکت کنندگان می بايست به يکی از اشکال زير نسبت به تضمین شرکت در مزايده  ) پرداخت وديعه ( اقدام نمايند:
1-1 واريز نقدی در وجه بانک مرکزی ، بنام تمرکز وجوه سپرده به شماره شبا 470100004064042007715482IR و شناسه واريز 984151064214003272502661351930 میباشد.

2-1  ضمانت نامه معتبر بانکی ) اصل ضمانتنامه بانکی ( مطابق با آئین نامه معاملات دولتی اقدام و تحويل  نمايد .
2-  بارگذاری ضمانت نامه بانکی و يا رسید وجه واريزی در سامانه ستاد الزامی است.

1-2  مزايده گران محترم می بايست اصل ضمانتنامه  يا فیش واريزی را نیز پس از ثبت در دبیرخانه سازمان جهاد کشاورزی ، حداکثر تا ساعت  14 بعدازظهر روز  چهارشنبه  مورخ    1402/03/17 
به اداره امور پیمان و قراردادهای سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان واقع در بلوار پاسداران جنب دانشگاه آزاد اسلامی ساختمان مرکزی طبقه اول تحويل نمايند .  

واريز  شناسه  و     IR  270100004001000901027467 شبا  شماره  به  را  مزايده  مبلغ  کل   %100 کشاورزی،  وادوات  تراکتور  انتقال  از  قبل  است  موظف  نهائی  برنده   -3
337038164210221000000000000000  درآمدی نزد بانک مرکزی واريز نمايد ، لذا تسويه حساب قطعی منوط به اين امر می باشد.   

4- لازم به ذکر است کلیه هزينه های جانبی ، اعم از چاپ آگهی در روزنامه و غیره به عهده برند گان نهائی مزايده ) به تناسب مبلغ ( می باشد .
5- شرکت کنندگان محترم می توانند شخصاً و يا با معرفی يک نفر نماينده ) با معرفی نامه کتبی( جهت شرکت در جلسه بازگشايی الکترونیکی پیشنهادات مالی حضور يابند.

آدرس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان : سنندج ، بلوار پاسداران ، جنب دانشگاه آزاد اسلامی ، مديريت امور ادری رفاه و پشتیبانی ،کد پستی 35383 – 66169
ضمناً شرکت کنندگان جهت کسب اطلاعات تکمیلی می توانند با شماره تلفن 33289200-087 و 33289009-087  تماس حاصل نموده و يا بصورت حضوری در ساعات اداری  به آدرس 

فوق الذکر مراجعه  نمايند  .

آگهی مزایده عمومی
 فروش تراکتور و ادوات کشاورزی

 نوبت د     وم

شناسه آگهی: 1498955 سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی:1499076

سند مالکیت ششدانگ یکباب آپارتمان مسکونی قطعه 2 تفکیکی واقع در طبقه 
همکــف به مســاحت 76/65 متر مربع تحت پــاک 3319 فرعی از 43 اصلی 
بخش 5 قزوین و شماره دفتر الکترونیکی 14002030906811444 و شماره 
چاپــی 034509 الف/ 1400 به نام آقای محمد زکــی زاده قریه علی صادر و 
تســلیم گردید حال مالک با ارائه دو برگ فرم شــهادت شهود به شماره وارده 
68002743 مورخ 1402/01/30 مدعی شــده که سند مذکور به علت سهل 
انگاری مفقود گردیده اســت و با سند مذکور معامله ای نشده و تقاضای صدور 
ســند مالکیت المثنی خود را نموده که مراتب به اســتناد ماده 120 آئین نامه 
اصاحــی قانون ثبت اعام می گردد تا هرکس به نحوی از هر انحاء نســبت به 
ملک مذکور حقی داشــت و یا معاماتی به نفع او شــده و یا مدعی وجود سند 
نزد خود باشــد از تاریخ انتشار این آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه به این 
اداره اعتراض خود را با ارائه اصل ســند مالکیت و سند معامله تسلیم نماید 
وچنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض به این اداره نرســد و یا در صورت اعتراض 
اصل سند مالکیت ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات 
صادر و به متقاضی تســلیم خواهد کرد این آگهی در یک نوبت به شــرح فوق 

منتشر خواهد شد. 
م الف 244 

فرح معینی – رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه 2 قزوین
سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان از طرف  فاطمه اقدم

سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان در نظر دارد به استناد مجوزهای 116/01/8627 مورخ 1401/10/13 و 116/02/86 مورخ 1402/1/9  اداره کل امور اقتصادی و دارائی استان 
کردستان نسبت به فروش 17 دستگاه تراکتورو ادوات کشاورزی مطابق با نظريه کارشناسان رسمی دادگستری  بشرح مندرجات جدول ذيل از طريق مزايده عمومی و ثبت در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت ) ستاد ( با کد فراخوان 1002000071000001 و به آدرس WWW.SETADIRAN.IR  اقدام نمايد:
لذا از شرکت کنندگان حقیقی و حقوقی دعوت بعمل می آيد مطابق شرايط عمومی مزايده ، مندرج در سامانه مذکور اقدام نمايند .

شماره 
مبلغ تضمین )ودیعه( شرکت در مزایده )ریال(مبلغ پایه کارشناسی)ریال(مکان بازدیدشماره بر چسبعنوان اموالپارتی

800/000/00080/000/000سنندج10298دستگاه بیلر )پرس یونجه(1

120/000/00012/000/000سنندج10299گاو آهن فرگوسن دو خیش2

1/350/000/000135/000/000سنندج10301تراکتور رومانی 4 سیلندر3

200/000/00020/000/000سنندج10302بیل لودری جلوتراکتور4

1/900/000/000190/000/000سنندج10303تراکتور فرگوسن 4 سیلندر5

1/850/000/000185/000/000سنندج10304تراکتور جاندیر6سیلندر6

150/000/00015/000/000سنندج10339تانکر 14هزار لیتری7

270/000/00027/000/000سنندج10340تانکر 15هزار لیتری8

150/000/00015/000/000سنندج10356گاو آهن جاندیرچهارخیش9

300/000/00030/000/000سنندج10357دیسک  36 پره جک دار10

تانکر 1500 لیتری جفت چرخ با موتور 11
300/000/00030/000/000سنندج10366سمپاش هوندا

320/000/00032/000/000سنندج10368تریلر چهارچرخ جک دار12

50/000/0005/000/000سنندج10383تانکر 1000 لیتری گالوانیزه13

1/500/000/000150/000/000سقز12040تراکتور رومانی بیل دار14

1/400/000/000140/000/000سقز12041تراکتور رومانی همراه با دنباله بند )تریلر(15

150/000/00015/000/000سنندج18435دستگاه ریک )  جمع کن یونجه(16

250/000/00025/000/000سنندج18436دستگاه موور ) یونجه چین( 17

11/060/000/0001/106/000/000جمع کل

زمان و محل دریافت اسناد و ارسال پیشنهاد و بازگشایی در سامانه ستاد : 
تاریخ انتشار : از ساعت  8 صبح روز دوشنبه  مورخ 01/ 1402/03  لغايت ساعت  14  بعد ازظهر روز چهارشنبه  مورخ  1402/03/17   از طريق سامانه ستاد .

مهلت دریافت اسناد ) دانلود ( : از ساعت  8 صبح روز دوشنبه  مورخ 01/ 1402/03  تا ساعت 14 بعدازظهر روز يکشنبه مورخ  1402/03/07
زمان بازدید : روز  شنبه  مورخ 1402/03/06  لغايت روز پنج شنبه  مورخ  1402/03/11  روزانه از ساعت   9  صبح  الی 12 ظهر با هماهنگی مديريت اموراداری، رفاه و پشتیبانی سازمان .

محل بازدید : 
سنندج: بلوار ارشاد _ روبروی جايگاه گاز سی ان جی _ جنب ورزشگاه شهدای سازمان جهاد کشاورزی _ انبار ماشین آلات

سقز: بلوار انقلاب _ کوچه بنیاد شهید _ انبار ماشین آلات مديريت جهاد کشاورزی شهرستان سقز
مهلت ارائه پیشنهاد ها  ) ارسال ( :  تا ساعت 14 روز چهار شنبه مورخ  1402/03/17  از طريق سامانه ستاد .

زمان و محل بازگشائی الکترونیکی اسناد و مدارک شرکت کنندگان :  ساعت 9 صبح روز   پنج شنبه مورخ   1402/03/18   اداره امور پیمان و قراردادهای سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان .
* شرایط شرکت کنندگان :

1-  شرکت کنندگان می بايست به يکی از اشکال زير نسبت به تضمین شرکت در مزايده  ) پرداخت وديعه ( اقدام نمايند:
1-1 واريز نقدی در وجه بانک مرکزی ، بنام تمرکز وجوه سپرده به شماره شبا 470100004064042007715482IR و شناسه واريز 984151064214003272502661351930 میباشد.

2-1  ضمانت نامه معتبر بانکی ) اصل ضمانتنامه بانکی ( مطابق با آئین نامه معاملات دولتی اقدام و تحويل  نمايد .
2-  بارگذاری ضمانت نامه بانکی و يا رسید وجه واريزی در سامانه ستاد الزامی است.

1-2  مزايده گران محترم می بايست اصل ضمانتنامه  يا فیش واريزی را نیز پس از ثبت در دبیرخانه سازمان جهاد کشاورزی ، حداکثر تا ساعت  14 بعدازظهر روز  چهارشنبه  مورخ    1402/03/17 
به اداره امور پیمان و قراردادهای سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان واقع در بلوار پاسداران جنب دانشگاه آزاد اسلامی ساختمان مرکزی طبقه اول تحويل نمايند .  

واريز  شناسه  و     IR  270100004001000901027467 شبا  شماره  به  را  مزايده  مبلغ  کل   %100 کشاورزی،  وادوات  تراکتور  انتقال  از  قبل  است  موظف  نهائی  برنده   -3
337038164210221000000000000000  درآمدی نزد بانک مرکزی واريز نمايد ، لذا تسويه حساب قطعی منوط به اين امر می باشد.   

4- لازم به ذکر است کلیه هزينه های جانبی ، اعم از چاپ آگهی در روزنامه و غیره به عهده برند گان نهائی مزايده ) به تناسب مبلغ ( می باشد .
5- شرکت کنندگان محترم می توانند شخصاً و يا با معرفی يک نفر نماينده ) با معرفی نامه کتبی( جهت شرکت در جلسه بازگشايی الکترونیکی پیشنهادات مالی حضور يابند.

آدرس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان : سنندج ، بلوار پاسداران ، جنب دانشگاه آزاد اسلامی ، مديريت امور ادری رفاه و پشتیبانی ،کد پستی 35383 – 66169
ضمناً شرکت کنندگان جهت کسب اطلاعات تکمیلی می توانند با شماره تلفن 33289200-087 و 33289009-087  تماس حاصل نموده و يا بصورت حضوری در ساعات اداری  به آدرس 

فوق الذکر مراجعه  نمايند  .

آگهی مزایده عمومی
 فروش تراکتور و ادوات کشاورزی

 نوبت د     وم

شناسه آگهی: 1498955 سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی:1499076

سند مالکیت ششدانگ یکباب آپارتمان مسکونی قطعه 2 تفکیکی واقع در طبقه 
همکــف به مســاحت 76/65 متر مربع تحت پــاک 3319 فرعی از 43 اصلی 
بخش 5 قزوین و شماره دفتر الکترونیکی 14002030906811444 و شماره 
چاپــی 034509 الف/ 1400 به نام آقای محمد زکــی زاده قریه علی صادر و 
تســلیم گردید حال مالک با ارائه دو برگ فرم شــهادت شهود به شماره وارده 
68002743 مورخ 1402/01/30 مدعی شــده که سند مذکور به علت سهل 
انگاری مفقود گردیده اســت و با سند مذکور معامله ای نشده و تقاضای صدور 
ســند مالکیت المثنی خود را نموده که مراتب به اســتناد ماده 120 آئین نامه 
اصاحــی قانون ثبت اعام می گردد تا هرکس به نحوی از هر انحاء نســبت به 
ملک مذکور حقی داشــت و یا معاماتی به نفع او شــده و یا مدعی وجود سند 
نزد خود باشــد از تاریخ انتشار این آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه به این 
اداره اعتراض خود را با ارائه اصل ســند مالکیت و سند معامله تسلیم نماید 
وچنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض به این اداره نرســد و یا در صورت اعتراض 
اصل سند مالکیت ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات 
صادر و به متقاضی تســلیم خواهد کرد این آگهی در یک نوبت به شــرح فوق 

منتشر خواهد شد. 
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فرح معینی – رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه 2 قزوین
 از طرف  فاطمه اقدم

صحنه

کاظم هژیرآزاد بازیگر پیشکســوت تئاتر و ســینمای ایران درباره فعالیت های 
اخیرش توضیحاتی ارائه داد و عنوان کرد که فعلا حضوری در تئاتر ندارد.

کاظم هژیــرآزاد بازیگــر پیشکســوت تئاتر، ســینما و تلویزیــون درباره 
فعالیت های اخیرش گفت: این روزها مشغول بازی در سریالی به کارگردانی 
مسعود آب پرور هســتم که فرهاد نقدعلی آن را نوشــته است و »رهیج« نام 
دارد. ســریال در محدوده زمانی اواخر ســلطنت احمد شــاه قاجار و شروع 
ســلطنت پهلوی می گذرد و در عیــن اینکه اضمحلال قاجــار و چگونگی به 
قدرت رسیدن رضاخان را روایت می کند داستانی عاشــقانه را درباره عشق 

ولیعهد به دختری که از او تمکین می کند، به تصویر می کشد.
 در واقع بن مایه اصلی سریال بر پایه داستانی عاشقانه بنا شده است.

وی درباره فعالیت های تئاتری اش نیز بیان کرد: در حال حاضر فعالیتی در تئاتر 
ندارم. این روزها همه پیشکســوت ها در خانه نشسته اند تا ببینند وضعیت تئاتر 
قرار است چه شود. در حال حاضر تئاتر به دســت کار اولی ها و هنرمندان جوانی 
افتاده که عاشــق تئاتر و تحصیل کرده این حوزه هســتند و دوســت دارند کار 
کنند که امیدوارم در کارشــان موفق باشند اما متاســفانه دولت هیچ برنامه ای 
برای این جوان ها هم ندارد.هژیــرآزاد در پایان صحبت هایش درباره آخرین کار 
تئاتری که در آن ایفای نقش داشته است، توضیح داد: آخرین بار سال ۹۸ و قبل 
از همه گیری کرونا در خانه موزه انتظامی با نمایش »یک مرد و یک زن« نوشــته 
الکســی آربوزوف و کارگردانی هوشــمند هنرکار روی صحنه رفتم که نمایش 

بسیار بامزه و جمع و جوری بود که با ۲ بازیگر به صحنه می رفت.

پیشکسوتان تئاتر میلی به فعالیت ندارند



گفتگو با دختران هاکی روی یخ

وی یخ اتفاق بزرگ در ورزش بانوان عملکرد هاکی ر

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      31  اردیبهشت 1402    شماره 1323

دیدگاه

میدان

با شــرایط پیچیده ای که برای انتخاب ســرمربی تیم 
فوتبال امید انتخاب شده است، به نظر می رسد حضور 

مارکار آقاجانیان روی نیمکت این تیم قطعی باشد.
 شرایط انتخاب ســرمربی تیم فوتبال امید ایران بسیار 
پیچیده شده اســت و امروز با انصراف مجتبی حسینی 

دیگر گزینه هدایت این تیم وارد فاز جدیدی شد.
فدراســیون فوتبال از ماه ها پیش انتخاب ســرمربی 
تیم امیــد را به »امــروز و فردا« موکول کرده اســت و 
حالا حتی با وجود اتمام مســابقات لیگ برتر، خبری 
از معرفی گزینــه نیمکت تیم امید نیســت.زمانی که 

حبیب کاشــانی به عنوان مدیر تیم فوتبال 
امید انتخاب شد، اختلاف او با امیر قلعه نویی 
ســرمربی تیم ملی برای تصمیــم گیری در 

خصوص نیمکت تیم امید شدت گرفت.
کاشــانی گزینه هایی چون افشین قطبی و 
محمد ربیعی را برای امیدها مدنظر داشــت 
در حالی که از مهدی تارتار و مجتبی حسینی 

به عنوان گزینه هــای مورد تایید قلعــه نویی نام برده 
می شد.در نهایت زمینه حضور این مربیان در تیم امید 
فراهم نشــد. ربیعی چند روز پیش به پیشنهاد این تیم 

پاسخ منفی داد و حســینی هم امروز اعلام 
کرد که تمایلی به حضور در تیم امید ندارد.با 
این وضعیت و در حالــی که زمان به ضرر تیم 
امید برای آماده سازی و حضور در بازی های 
آســیایی ۲۰۲۳ در حال سپری شدن است، 
احتمال دارد فدراســیون فوتبال به ســمت 
مارکار آقاجانیان برود؛ گزینه ای که ســال ها 
در کادر فنی تیم ملی فوتبال ایــران و در کنار کارلوس 

کی روش حضور داشت.
مدیران فدراســیون فوتبال هم به جای حل مشــکل 

اصلی و برطرف کردن اختلافــات، توجیهات عجیبی 
برای عدم انتخاب ســرمربی تیم امیــد می آورند. روز 
گذشته مهدی تاج رئیس فدراسیون در واکنش به دیر 
شــدن زمان اعلام مربی تیم امید گفت: »مگر تا لیگ 
هســت می توان اردوی تیم امید را برگزار کرد؟ امروز و 

فردا باید سرمربی را اعلام کنیم.«
تاج همچنین در خصوص گلایه های مناف هاشــمی 
دبیر کل کمیتــه ملی المپیــک از دیر اعلام شــدن 
ســرمربی تیم امید گفت: »مناف هاشــمی هم دیگر 

چیزی نمی گوید چون مشکلات را می داند.«

 دبیر فدراســیون چوگان در مورد وضعیت این رشــته 
پس از ورود »شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کشور« در این رشــته گفت: سال گذشته می خواستیم 
میزبان مسابقات مقدماتی جام جهانی باشیم اما شرکت 
توســعه ورزش با کارهایی مثل گرفتن باشگاه شهدا از 
ما، تمام برنامه ها را خراب کرد.عبــدالله موذن زاده، در 
خصوص برگزاری نخستین لیگ ملی چوگان در کشور 
اظهار داشت: قیاس رشته چوگان با سایر ورزش ها کار 
اشتباهی است زیرا سطح هزینه های این ورزش بسیار 

متفاوت است. یک چوگان باز برای یک بازی نیاز به ۱۴ 
اســب دارد و هزینه پانســیون آن حداقل ۵۰ میلیون 
تومان اســت. در حال حاضر به صورت حرفه ای ۴ تیم 
برای لیگ اعلام حضور کردند و بــرای بالا بردن تعداد 
تیم ها نیازمند هزینه بســیار بالایی هســتیم. ما کلا ۵ 
زمین برای بازی چوگان داریم که هیچ کدام استاندارد 
نیســتند. کل بودجه فدراســیون چــوگان حدود ۳ 
میلیارد اســت که نمی توان با این پول زمین ســاخت 
و یا اســبی خرید و تربیــت کرد. اگر تمــام هزینه های 

فدراســیون را کنار بگذاریم و حتی حقوق پرسنل را نیز 
ندهیم شاید بتوانیم چهار اسب در سال خریداری کنیم.

دبیر فدراســیون چوگان در مورد مشکلات این ورزش 
بیشتر توضیح داد: تا سال ۱۴۰۰ باشگاه شهدا در اختیار 
فدراسیون بود و تخفیف های مناسب برای ورزشکاران 
در نظر گرفته بودیم و دوره های آموزشی خوبی برگزار 
می کردیم. اگر بودجه ورزش ما هم مثل بعضی رشته ها 
۳۰ میلیارد بود می توانســتیم به جای چهار تیم، لیگ 
را با ۲۰ تیم برگزار کنیــم. الان که نمی توانیم دوره های 

آموزش های مناســبی برگزار کنیم، اسب های آموزش 
دیده وقتی به دســت بازیکنــان ناوارد برســد، از بین 
می روند و انگار چنــد صد میلیون پــول را آتش زدیم. 
یک ضرب المثل قدیمی می گویــد برای پول در آوردن 
باید پول بیشتری خرج کنید. ما نیز بدون حمایت مالی 
اولیه نمی توانیم پیشــرفت کنیم.ما اکثــر هزینه های 
فدراسیون را از طریق بخش خصوصی تامین می کنیم 
و اگر همین بخش خصوصی به داد ما نمی رســید، الان 

همین لیگ کوچک را نیز نداشتیم. 

امید

چوگان

خریدار  بازیکنان تیم ملی هاکی روی یخ 
ایران که روزگاری نه چنــدان دور مردم از 
دیدن تجهیزات ورزشی شــان تعجب می 
کردند، حالا به چهره های شناخته شده در 

ورزش و بین مردم تبدیل شده اند.
تیم ملی هاکی روی یخ ایران که در گمنامی 
و مشکلات پرتعداد ایران را به مقصد تایلند 
ترک کرد و نایب قهرمان شــد، زمانی که به 
ایران برگشت تیمی سرشناس و مطرح بود 
که پوســترها و تصاویر بازیکنانش ســطح 

شهر را پر کرده بود.
دختران هاکی روی یخ ایران برای رسیدن 
به ایــن موفقیت ســختی های زیــادی را 
متحمل شدند و ســال ها در پیست سرد و 
روی یخ تمرین کردند و بدون این که کسی 
آنها را ببیند و حمایتی کند، تلاش کردند و 
جنگیدند تا به خواسته شأن رسیدند و حالا 
رشته ای مطرح و معروف در بین رشته های 

پرشمار ورزش ایران هستند.
با این حال آنهــا برای تــداوم این موفقیت 
به حمایت و پشــتیبانی از سوی مسئولان 
وزارت ورزش، کمیته ملی المپیک و نهادها 
و ســازمان های دیگر نیاز دارنــد تا راهی را 
که با نایب قهرمانی در آســیا آغاز کرده اند، 
با قهرمانی در قاره کهن و گرفتن ســهمیه 

المپیک ادامه دهند.
ملی پوشان کشــورمان که حالا چند روزی 
است از تب و تاب رسانه ای افتاده اند و دیگر 
خیلی کانون توجهات نیســتند، در گفت و 
گو با خبرنگار مهر از انتظاراتشان و اتفاقات 

اخیر گفتند.

آقایی: از هاکی روی یخ حمایت شود 
در مسابقات جهانی می درخشیم

بازیکن تیم ملی هاکی روی یخ بانوان ایران 
در گفت و گو با مهر از کســب نایب قهرمانی 
در آسیا ابراز خوشــحالی کرد و گفت: از این 
که در اولین حضورم توانستیم افتخارآفرین 

شویم خوشــحالم. قطعاً اگر توجه بیشتری 
به ما شــود می توانیم در مســابقات جهانی 

حرف هایی برای گفتن داشته باشیم.
هدیه آقایی ادامه داد: اگر اسپانسرها وارد 
هاکی روی یخ شوند و ساختن پیست های 
بیشــتر در دســتور کار قرار بگیــرد، این 
رشته توســعه پیدا می کند. ضمن این که 
امیدوارم در خرید تجهیــزات به ما کمک 
کنند چرا که بــرای تهیه آنها با مشــکل 

مواجه می شویم.

خلج: باید مدال طلای آسیا را بگیریم
عضو تیــم ملی هاکــی روی یخ ایــران که 
دانشــجوی کارشناسی ارشــد مترجمی 
زبان انگلیسی نیز هســت در مورد موفقیت 
تیم ملی در مســابقات قهرمانی آسیا گفت: 
بدون این که کمک ویژه ای داشــته باشیم 

توانستیم برابر مدعیان آسیا نتیجه بگیریم.

حئیث خلج ادامه داد: ایــن اولین حضور ما 
بود و نمایش خوبی داشــتیم امــا در دیدار 
فینال شــرایط ســالن و وضعیــت غذایی 
چند روز قبــل کار را برای ما ســخت کرد. 
ضمن این که تایلندی هــا با حضور پرتعداد 
تماشاگرانشــان ســالن را به جهنم تبدیل 
کرده بودند که بازی کردن را ســخت کرده 
بود.این عضو تیم ملی هاکی روی یخ بانوان 
ایران تاکید کرد: برنامه ریزی ما این اســت 
که برای ۲۰۲۹ بتوانیم مدال طلای آســیا 
را بگیریم و در بازی های آســیایی عربستان 
حتماً روی سکو برویم و ســهمیه المپیک 

ونکوور را بگیریم.
دختر هاکی باز ایران با بیان این که عملکرد 
تیم ملی باعث جذب جوانان می شود گفت: 
از دوران کودکی دوست داشتم باعث افتخار 
پدرم شوم. او الان نیست که این موفقیتم را 
ببیند اما می دانم که روحش شــاهد و ناظر 

موفقیت من است.

 ایزدی: هاکی روی یخ ایران پتانسیل 
و آینده درخشانی دارد

دروازه بــان تیم ملــی ایران که در شــش 
بازی تیم ملی ۴ گل دریافــت کرد، از آینده 
درخشان این رشته گفته و ادامه داد: هاکی 
روی یخ و تیم بانوان ایران به شدت استعداد 

و پتانسیل دارد.
آرزو ایزدی ادامــه داد: این کــه تیم ایران 
توانســت برابر تیم هایی که سابقه ۵۰ ساله 
در هاکی روی یخ دارند را شکست دهد یک 
موفقیت بزرگ است. ما فقط سه سال است 

در پیست یخ استاندارد تمرین می کنیم.
وی ادامــه داد: هاکی روی یخ ایــران قطعاً 
آینده درخشــانی دارد و اگر حمایت خوبی 
از این تیم صورت بگیرد قطعاً ســال آینده 

قهرمان آسیا خواهیم شد.

 حدیثه پورهاشمی: نیاز
 به آماده سازی بین المللی داریم

ملی پوش هاکی روی یخ بانوان ایران حضور 
در تورنمنت های بین المللی را در پیشرفت 
و قدرتمند شــدن تیم ایران مؤثر دانست و 
گفت: اگر بتوانیم در کمپ های آموزشــی 
حضور داشته باشیم و با تیم های مطرح دنیا 
بازی کنیم کمک زیادی به آماده ســازی ما 

خواهد کرد.
حدیثه پورهاشــمی ادامــه داد: همین که 
بتوانیم بــا تیم های قدرتمنــد دنیا ارتباط 
داشــته باشــیم، از نظر کیفی و فنی رشد 
خواهیم کرد. ضمن ایــن که حضور مربیان 
درجه یک دنیا هم می تواند تحول بزرگی در 

رشته ما داشته باشد.
وی ادامــه داد: از مســئولان می خاهیم 
کــه از هیچ کمکی نســبت به مــا دریغ 
نکنند. دوســت داریم در عرصه جهانی 
بدرخشــیم و برای رســیدن به این مهم 
تلاشــمان را خواهیم کرد.پورهاشمی به 
شناخته شــدن هاکی روی یخ در ایران 
اشــاره کرد و گفــت: قبل از مســابقات 
آســیایی وقتی مــردم تجهیــزات ما را 
می دیدند تعجــب می کردنــد و دیدن 
یک چوب بلند بین تجهیزات برایشــان 
عجیب بود اما بعد از مســابقات خودمان 

را هم می شناسند.
وی ادامه داد: هر دختــری از دیدن چنین 
صحنه هایی لذت می بــرد. از برخورد مردم 
خیلی خوشــحالم و امیــدوارم بتوانیم در 

آینده هم این موفقیت ها را تکرار کنیم.
عضو تیم ملــی هاکی روی یــخ ایران در 
پایان گفت: یکی از قشــنگ ترین اتفاقاتی 
کــه در ایــن مســابقات رخ داد و تحول 
بزرگی در ورزش بانــوان بود، پخش زنده 
بازی های تیــم ملی بود که برای ما بســیار 
خوشــحال کننده بود و کمــک زیادی به 

موفقیت ما کرد.

انصراف ربیعی و حالا حسینی؛ جنگ پشت پرده کاشانی و قلعه نویی

می خواستیم میزبان مقدماتی جام جهانی چوگان باشیم

 اگر قربان زاده بگذارد از آسیا حذف نمی شویم

شهریاری: مدیران استقلال هواداران را گول می زنند
رییس هیــات  مدیره باشــگاه  خریدار 
پرســپولیس با انتقــاد از مدیران باشــگاه 
اســتقلال می گویــد آن هــا می خواهند 

هواداران شان را گول بزنند.
حســین شــهریاری، دربــاره قهرمانی 
پرســپولیس در لیگ بیســت ودوم اظهار 
کرد: کســب ایــن قهرمانــی حاصل یک 
فرایند اســت. ما برنامه ریــزی خوبی در 
باشــگاه داشــتیم و مدیریــت هم خوب 
کار کرد و اعضای هیات مدیــره هم حامی 
مدیرعامــل بودند. این ویژگی در باشــگاه 
وجود داشــت و اراده باشــگاه ایــن بود که 

امسال قهرمان بشویم. 
همدلی در کل باشگاه به وجود آمد و اثرات 
این همدلی در کل تیم و یحیی گل محمدی 
تاثیر گذاشــت و در نهایت تیم به قهرمانی 
رســید. باید بپذیریم فراز و نشــیبی وجود 
داشت و سال راحتی را پشت سر نگذاشتیم 

اما خواستن توانستن است.
او افزود: نکته جالب لیگ ما ایــن بود که تا 
هفته بیست وششم همه چیز گل و بلبل بود 
و همه باشگاه ها خوشــحال بودند و شرایط 
را ایــده آل می دیدنــد اما بعد از بــرد ما در 
داربی ۱۰۰، به یک باره موجی ایجاد شد که 

بگوییند همه چیز غلط است. در این جریان 
رسانه ها هم زحمت کشــیدند و این موج را 
به راه انداختند. ایــن کار حرفه ای نبود که 
وقتی تیمی صدر جدول بود بگوید همه چیز 
خوب است اما وقتی صدر جدول را از دست 
داد بگوید همه چیز بد اســت. این باشگاه ها 
ســازمان لیگ را هم زیر ســوال بردند اما با 
همه این ســختی ها تیم ما به حقش رسید 

و قهرمان شد.
عضــو هیات مدیره باشــگاه پرســپولیس 
در ادامه بــا بیان این که مدیران اســتقلال 
هواداران این تیــم را گمراه می کنند، گفت: 
آن ها)مدیران باشــگاه استقلال( خودشان 
می دانند که چه می گوینــد. در میانه فصل 
قدرت در اختیار خودشــان بود و بالاتر از ما 
در جدول قرار داشتند اما خودشان امتیاز از 

دست دادند.
 آن ها برای این که زیر فشــار هوادار نباشد 
این نتایج را به گردن ایــن و آن می اندازند. 
هواداران استقلال هم فهیم و عاقل هستند 
و می داننــد مدیران شــان فــرار رو به جلو 
می کنند. آقــا مگر شــما امتیازتان بیش تر 
از ما نبــود؟ بازی ها را می بردیــد و قهرمان 
می شدید، چرا نبردید؟ هواداران تان را گول 

نزنید و بگویید که ما قهرمان هستیم.
وی تاکید کرد: آدم اگــر می بازد باید به تیم 

روبه رو تبریک بگوید.
 در بازی هــای اروپایــی می بینیم که وقتی 
تیمی می بازد به تیم برنده تبریک می گوید. 
مربی آن ها )اســتقلال( از نظر فرهنگی در 
باشــگاه های قبلی هم که بوده عالی نبوده 

است. 
در این جا هم بــه او خط می دهنــد و او هم 
دیده که بــد نیســت از این موج ســواری 
اســتفاده کند و بگوید کارم خــوب بود. نه 
کار شــما خوب نبوده است. شما پول خوب 
گرفتید و بهتر بود با تمرکز کارتان را دنبال 
می کردید. اما ایــن کار را نکردید و خودتان 

بازی را خراب می کردید.
او درباره شانس قهرمانی پرسپولیس در جام 
حذفی هم خاطرنشان کرد: تمام هدف تیم 
این است که در جام حذفی به قهرمانی برسد 
و امسال ســه جام به هواداران هدیه کنیم. 
جام حذفــی را می گیریم و ســوپرجام هم 

برای ما می شود.
از  دیگــری  بخــش  در  شــهریاری 
صحبت هایــش دربــاره تاریــخ برگزاری 
مجمع باشگاه پرسپولیس هم گفت: رییس 

مجمع ما وزارت ورزش است و هر زمانی این 
وزارت خانه به ما ابلاغ کند دســتور را اجرا 
می کنیم. اگــر تغییری هم وجود داشــته 
باشــد در اختیار وزارت ورزش اســت و ما 

تمکین می کنیم.
او درباره شــایعه حذف پرسپولیس از لیگ 
قهرمانان آســیا بــه خاطــر نگرفتن مجوز 
حرفه ای هم اظهار کرد: باشگاه زحمت خود 
را کشیده اســت و هر چیزی که لازم بوده را 

انجام دادیم تا در آسیا حضور داشته باشیم. 
حال اگــر صحبت هــای رییس ســازمان 
خصوصی ســازی اثــر نگذارد ما مشــکلی 
 AFC نداریم. چون همان طور که می دانید

رسانه ها را رصد می کند.
وی در پایان گفت: ما در باشگاه پرسپولیس 
با وجود جــذب بازیکنان بســیار خوب، اما 
انضباط مالی داشــتیم. حالا نمی دانم سایر 

تیم ها هم داشتند یا خیر.

آقای ساپینتو؛پاسخگو باشید و آدرس غلط ندهید
مرتضی رضایی  آقای ساپینتو آیا سپاهان و تراکتور هم تیم حکومتی 
هستند؟شما مرد بازی های بزرگ نبوده اید و امتیازهای مهم استقلال 

را در این بازی ها از دست دادید.
اینکه به تیم رقیب برای قهرمانی اش در لیگ تبریک بگویید یا نگویید 
به خودتان ربط دارد.زوری که نیست! اما مستر ساپینتو آدرس غلط به 
هواداران تان ندهید.گوش فوتبالی شــهر از داور و وزیر و وکیل و خدم 
و حشم پر اســت.اصلا قصد ندارم مصداقی حرف بزنم اما اگر حالا شما 
قهرمان شــده بودید این قهرمانی پاک بود و همه داوران بهترین سوت 

ها را زده بودند و همه چیز گل و بلبل بود؟
چرا در همــه این جار و جنجال هایــی که به راه انداختــه اید،در میان 
همه هیاهوهای کنار زمین یک بار نزدید تخت ســینه تان و بگویید که 

شکست در بازی های بزرگ را گردن می گیرید؟
یک ســوال! اگر بازی های بزرگ تان را برده بودید)اینجا ملاک ۵ تیم 
بالای جدول است( آیا ممکن نبود امروز رنگ قهرمان لیگ عوض شود؟

اصلا بیایید بررســی کنیم.در همان هفته نخست دو بر صفر به سپاهان 
باختید.آن بازی را شما باختید،سپاهان برد یا...دیگر این را قبول دارید 
که به زعم خودتان سپاهان تیم حکومتی نیست و کسی بازی را برایش 

در نیاورده است!
بازی برگشت به سپاهان را هم دو بر یک باختید...

می رســیم به بازی رفت با تراکتور کــه دو گل از نماینده تبریز دریافت 
کردید.

در بازی با دیگر تیــم بالای جدولی یعنی مس رفســنجان هم در بازی 
رفت ۲ امتیاز از دست دادید.

اما ۲ بازی مقابل پرســپولیس.از نگرفتن پنالتی تان در دربی حرف می 
زنید؛ازاینکه حق تان برد بود و از اینکه ســر تیم شما را بریدند.مشکلی 
نیســت اما تیم رقیب هم معتقد است که روی عبدی شان خطایی شده 
که پنالتی بوده! ضمــن اینکه همه می دانند ضربــات پنالتی ۵۰ – ۵۰ 
است و از کجا معلوم پنالتی هایی که مدعی هستید برای تان نگرفته اند 

تبدیل به گل می شد؟
چهار امتیازی کــه پرســپولیس از دربی از اســتقلال گرفــت را هم 
که حســاب نکنیم شــما در ســایر بازی های بزرگ با تیم های بالای 
جدول)غیر از پرسپولیس( ۱۰ امتیاز از دست داده اید.حواس هوادار را 
پرت نکنید مستر.کاری به جو سازی فضای مجازی ندارم)که خیلی ها 
هم در همان فضای مجازی خیلی از نکات را می دانند( اما هوادار واقعی 
اســتقلال،آنهایی که برد و باخت های تیم برای شان از نان شب واجب 
تر اســت منتظر توضیحات فنی شما به دلیل از دســت دادن همه این 
امتیازهای حساس هستند.بازی با پرسپولیس را هم از آمار کسر کردیم 
تا با القابی مثل تیم حکومتی،داور،ســایت های شــرط بندی و ...بازی 
نکنید.شــما درباره نتایجی که نگرفتید حرف بزنید،درباره استقلال و 
درباره ناکامی تان در بازی های بزرگ.حرف هایی که منطقی باشــند و 

فاصله شان تا هیجان زیاد.

درس حرفه ای گری فرناندز به نورافکن
در شرایطی که امید نورافکن هافبک سپاهان در هفته های پایانی لیگ 
به مسائل پشــت پرده برای صدرنشــینی و قهرمانی پرسپولیس اشاره 
می کرد، بازیکن پرتغالی سپاهان کاملا حرفه ای با این موضوع برخورد 

داشت.
 معادلات جدول و قهرمانی لیگ برتر فوتبال ایــران به یکباره در هفته 
بیســت و هفتم تغییر کرد. پرســپولیس با نتیجه ۱ بر صفر استقلال را 
شکست داد و ســپاهان در شــرایطی که از ملوان پیش بود، در نهایت 
با نتیجه تساوی ۱ - ۱ از زمین خارج شــد؛ آن هم روی غفلت بازیکنان 

سپاهان که بازی را کاملًا در اختیار خود داشتند.
بعد از بازی های این هفته بود که ســپاهان و اســتقلال که بیشــترین 
شانس قهرمانی را در فاصله سه بازی مانده تا پایان لیگ داشتند، صدر را 

از دست دادند و پرسپولیس جای آنها را گرفت.
سرخپوشــان پایتخت با هدایت یحیی گل محمدی در تمام مسابقات 
خود در سال جدید پیروز شــدند و این روند را تا هفته آخر برابر نساجی 

ادامه دادند تا در نهایت عنوان قهرمانی را از آن خود کردند.
پس از صدرنشینی پرســپولیس بود که این تیم تحت فشار و هجمه دو 
رقیب دیگر قرار گرفت؛ تا جایی که نه تنها هواداران سپاهان و استقلال 
بلکه در بعضی مــوارد بازیکنان و مربیان این دو تیــم هم علیه عملکرد 

پرسپولیس موضعگیری کردند.

از جمله این نفرات می تــوان به امید نورافکن اشــاره کــرد که بعد از 
پیروزی ۵ بر صفر ســپاهان برابر پیکان در هفته بیســت و نهم، تلاش 
برای تخریب پرسپولیس را به اوج رســاند و روی آنتن زنده شبکه سوم 
تلویزیون گفت: »اگر ما جایگاه اول را به دســت نیاوریم باز هم می گویم 
ســپاهان قهرمان شــده اســت به زعم اهالی فوتبال و تماشاگر اینکه 

فوتبال را می فهمند و می دانند پشت پرده چه چیزهایی می گذرد.«
البته »ژوزه مورایس« سرمربی تیم سپاهان بعد از آخرین بازی این برابر 
مس کرمان و نرسیدن تیمش به جام، قهرمانی را به پرسپولیس تبریک 
گفت. ساعاتی بعد هم »مانوئل فرناندز« بازیکن سپاهان با سابقه بازی 
در تیم ملی پرتغال و تیم های بزرگی چون بنفیکا و اورتون تاکید کرد که 

مسئولیت قهرمان نشدن سپاهان، بر عهده همین تیم است.
فرناندز در واکنش به این ســئوال که عوامل خارج از فوتبال در نتایج و 
تعیین قهرمان لیگ تاثیر گذاشته اســت، گفت: »نه، جالب نیست که 
بخواهم بگویم چیزی بیرون از زمین فوتبال باشــد. ما تیم صدرنشین 
جــدول بودیم، امــا در دیــدار مقابل ملــوان امتیاز از دســت دادیم. 
پرسپولیس عملکرد بهتری از خود به نمایش گذاشت و در رتبه اول قرار 

گرفت. جا دارد به آنها تبریک بگوییم.«

خبر خوش برای ساپینتو؛ ستاره استقلال به فینال 
حذفی می رسد

استقلال در مرحله نیمه نهایی جام حذفی روز چهارشنبه هفته جاری 
در ورزشــگاه ازادی به مصاف نساجی قائمشــهر خواهد رفت اما کوین 

یامگا را برای نیمه نهایی در اختیار نخواهد داشت.
تیم فوتبال اســتقلال در مرحله نیمه نهایی جام حذفی روز چهارشنبه 
هفته جاری در ورزشــگاه آزادی به مصاف نســاجی مازندران خواهد 

رفت.
ریکاردو ساپینتو سرمربی استقلال از مدیران باشگاه خواسته مقدمات 
بازگشت کوین یامگا را به ایران فراهم کنند. استقلال برای کوین یامگا 

بلیت تهیه کرده و وی از روز دوشنبه به تمرینات تیم اضافه خواهد شد.
یامگا به دیدار برابر نساجی نخواهد رسید اما در صورت صعود استقلال 

به فینال جام حذفی، ساپینتو قادر به استفاده از این بازیکن خواهد بود.



محمدامیر  مومنــی  اصفهان-مریم 
نیکوهمت، مدیرعامل شرکت نفت سپاهان در 
حاشیه نمایشگاه بین المللی بیست و هفتم نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی در جمع خبرنگاران به 

مسائل پیش رو پاسخ داد.
مدیر عامل شرکت نفت ســپاهان در جمع 
خبرنــگاران درحاشــیه بیســت هفتمین 
نمایشــگاه بین المللی نفت،گاز ،پالایش و 
پتروشــیمی تهران تاکید کرد: کاهش قابل 
توجه مشــکلات بازار روغن موتــور با توزیع 
مویرگی و مستقیم محصولات پیش رو است.

محمدامیر نیکوهمت، مدیرعامل شرکت نفت 
سپاهان در حاشیه نمایشگاه بین المللی بیست 
و هفتم نفــت، گاز، پالایش و پتروشــیمی در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: برخی تخلفات 
انجام گرفتــه در بازار مثل احتــکار محصول، 
فروش حواله ای، صــادرات غیرقانونی، فروش 
محصولات شرکت با برند های متفرقه و فروش 
روغن های تقلبی و مــواردی از این قبیل ما را 
مجاب کرد تا در روند توزیع محصولات شرکت 
تغییراتی صورت دهیم تــا هم مصرف کننده 
نهایی بتوانــد محصول با کیفیــت و با قیمت 
مناسب دریافت کند و هم شرکت از این فضای 

ناسالم زیان بیشتری نبیند.
وی افزود: با ورود به توزیع مویرگی و مستقیم 
محصولات شــرکت، بخش قابل توجهی از 
مشــکلات عرضه روغن موتور در کشور رفع 
شــد و به صورت قابل توجه، رضایت مصرف 

کنندگان را در دسترسی به روغن با کیفیت و 
با قیمت مصوب، به دنبال داشت.

نیکوهمت خاطرنشــان کــرد: برنامه ریزی 
سه پروژه اصلی شرکت نفت سپاهان، یعنی 
پروژه هــای FRW، Htt و TDAE که تولید 
روغن سبز است، در ســالهای اخیر با هدف 
توســعه تولید و افزایش کیفیت محصولات 
توسط متخصصان شــرکت به انجام رسیده 
و با بهره برداری از این ســه طرح، شــرکت 
نفت ســپاهان انواع روغن هــای با کیفیت 
برتر و محیط زیست دوســت، برابر بالاترین 
اســتانداردهای اروپایی و روغن ســبز  را که 
دارای بالاترین کیفیت جهانــی و مورد نیاز 
بازار اروپا است تولید و روانه بازارهای داخلی 

و صادراتی می کند.
 نفت سپاهان با توجه به اینکه افزایش تولید 
تا ۱۷۰ میلیون لیتــر محصولات متنوع را در 
دستور کار قرار دارد در حاشیه نمایشگاه نفت 
و گاز تفاهم نامــه تامین تجهیــزات  را با یک 

شرکت نهادین آرمان امضا کرد.
 نفت سپاهان با توجه به اینکه افزایش تولید 
تا ۱۷۰ میلیون لیتــر محصولات متنوع را در 
دستور کار قرار دارد در حاشیه نمایشگاه نفت 
و گاز تفاهم نامه تامین تجهیزات  را با شرکت 
نهادین آرمــان امضا کرد. در همین راســتا 
مدیرعامل نفت ســپاهان با اشاره به اهمیت 
افزایش تولید همســو با شــعار مهار تورم و 
رشــد تولید گفت: در راســتای دستیابی به 

این هدف بحث نوسازی و بهسازی تجهیزات  
اهمیت ویژه ای دارد، به همین منظور پروژه 
هایی که در نفت سپاهان با حمایت صندوق 
بازنشســتگی نفــت و در راســتای تکمیل 
زنجیره ارزش در دســت اجــرا دارد علاوه 
بر اینکه مــی توانند تولید را بــالا ببرند برای 
ارتقــای کیفیت محصــولات و ایجاد ارزش 
افزوده و حرکت در مســیر تامیــن نیازهای 

کشور موثر هستند 
محمد امیر نیکو همت افزود: هم اکنون سه 
پروژه تعریف شده  که شامل تولید روغن های 
پایه، اچ تی تی و همچنین ســایر محصولات 
پایه ای اســت که در افزایش سبد صادراتی 

شرکت موثر هستند.
او با بیان اینکه تعهدات شرکت در تولید سال 
گذشته ۱۳۵ میلیون لیتر بوده تصریح کرد: 
امسال قرار شده تا تولید به ۱۷۰ میلیون لیتر 
افزایش یابد و با توجه به اینکه ســال ۱۴۰۱ 
حدود ۳۵۰ میلیون دلار صادرات داشته ایم 
برنامه ما برای ســال پیش رو حفظ بازارهای 
صادراتی از طریق ارتقــای کیفیت تولیدات 
اســت و همچنین با راه انــدازی پروژه های 

جدید سبد صادراتی توسعه خواهد یافت.
وی افزود: تکمیــل زنجیــره ارزش در بخش 
روغن مانند پالایشگاهی بالا نیست به همین 
دلیل شــرکت های زیادی هستند که تمایل 
دارند روغن پایه را گریدینــگ کنند، از طرف 
دیگر حاشیه سود پالایشگاه ها در گرو صادرات 

محصولات زنجیره ارزش است به همین دلیل 
در جهت توسعه این بخش حرکت کرده ایم.

او درباره تاثیــر نرخ پایــه ۲۸۵۰۰ تومان بر 
افزایش تولید محصولات پایه گفت: با توجه 
به اینکه قیمت ارز پایه از ۳۵ هزار تومان تعیین 
شــده در آخر ســال ۱۴۰۱ دوباره به ۲۸۵۰۰ 
تومان برگشته عملا تاثیری بر تولید ندارد ضمن 
اینکه درخواست برای تغییر قیمت محصولات 
داده شــده و وزارت صنعت هم در حال بررسی 
موضوع است تا مناسب با رشد هزینه ها قیمت 
محصولات نهایی اصلاح شــود، چراکه رشد 
دســتمزد، قیمت گاز، مواد اولیه همچون ورق 

فولادی بالا رفته است. شــرکت پالایش نفت 
آبادان و  شــرکت نفت ســپاهان موافقت نامه 
همکاری امضــا کردند. در دومیــن روز کاری 
بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت،، 
گاز ، پالایش و پتروشیمی و در راستای اجرای 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبتنی بر رشد 
تولید و ســرمایه گذاری در نقاط کمتر توسعه 
یافته ، باحضور مهندس جلیل سالاری معاونت 
محتــرم وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایش و پخش فــرآورده های نفتــی ایران، 
شــرکت پالایش نفت آبادان و شــرکت نفت 

سپاهان موافقت نامه همکاری امضا کردند. 

کرمانشاه -حســنافخارزاده  مدیر روابــط عمومی و امور 
بین الملل شــرکت پالایش نفت کرمانشــاه از انعقاد تفاهمنامه 
فی مابین پالایشگاه کرمانشاه و یک شــرکت دانش بنیان داخلی 
با هدف کاهش گوگــرد نفت کوره تولیدی خبــر داد و گفت: این 
تفاهم نامه همکاری در نمایشگاه بین المللی نفت،گاز و پتروشیمی 

منعقد شد.
 »محمدرضــا امامی نیا«  افزود: در حاشــیه بیســت و هفتمین 
نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی و با حضور مهندس 
»جلیل ســالاری« معاون وزیــر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی ایــران، تفاهم نامه همکاری 
مشترک فی ما بین شرکت پالایش نفت کرمانشاه و شرکت دانش 

بنیان آذرانرژی تبریز منعقد شد.
وی اظهار کرد: این تفاهم نامه همکاری مشــترک در راستای اجرای طرحی 
به منظور کاهش گوگرد نفت کوره تولیدی پالایشــگاه کرمانشاه منعقد شده 

است.
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل شــرکت پالایش نفت کرمانشــاه ادامه 
داد: قطعا با اجرای این طرح، ضمن تولید محصول با کیفیت تر در پالایشــگاه 

کرمانشاه، به سودآوری این مجموعه تولیدی نیز کمک 
قابل توجهی خواهد شد.

امامی نیا خاطرنشان کرد: از زمان روی کار آمدن مدیریت 
بخــش خصوصی در شــرکت پالایش نفت کرمانشــاه 
تاکنون طرح ها و برنامه های مختلفی در راستای ارتقاء 
کیفی محصــولات تولیدی به مرحله اجــرا درآمده و در 
مجموع نگاه مدیریت این شــرکت، توسعه و ارتقاء همه 

جانبه پالایشگاه کرمانشاه است.
وی همچنین تصریح کــرد: اکنون روزانــه بیش از ۲۰ 
هزار بشــکه انواع فرآورده های نفتی در پالایشگاه نفت 

کرمانشاه تولید می شود.
پالایشگاه کرمانشاه با بیش از ۱۰۰ ســال قدمت بعد از 
پالایشگاه آبادان قدیمی ترین پالایشگاه کشور است و ۲۰ دی ماه سال ۱۳۹۵ 

در یک مزایده به بخش خصوصی واگذار شد.

بوشهر-رضا حیدری  مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر گفت : اولین 
ومهمترین وظیفه این سازمان پوشش بیمه ای است

داراب بارگاهی درجمــع خبرنگاران افزود: ۵۰۰ هزار نفر از جمعیت اســتان 
تحت پوشــش بیمه درقالب صنــدوق های مختلف ازجملــه صندوق بیمه 

روستائیان و صندوق بیمه ایرانیان قرارگرفته اند .
وی با اعلام اینکه درســال جاری تعرفه هــای بیمه صنــدوق ایرانیان تغیر 
یافته است افزود: حق ســرانه بیمه برای دهک های اول تا سوم رایگان است 
و مابقی دهک ها نیز بصورت پلکانی از ۱۰ تا ۸۰درصد حق ســرانه پرداخت 

خواهندکرد.
بارگاهی اظهار داشــت : دهــک ۱۰ حق ســرانه مبلغ یک میلیــون و۴۳۵ 

هزارو۲۰۰ تومان می بایست پرداخت نمایند
مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر تصریح کرد: دهک های اتباع خارجی به 
دو گروه آسیب پذیر و غیرآسیب پذیر تقسیم شــده اند که گروه اول بصورت 

رایگان و گروه غیرآسیب پذیر مبلغ ۲میلیون و۳6هزارو۴۰۰تومان برای هر 
نفردر یکسال حق سرانه پرداخت می کنند.

بارگاهی خاطرنشان کرد: در دولت ســیزدهم سازمان بیمه سلامت خدمات 
گسترده ای ارائه داده است که می توان به مهمترین این خدمات ایجاد صندوق 

بیماران خاص صعب العلاج اشاره کرد.
وی اضافه کرد: صندوق بیمه بیمــاران خاص صعب العلاج از مهرماه ســال 
گذشته تشــکیل شــد که درگام اول ۱۰۷ نوع بیماری خاص صعب العلاج 

شناسایی شدند .
بارگاهی با بیان اینکه بیماران خاص درگذشته فقط ۵ نوع بیماری بود افزود: 
در استان بوشــهر تاکنون 6هزار و ۲۴۵ نفربیمارخاص صعب العلاج نشاندار 

شده اند و خدمات بیمه ای را دریافت می کنند .
وی بیماریهای دیابت ، فشار خون ، ســرطان ، دیالیز و ام اس را بیشترین آمار 
در استان بوشــهر ذکر کردو افزود: از این ۱۰۷ نوع بیماری ۵۰نوع بسته های 

خدمتی برایشــان تعریف شــده اســت وبیماران با مراجعه به مراکز درمانی 
خدمات رایگان دریافت می نمایند.

مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر یاداورشــد: در راستای قانون حمایت از 
خانواده جوانی جمعیت زوجین نابارورمیتوانند تا سن ۴۹ سالگی و تا سه دوره 

درمانی از خدمات درمانی نازایی و ناباروری بصورت بیمه ای بهره مند شوند.
وی افزود: در سال گذشته ۳۷۷ زوج نابارور استان در سامانه نشان دارشدند و 

خدمات دریافت کرده اند.

کرمانشاه

پالایشگاه نفت کرمانشاه به دنبال کاهش گوگرد نفت کوره تولیدی است

مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهراعلام کرد ؛
خدمات گسترده دولت سیزدهم  به بیماران خاص صعب العلاج 

ســنندج-فاطمه ملایی مدیرعامل شــرکت 
مخابرات منطقه کردســتان گفت: از ابتدای امســال 
تاکنون ۵۷۰ میلیارد ریال در حوزه زیرســاخت های 

ارتباطی در استان سرمایه گذاری شده است.
آزاد حکمــت در جمــع خبرنگاران ضمــن تبریک 
روز جهانی ارتباطــات و روابط عمومــی، اظهار کرد: 
مخابرات کردســتان علیرغم تمــام محدودیت ها در 
سال گذشته اقدامات خوبی را در بخش های مختلف 
انجــام داد.وی با بیــان اینکه نقش رســانه در تحقق 
اهداف و برنامه های شرکت مخابرات استان بی بدیل 
بوده اســت، گفت: رســانه ها با انعکاس نقاط ضعف و 
قوت در هر بخش و حوزه ای زمینه توسعه بیشتر و رفع 

مشکلات را فراهم می سازند.
وی تصریح کرد: اطلاع رســانی رسانه ها در مورد نقاط 
ضعف و مشــکلات در بخش های مختلف زمینه ساز 
تصمیم گیری و تصمیم سازی های درست مسئولان 

در بخش های مختلف است.
مدیر مخابرات منطقه کردستان به برنامه های شرکت 
مخابرات در سالجاری در استان گریزی زد و افزود: سال 
گذشته علیرغم تمام محدودیت های مالی و اقتصادی به 
ویژه در بخش مخابراتی ۲۰۴ میلیارد تومان در حوزه های 

مختلف مخابراتی سرمایه گذاری شد.

وی اضافه کــرد: خدمات در حوزه تلفن ســیار، تلفن 
ثابت، دیتا و …انجام شده که بیشترین سرمایه گذاری 
در حوزه تلفن ســیار بود که دلیل آن هم  نیاز عمومی 
جامعه است. وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۱ سایت 
فول تکنولوژی با سرمایه گذاری بیش از ۱۳۰ میلیارد 
تومان در حوزه تلفن ســیار اجرا شد، گفت: ۳۷ سایت 
ارتقای تکنولوژی را در نقاط مختلف اســتان که غالبا 
در بخش روستایی بود، راه اندازی شد. مدیر مخابرات 
منطقه کردســتان عنوان کرد: نقــاط اقماری یعنی 
روســتاهایی که از یــک مرکز مخابراتی ســرویس 

می گیرند کیفیت ارتباطات کمی دارند.
حکمت خاطرنشان کرد: با تغییر سوئیچ در ۱۸ نقطه ۳ 

هزار و ۷۴۴ پورت بهینه سازی شد.

ســاوه –علی کریمی ســاوه-امام جمعه ساوه 
گفت: رسالت امروز مســئولین جهاد خدمت رسانی و 

امیدآفرینی است.
حجت الاســلام جعفر رحیمی در خطبه های عبادی 
سیاسی امروز نماز جمعه ساوه به سوم خرداد سالروز 
آزادسازی خرمشهر در سال ۱۳6۱ اشاره کرده و گفت: 
شهر خرمشــهر بعد از ۱۹ ماه اشغال بعد از ۲۴ روز رزم 
بی امان به طور کامل آزاد شد و پرچم پر افتخار الله اکبر 
برفراز مســجد جامع و پل تخریب شده برافراشته شد 
و این فتح موجب شــد که آمریکا و ســایر قدرت های 
اســتعماری پس از شکســت ســنگین خود در این 
عملیات ناچار محاســبات نظامی خود را تغییر داده و 
از موضع تهاجم و حمله به موضع دفاعی روی بیاورند. 

فتح خرمشهر، مهمترین نقطه تزلزل دشمن بود.
وی افزود: حماسه فتح خرمشــهر آنقدر عظیم است 
که تا همیشــه در حافظه تاریخ ملت ایران می ماند و 
درس آموزی می کند. عظمت و تعالی معنوی این فتح 
تا آنجا بود که عارفی چون امام خمینی )ره(، این فتح را 
از امور مافوق طبیعت، از عنایات ویژه خداوند متعال و 

تجلی همگانی توحید افعالی دانستند.
امام جمعه ســاوه تصریح کــرد: امام راحــل آزادی 
خرمشــهر را فوق طبیعت و از امدادهای الهی به سان 
پیروزی رزمندگان صدر اسلام دانستند و از امدادهای 

غیبی در به تســلیم واداشــتن نیروهــای بعثی در 
خرمشهر یاد کردند.

رحیمی بــه اول خرداد ۱۳۵۹ ســالروز آغاز محاصره 
اقتصادی جمهوری اســلامی از ســوی آمریکا اشاره 
کرد و گفت: این حصر پس از گذشت ۴۳ سال همچنان 
ادامه دارد اما به رغم آنکه تحریم هــا در ادوار مختلف 
هر بار به شــکل تازه ای مطرح و اعمال شده ولی این 
تحریم ها نتوانســته اند دشــمنان را به اهداف خود 
برسانند و اهداف استکبار به ویژه شیطان بزرگ آمریکا 

جز سرنگونی چیز دیگری نیست.
امام جمعه ســاوه ادامه داد: از دیگر ســو تحریم ها و 
تشدید فشــارها منحصر به یک دوره خاصی نبوده و 
همواره به عنوان حربه ای در دست آمریکایی ها مورد 

سو استفاده قرار گرفته است.

کردستان ساوه
مدیرعامل شرکت مخابرات منطقه کردستان اعلام کرد؛

سرمایه گذاری 570 میلیارد ریالی مخابرات
در حوزه زیرساخت های ارتباطی 

امام جمعه ساوه:
رسالت امروز مسئولین 

جهاد خدمت رسانی و امیدآفرینی است

مدیر عامل شرکت نفت سپاهان اعلام کرد؛
وغن موتورهای تقلبی در بازار کاهش چشمگیر قاچاق و عرضه ر

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
خبرداد؛

نمایشگاه  در  توافق نامه  و  قرارداد   ۱۳ امضای   
وشیمی پتر و  پالایش  گاز،  نفت،  بین المللی 

اهواز –محمد مجدم همزمان با افتتاح بیســت و هفتمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی ،  مدیرعامل شــرکت ملی 

مناطق نفت خیز جنوب از انعقاد ۱۳ قرارداد و توافق نامه خبر داد
علیرضا دانشی همزمان با بیســت و هفتمین نمایشگاه بین المللی نفت، 
گاز، پالایش و پتروشیمی تهران که چهارشــنبه ۲۷ اردیبهشت ماه آغاز 
به کار کرد، با بیان اینکه این نمایشــگاه فرصت بسیار خوبی برای نمایش 
آخرین دســتاوردها و ارائه توانمندی های شــرکت های فعال در حوزه 
نفت، گاز و پتروشیمی است، اظهار کرد: شــرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب در این نمایشــگاه ۱۳قرارداد، توافق نامه و تفاهم نامه همکاری با 

بخش های مختلف امضا خواهد کرد.
وی افزود: همزمان با بیست و هفتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی تهران، شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب ۵ توافق 
نامه را با وزارت دفاع در حوزه های ســاخت، تعمیــر و تامین تجهیزات و 

ماشین آلات به امضا خواهد رساند.
مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: در این نمایشگاه 
همچنین ۵ قــرارداد خرید مدیریت تدارک و امــور کالا به منظور خرید 

حدود ۴۰ قلم کالا مشتمل بر ۱۲۰۰ عدد به امضا می رسد.
دانشی عنوان کرد: در این نمایشگاه همچنین ۳قرارداد تولید بار اول میان 
مدیریت پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب و شرکت 

های تولید کننده به امضا خواهد رسید.
وی افزود: شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب در این نمایشــگاه یک 
رونمایی از نرم افزار تخصصی و همچنین با جهاد دانشــگاهی تفاهم نامه 

همکاری امضا خواهد کرد.
 

ح نجما در شهرستان شهرضا افتتاح فاز اول طر

اصفهان –مریم مومنی آیین بهره برداری از فــاز اول طرح نجما در 
شهرســتان شــهرضا با حضور جمعی از مدیران این شهرســتان، مدیر 

مخابرات منطقه اصفهان و معاونین و مدیران این مجموعه برگزار شد.
مدیر مخابرات منطقه اصفهان در این آیین با تشــریح موارد افتتاح شده 
گفت: امروز مفتخریم که با افتتاح ۱۳ طرح توســعه شبکه انتقال و فیبر 
نوری خانگی در راســتای اجرای فاز اول طرح جهــادی نجما، ۱۸ طرح 
توسعه شبکه تلفن همراه، ۱۰ طرح توســعه ظرفیت سوئیچ مراکز تلفن 
و هشت توسعه شبکه دیتا و ظرفیت ســازی پورت پر سرعت با اعتباری 
بالغ بر ۵6۰ میلیارد ریال در خدمت مردم شهید پرور شهرستان شهرضا 

هستیم.
اسماعیل قربانی با اشاره به شعار امسال روز جهانی ارتباطات اظهار کرد: 
امســال به مناســبت روز جهانی ارتباطات، از طرف اتحادیه ارتباطات 
مخابراتی ITU عبارت »توانمندسازی کشــورهای کمتر توسعه یافته از 
طریق فناوری اطلاعات و ارتباطات« به عنوان شــعار سال۲۰۲۳ مطرح 
شــده که روی توانمندسازی کشــورهای کمتر توســعه یافته از طریق 

فناوری اطلاعات و ارتباطات تمرکز دارد.
وی افزود: به نظر می رســد که سال۲۰۲۳، سال پیشــرفت برای تحول 
دیجیتال در کشــورهای کمتر توســعه یافته اســت؛ زیرا حدود ۳/۱ از 
جمعیت ۲/۷ میلیاردی که ســاکن در کشــورهای کمتر توسعه یافته 

هستند، هنوز به اینترنت دسترسی ندارند.
قربانی بیان کرد: این شــعار به نوعی بیانگر این مطلب است که در صورت 
اســتفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات و ارتباطات بسیاری از عقب 

ماندگی های جوامع جبران و مسیر پیشرفت آن ها هموار خواهد شد.
مدیر مخابرات منطقه اصفهان “تحول دیجیتال” را از جمله مفاهیم تغییر 
دهنده آینده دانســت و عنوان کرد: تحول دیجیتال، تغییری شگرف در 
عملکرد یک سازمان یا یک کشــور با محوریت فناوری های تحول آفرین 
است که اینترنت اشیا، رایانش ابری، اپلیکیشن های موبایل، رسانه های 
اجتماعی، واقعیت مجازی و افزوده، تحلیل گری داده، هوش مصنوعی و 

بلاک چین از مهم ترین انواعِ این فناوری های تحول آفرین هستند.
اســماعیل قربانی بیان کــرد: کار در جهانِ آینده به ســمت دیجیتالی 
شدن می رود و لازمه دســتیابی به این مهم، داشتن زیرساختها، ابزارها و 
نرم افزارهایی است که انجام دیجیتالی کارها را ممکن و حرکت به سوی 

تمام  دیجیتالی شدن را تسریع کند.

بازدید  سر زده بازرس ویژه استاندار
 از شرکت توزیع برق کرمانشاه 

کرمانشاه-حســنافخارزاده   دکتر بنکدار بازرس ویژه استاندار 
و مدیرکل بازرسی اســتانداری کرمانشــاه برای دومین بار طی سه ماه 
گذشته به صورت ســرزده و بدون اطلاع قبلی در ساعت های پایانی شب 

با هیئت همراه از شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه بازدید کرد.
 در این بازدید شبانه که از )واحد شبانه روزی امداد برق( دیسپاچینگ و 
واحد ۲۴ ساعته پاســخگویی تلفنی ۱۲۱ صورت گرفت ، ابتدا مهندس 
قنبری مدیر امور دیسپاچینگ این شــرکت نحوه خدمات رسانی امور 
دیســپاچینگ و واحدهای عملیــات واتفاقات به مشــترکین در مواقع 
خاموشــی های برق در اثر حوادث واتفاقات را ارائه نمــود.در ادامه دکتر 
بنکدار بازرس ویژه اســتاندار و مدیر کل بازرسی اســتانداری کرمانشاه 
نیز پس از بازدیداز لیست الکترونیکی ثبت شــده تماس های مردمی و 
مکالمه تلفنی با تعدادی از مشــترکینی که با واحــد ۱۲۱ تماس گرفته 
بودند، واعلام رضایتمندی حداکثری تماس گرفته گان از نحوه برخورد 
اپراتورهای ۱۲۱ و مراجعه در محل خاموشی برق در حداقل زمان و اقدام 
رفع خاموشی توسط کارکنان شرکت برق از زحمات پرسنل برق تقدیر و 
تشکر کرد .در پایان دکتر بنکدار با اپراتورهای ۱۲۱ که درخواست هایی 

در خصوص وضعیت کاری خود داشتند دیدار و گفتگوکرد .

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل بانك صنعت و معدن مطرح کرد 
هدف بانك سرمایه گذاری توسعه ای و فراهم 

نمودن بستر مشارکت بخش غیردولتی
دکتر خورســندیان که به اتفاق هیات همراهی از اعضای هیات مدیره 
و هیات عامل بانک صنعت و معدن در سومین همایش صندوق توسعه 
ملی با عنوان حکمرانی نوین که روز یکشنبه ۲۴ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ 
در مرکز همایش های بین المللی صدا و ســیما در تهران برگزار شــد، 
حضور یافته بود، با اشاره به همکاری های گسترده توسعه ای این بانک 
با صندوق یاد شده اظهار داشت: هدف بانک صنعت و معدن به کارگیری 
قابلیت های عملیات بانکداری توســعه اي ســرمایه گذاری در جهت 
توسعه اقتصادی کشــور، فراهم نمودن بستر مناســب برای حضور و 
مشارکت بخش غیردولتی با استفاده از بخشی از منابع صندوق توسعه 

ملی می باشد که در اختیار این بانک قرار داده شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، وی با تشریح وجوه تمایز 
بانک های توسعه ای از بانکهای تجاری بیان داشت: هدف از تاسیس یک 
بانک توسعه ای، اولویت توســعه اقتصادی و اجتماعی است و این نوع 
بانک ها در فعالیت های پروژه محوری پیشــرو هستند که دوره تامین 
مالی و همچنین بازگشت ســرمایه طولانی تری دارند و عمدتاً از منابع 
و وجوه بلندمدتی که از ســوی نهادهای دولتی، بانک مرکزی و غیره در 

اختیارشان قرار می گیرد، برای سرمایه گذاری استفاده می کنند.
دکتر خورســندیان عنوان داشــت: همکاری بانک صنعــت و معدن 
و صندوق توســعه ملی از ســال ۱۳۹۰ در قالب قراردادهای عاملیت و 
ســپرده گذاری ارزی و ریالی آغاز شــد.وی تصریح کرد: در حدود ۵۱ 
درصد پرتفوی ارزی ایــن بانک مربوط به منابع صندوق توســعه ملی 
بوده و ۹۰ درصد طرحهــای تامین مالی شــده از قراردادهای عاملیت 
ارزی با تســهیلات پرداختی به مبلغ ۲ میلیارد و ۹۴۴ میلیون یورو به 
بهره برداری رســیده اند.مدیرعامل بانک صنعــت و معدن اعلام کرد: 
۳۴ درصد طرح های تامین مالی شــده با عاملیت ایــن بانک در زمینه 
نیروگاه، ۲۵ درصد مربوط به پالایشگاه، پتروشیمی و صنایع شیمیایی 
بوده، ۱۲ درصــد در صنایع فلــزی و ۷ درصد نیز در حــوزه طرح های 
ساختمانی، سیمان و کاشی بوده اســت.وی تاکید کرد: طرح های یاد 

شده برای ۱۳ هزار و ۸۶۳ نفر اشتغالزایی به همراه داشته است.
دکتر خورسندیان در پایان خاطرنشان کرد: از جمله پروژه های بزرگی 
که با مشارکت بانک و صندوق به بهره برداری رسیده می توان به تولید 
برق ماهتاب کاســپین )با ظرفیت تولید ۴۶۰ مگاوات برق در ســال(، 
پتروشــیمي ایلام )با ظرفیت تولید ۳۰۰ هزار تن پلي اتیلن ســنگین، 
۴۵۸ هزار تن اتیلــن، ۱۲۴ هزار تن پرو پیلن و ۱۳۳ هــزار تن بنزین(، 
شرکت راه و ساختمان سازه ســازان )با ظرفیت ۵۵ میلیون متر مکعب 
آب در سال( و کاشــي روماک نایین )با ظرفیت ۶ میلیون متر مربع در 

سال( اشاره کرد.

خ بهره بین بانکی رکورد زد  نر
نرخ بهره بیــن بانکی طبق آخریــن گزارش بانک مرکــزی به ۲۳,۷۶ 
درصد افزایش یافت.نرخ بهــره بین بانکی با رشــد ۱۵ صدم درصدی 
نســبت به هفته قبل، به ۲۳.۷۶ درصد رســید و رکورد سه هفته قبل 
)۲۳.۶۲ درصد( که یکی از بیشــترین مقادیر طی ســال های اخیر بود 
را شکست.این نرخ در هفته گذشــته ۲۳,۵۱ درصد بوده است که طبق 

اعلام بانک مرکزی به ۲۳,۷۶ درصد افزایش یافته است.

بالا ماندن تقاضای بانک ها برای منابع در عملیات بازار باز و عدم تزریق 
متناسب توســط بانک مرکزی که ســبب کاهش مانده سیاست پولی 

شده، از دلایل اصلی افزایش نرخ بهره بین بانکی است.

 تاکید اعضای هیات عامل بانک ملی ایران
وسای حوزه ها  ورت نقش آفرینی ر   بر ضر

در راستای  جذب منابع
معاونان امور شــعب و بازاریابی و اعضای هیات عامــل بانک ملی ایران 
در نخستین همایش تبیین دیدگاه ها  و ارائه راهکارهای روسای حوزه 
های بانک ملی ایران در سراسر کشــور در چارچوب سیاست های سال 
  ۱۴۰۲ ، ضمــن تاکید بر ضــرورت برنامه ریزی و نقــش آفرینی موثر 
روسای حوزه های سراسر کشــور در  راستای پیوند و تحکیم روابط بین 
صف و ستاد، خواستار هم افزایی و افزایش مشارکت در بیان دیدگاه ها 
 و نظرات و ارائه راهکارهای لازم برای کســب موفقیت و دستاوردهای 

جدید در بانک شدند. 
 به گزارش روابــط عمومی بانک ملی ایران، در ایــن همایش محمدنور 
آزادی عضو هیات عامل و معاون امور  شعب و بازاریابی منطقه یک بانک 
ملی ایران با بیان این که ارتباط و نزدیکی صف و ســتاد زمینه موفقیت 
 بانک را بیش از پیش فراهم می کند، اظهارداشــت: روسای حوزه ها با 
داشــتن دانش حرفه ای و مهارت  های لازم و مورد نیاز قطعا بانک را در 

مسیر موفقیت همراهی و کمک خواهند کرد. 
وی در ادامه با بیان این مطلب که بانک ملی ایران با تمام توان در خدمت 
نیازهای مالی آحاد جامعه است،  افزود: با توجه به حرکت بانک در مسیر 
ارائه خدمات بهینه به مشــتریان و تامین نیازهــای مالی آحاد جامعه 
 ضروری است، روسای حوزه های سراسر کشور با ارتباط و نزدیک کردن 
صف و ســتاد و بیان راهکارهای  لازم ما را در دســتیابی به دستاورها و 

موفقیت های هر چه بیشتر بانک یاری کنند. 
بیژن مقدم بیرانونــد عضو هیات عامل و معاون امور شــعب و بازاریابی 
تهران بانک ملی ایران با اشــاره به  توانمندی های روســای حوزه های 
سراســر کشــور در بخش های مختلف برای رفع ناترازی بانک گفت: 
سه  حوزه در اســتان های تهران، قم و البرز بیشــترین منابع را به خود 
اختصاص داده اند کــه این موضوع اهمیت  حوزه هــا را در فاکتورهای 
مهمی نظیر بازاریابی، مشــتری مداری، تقویت فرهنگ ســازمانی و ...  
برای  موفقیت بانک نشــان می دهد. وی در ادامه با بیــان این که تاثیر 
اقدامات نوآورانه و خلاقانه موجب رضایتمندی مشــتریان و در نهایت 
 موفقیت بانک خواهد شــد، تصریح کــرد: بیان دیدگاه هــا و نظرات 
کارشناســی در کنار ارائه راهکارهای لازم  پیرامون مسایل و مشکلات، 

ما را در تصمیم گیری های پیش رو کمک خواهد کرد. 
مقدم بیرانوند در ادامه ســخنانش خاطرنشان کرد: اگر امروز بتوانیم به 
خوبی به نقاط ضعف خودمان پی  ببریم بی شــک آینده ای روشــن با 
موفقیت های بی شمار در انتظارمان است.  در ادامه این همایش محمد 
نجف زاده عضو هیات عامل و معاون امور شــعب و بازاریابی منطقه دو 
بانک  ملی ایران برگزاری این همایش را ایجاد فرصت جهت تبادل نظر 
و بیان مشکلات و ارائه راهکارها و  پیشنهاد به منظور تقویت تعامل بین 
واحد های صف و ستاد برشمرد و اظهار داشت: روسای حوزه های  بانک 
از نیروهای متخصص بانک هستند که می توانند با تکیه بر دانششان ما 

را در توسعه بانک یاری کنند. 

وزیر نفت خبر داد
وژه نیمه تمام   اتمام ۱۲ میلیارد دلار پر

در سال گذشته
وزیر نفت از تکمیل ۱۲ میلیارد دلار پروژه نیمه تمام در ســال گذشته 
خبر داد و گفت: فاز ۱۱ پارس جنوبی تا ۳ مــاه دیگر به بهره برداری می 

رسد.
 جواد اوجی وزیر نفت در برنامه تلویزیونی در خصوص بیست و هفتمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت نفت گفت: بیســت و هفتمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت نفــت بزرگترین نمایشــگاه در منطقه و خاورمیانه 
بوده است؛ در این نمایشگاه ۱۵۰۰ شرکت داخلی و حدود ۲۰۰ شرکت 
خارجی حضور داشته اند و شــعار این نمایشگاه تولید فناورانه و مصرف 

بهینه بوده است.
وی در ادامه افزود: دولت مردمی تا کنون توانســته حدود ۴۰ میلیارد 
دلار تفاهمنامه را به امضا برساند و در این نمایشگاه حدود ۲۰۰ قرارداد 
داخلی و خارجی به امضا رســانده اســت که حدود ۱۶۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری صورت گرفته است.
وزیر نفت گفت: طرح هــای افزایش تولید نفــت و گاز از مهمترین رخ 
داده بوده است که با توجه به بهره برداری رســیدن طرح فاز ۱۱ پارس 
جنوبی افزایش تولید صورت خواهد گرفت این پالایشگاه ۲۰ است که 

به صورت کاغذی بوده و در دولت مردمی به بهره برداری رسیده است..
وی در ادامه افزود: اســتفاده از میادین مشترک برای افزایش تولید و به 
تحقق رسیدن شعار سال اســت چرا که افزایش تولید می تواند تورم را 

مهار کند.
جواد اوجی گفت: در سال گذشــته حدود ۳۶ میلیارد دلار عقد قرارداد 
داشــتیم که حدود ۱۲ میلیارد دلار پیمان ها طرح های نیمه کاره بوده 
که در سال ۱۴۰۱ به اتمام رسیده است و حدود ۳۰ میلیون متر مکعب 
به تولید در بخش نفت و گاز اضافه شــده است و از سوی دیگر نزدیک به 

۱۵ میلیارد دلار طرح افتتاح خواهد شد.

بهینه سازی در مصرف
جواد اوجی در خصوص بهینه سازی مصرف سوخت گفت: در خصوص 
بهینه سازی باید ۱۴ دستگاه همسو باشد. دولت در برنامه هفتم توسعه 
برنامه ای برای بهینه ســازی در نظر گرفته اســت به طور مثال کاهش 
مصرف ســوخت در بخش حمل و نقل می تواند به صورت برقی باشــد 
که از حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون دلار ارز بری جلوگیری شــود از سوی 
دیگر بهینه ســازی مصرف خانگی که بدون مشارکت مردم امکان پذیر 
نخواهد بود و این بهینه سازی در بخش خانگی اقتصاد خانواده را درگیر 

خواهد کرد.

استفاده از فناوری
وی در ادامه از اســتفاده از فنــاوری در بخش پالایشــگاهی گفت: 
شعار نمایشگاه تولید فناورانه بوده است و با استفاده از شرکت های 
دانش بنیان از تولید ســنتی خارج خواهیم شد، در دولت های قبل 
با ۱۵۰ شرکت دانش بنیان همکاری داشــته ایم که امروزه به ۵۵۰ 
شرکت رسیده اســت که در راســتای فناورانه شــدن نفت کمک 

خواهند کرد.

خام فروشی از بین می رود
وزیر نفت در خصوص خام فروشی گفت: با به بهره برداری از پالایشگاه 
قاسم ســلیمانی حدود ۳۰۰ هزار بشکه به شــبکه اضافه خواهد شد و 
صادرات را نیــز افزایــش می دهد بــرای جلوگیری از خام فروشــی 

مشوق هایی در نظر گرفته است.

وی در ادامه افزود: فروش ســال گذشــته حدود ۱۴ هزار میلیارد دلار 
بوده است که حدود ۷۰ درصد آن خام فروشی بوده که با برنامه های در 

نظر گرفته شده سال آتی خام فروشی به این شدت نخواهد بود

شدت مصرف انرژی ایران همچنان افزایشی است
بیش از 3 برابر چین ۱.۵ میلیارد نفری یارانه 

انرژی پرداخت می کنیم 
معاون برنامه ریــزی وزیر نفــت گفت:هم اکنون ســالانه حدود ۱۰۰ 
میلیارد دلار یارانــه انرژی به مردم و صنعت اعطا می کنیم و کشــوری 

هستیم که بیشترین یارانه انرژی را پرداخت می کند.
 هوشنگ فلاحتیان، معاون برنامه ریزی وزیر نفت در ۲۷امین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی اظهار کرد: وضعیت شدت 
مصرف انرژی در کشــور اصلا مطلوب نیست و ســالانه این شاخص در 
کشــور ما در حال افزایش اســت و در این صورت ما به بحران ناترازی 

انرژی دچار می شویم.
وی افزود: هم اکنون ســالانه حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار یارانه انرژی به 
مردم و صنعت اعطا می کنیم و کشــوری هســتیم که بیشترین یارانه 

انرژی را پرداخت می کند.
فلاحتیان گفــت: در چین با جمعیــت حدود ۱.۵ میلیــارد نفر، یارانه 
انرژی حدود ۳۰ میلیارد دلار اســت و این کشــور با اختلاف از ایران در 
رتبه دوم قرار دارد و مابقی کشــورها نیز کمتر از ۳۰ میلیارد دلار یارانه 

انرژی پرداخت می کنند.
معاون برنامه ریزی وزیر نفت ادامه داد: دلیل اجرایی نشدن پروژه های 
بهینه سازی مصرف سوخت این اســت که این موضوع متولی مشخص 

و واحدی ندارد.
وی اظهار داشت: هم اکنون بیش از ۲۰ میلیون بخاری با راندمان کمتر 
از ۵۰ درصد وجــود دارد. وزارت نفت قصد دارد در فــاز اول بیش از ۴ 
میلیون بخاری را تعویض کند و برای هر بخــاری نیز ۳۵۰ تا ۳۹۶ دلار 

پرداخت می کند.
فلاحتیان تاکید کــرد: در مــاده ۱۲ قانون رفع موانــع تولید ظرفیت 
مناسبی برای تامین مالی پروژه های بهینه ســازی در نظر گرفته شده 
اســت. تاکنون ۳۶ میلیارد دلار پروژه تعریف شــده اما سرمایه گذاران 

پولی برای تامین مالی پروژه ها ندارند.
معاون برنامه ریزی وزیــر نفت افزود: در برنامه هفتم توســعه، 
صندوقی با عنوان صندوق بهینه ســازی مصرف ســوخت ایجاد 
خواهد شــد تا تامین مالی پروژه هــای بهینه ســازی را انجام 

دهد. 
در ســال جاری نیز طبق قانون بودجه ۳۰ هزار میلیارد تومان در قالب 

حساب بهینه سازی به این پروژه ها تخصیص می یابد.
وی تصریح کرد: در هفته گذشــته برای اولین بار جلســه شورای عالی 
انرژی با حضور رئیس جمهور برگزار شد و اعلام شد که در این جلسات 
به صورت ماهانه پیگیری پروژه های بهینه ســازی را انجام خواهد شد. 
برای کنترل مصرف هم باید تجهیزات اســتاندارد شود و هم فکری به 

حال یارانه انرژی کرد.
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رئیس سازمان برنامه و بودجه بیان کرد

برنامه هفتم، مسئله محور

ســمیرا ربیع   رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور با بیان اینکه برنامه هفتم توسعه، یک برنامه 
مسئله محور است، گفت: مسائل کشور احصا شده 

و برای هر مسئله تدبیر اندیشیده شده است.
 داوود منظور در همایش معرفی سند برنامه پنج 
ساله هفتم توسعه، اظهار کرد: تدوین برنامه هفتم 
از نیمه ســال گذشته آغاز شــد و در جلسه امروز 

پیش نویس این برنامه تببین خواهد شد.
وی افزود: تلاش شــد لایحه برنامــه هفتم را در 
زمانی که با مجلس توافق شده بود، یعنی تا پایان 
اردیبهشــت ماه امســال برای تقدیم به مجلس 

آماده کنیم.
معاون رئیس جمهــوری گفت: رویکــرد برنامه 
هفتم متفــاوت از برنامه های گذشــته اســت و 
تلاش شد سیاســت های ابلاغی رهبر انقلاب به 
عنوان محورهای اصلی برنامــه در نظر بگیریم و 
تدابیر و اقداماتی را که می بایست برای تحقق این 
سیاست های ابلاغی توافق و تکلیف شود تا در پنج 
سال آینده اجرایی بشــود، اینها را در قالب لایحه 

تنظیم کنیم.
منظور ادامه داد: خروجی جلســات تدوین برنامه 
با دستگاه ها منجر به تدوین سند پشتیبان لایحه 
برنامه هفتم شــد و تــلاش کردیم در این ســند 
پشتیبان مســئله شناسی شــود و بررسی کنیم 
ابعاد مختلف موضوع چیست و چرا مسئله ایجاد 

شده است.
وی تاکید کــرد: برنامه هفتم یک برنامه مســئله 
محور است و آنچه به عنوان مسئله های کشور در 
سیاست های ابلاغی احصا شده، به عنوان سرتیتر 

تنظیم برنامه هفتم است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه بــا بیان اینکه هر 
مســئله در تدوین برنامه هفتم تبیین، ریشه یابی 
و علت شناســی شــد، گفت: براســاس نظریات 
نخبگانی موجود در جامعه بهترین راهکارها برلی 
حل مسائل بررســی و به هدف گذاری های کمی 

منجر شد.
منظور بیــان کرد: برای کوچک تــر کردن لایحه 
برنامه هفتم، بخشی از احکام، مجوزها و تکلیف را 

در قالب مجموعه مقرره های مصوب دولت تنظیم 
شد که برای نخستین بار در کشــور این اقدام در 

برنامه پنج ساله کشور صورت می گیرد.
وی توضیــح داد: آنچــه دولت می توانــد بدون 
مداخله مجلس تصویــب و اجرا کنــد، در قالب 
مجموعه مقرره ها تنطیم کردیــم که حدود ۸۰ 
مقرره اســت که این ســند باید به تصویب نهایی 

دولت برای ابلاغ و اجرا برسید.
معاون رئیــس جمهوری در مــورد لایحه برنامه 
هفتم توســعه، گفت: لایحه برنامه در ۲۲ فصل و 
بخش تنظیم شده اســت که نگاه اصلی در برنامه 

حل ناترازی ها در کشور است.
منظور بیان داشــت: یکی از ناترازی های کشــور 
در حوزه بودجه عمومی دولت اســت که مستلزم 
اصلاح ساختار بودجه است؛ همچنین ناترازی در 
بخش پولی و بانکی داریم که نیازمند اصلاح نظام 

بانکی و افرایش اختیارات بانک مرکزی است.
وی با بیان اینکه ناتــرازی در حوزه صندوق های 
بازنشســتگی به عنوان یک پدیده مخاطره آمیز 
است، بیان کرد: می بایست هر چه زودتر برای آن 

تدبیر انجام دهیم.
رییس سازمان برنامه و بودجه به ناترازی در تامین 
انرژی در کشور اشــاره و بیان کرد: با این ناترازی 
در یک دهه گذشــته با آن مواجه هســتیم که در 
بخش برق، گاز و... است و با توجه به رشد مصرف 
و نیازهای به ســرمایه گذاری های زیاد، در حال 

تشدید است.
منظور تاکیــد کرد: تلاش شــده در برنامه هفتم 

توسعه برای این ناترازی ها تدبیر شود.
وی با اشــاره به حوزه ســلامت، گفت: علی رغم 
تمام هزینه هایی که دولت انجام می دهد اما هنوز 
رضایت خاطر در مردم ایجاد نشده است و تحول 
در نظام سلامت با رویکرد پاسخگویی به انتظارت 

جامعه مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در همایش 
امروز ۱۶ نشســت بــرای تبیین برنامــه هفتم 
برگزاری خواهد شد و هدف ما جهاد تبیین است. 
رهبری فرمودند هر آنچه قرار اســت انجام شود را 

تببین کنید.
منظور ادامه داد: تببین باعــث همراهی و اجماع 
خواهد شــد و امروز ســند برنامه هفتم به عنوان 
منشــور وفاق دولت در پنج ســال آینده معرفی 

می کنیم.
وی در پایــان گفــت: جزییات برنامــه هفتم در 
کمیســیون منتخب دولت بررسی شــد و آنچه 
امروز تهیه شده پاسخگوی نیازهای برنامه ریزی 
برای پنج سال آینده باشد، البته به عنوان سازمان 
برنامه و بودجــه، ضعف های برنامــه را به عهده 
می گیریم و تلاش می کنیم با نظــرات نخبگانی 
در فرایند تصویب لایحه برنامه هفتم در مجلس، 

نکات ارزنده را به کار بگیریم.
معــاون رئیــس جمهــوری تاکید کــرد: دولت 
سیزدهم یک دولت برنامه محور است و نخستین 
دولتی است که در ابتدای کار سند دولت مردمی 

را تصویب و ابلاغ کرد همین دولت است.
منظور گفت: رئیس جمهور در کنار ابلاغ احکام، 
یک ســند انتظار هم ابلاغ می کند که براساس آن 
هر یک از وزرا و معاونین رئیس جمهور می بایست 

مسائل را پیگیری و محقق کند.
وی گفت: امروز خرســند هســتیم که یک گام 
مهم به ســمت تکمیل فرآیند برنامه محوری در 
دولت سیزدهم برداریم و امیدواریم که با اقدامات 
برنامه محور بتوانیم با کمترین هزینه بیشــترین 

محصول را دریافت کنیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: تحول 
در نظام اداری یــک از موضوعات مهمی اســت 
که در برنامه هفتم بــه آن پرداختیم و ابتکارهای 
ارزشــمندی در حوزه بهــره وری و تحول اداری 

دیده شده است.
منظور گفت: امیدوارم مجموعه این تدابیر که در 
سه مجموعه اسناد پشتیبان، احکام لایحه و سند 
مقرره های دولت رونمایی می شود، بتواند زمینه 

حل مشکلات کشور را فراهم کند.
در همایــش دیروز بــا حضور مخبر معــاون اول 
رئیس جمهور، داود منظور رئیس سازمان برنامه 

و بودجه از سند برنامه هفتم رونمایی شد.

نفت

معاون وزیــر نفت گفــت: از این 
تعداد ۵۰ مورد قــرارداد بوده که 
نهایی شده اند و اجرا می شوند که 
سه مورد آن مســتقیم با شرکت 

ملی نفت ایران امضا شده است.
در  خجســته مهر  محســن 
آئیــن امضــای موافقت نامه هــا 
و قراردادهــای توســعه اقتصاد 
دانش بنیــان در صنعــت نفــت 
کــه در حاشــیه آخریــن روز از 
نمایشــگاه  بیســت وهفتمین 
بین المللی نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشــیمی برگزار شــد، با بیان 
اینکه مسائل مهم و چالش برانگیز 
صنعت نفت به ویژه در بالادســت 
را بــه مســائل فناورانــه تبدیل 
می کنیم، گفــت: معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری گام های شایانی 
برای دانش بنیــان کردن تولید بر 
می دارد.وی با اشاره به شعار امسال 
نمایشگاه مبنی بر »صنعت نفت، 
تولید دانش بنیان و مصرف بهینه« 
افزود: به ویژه سال گذشته جلسات 
خوبــی در زمینه خط مشــی ها 
و همکاری هــای مســتقیم بــا 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان ریاســت جمهوری 
داشتیم. موضوع این نشست ها در 
مجموعه وزارت نفت حل مسائل 
و چالش های بالادستی مربوط به 

میدان هــای نفت و گاز 
شرکت  بود.مدیرعامل 
ملی نفت ایران تصریح 
کــرد: امــروز در این 
رویداد یکی از گام های 
برمی داریم.  را  اساسی 
بایــد گفت ایــن تنها 

یــک توافقنامه نیســت، بلکه به 
منزلــه یک قرارداد اســت، بدان 
معنا که بررسی فنی و مطالعاتی 
را پشت سر گذاشتیم و به مرحله 
اجــرا رسیدیم.خجســته مهر به 
امضای توافقنامه برای ســاخت 
تجهیز RSS یا حفاری جهت دار 
اشــاره و بیــان کرد: بخشــی از 
میدان های نفتی مــا دارای لایه 
هســتند.  هیدروکربوری  نازک 
برای برداشــت حداکثری از این 
ســاختارها انجــام حفاری های 
جهت دار نیاز اســت و گاه ابزاری 
می طلبد تا در لایه نازک بتوانیم 
بــه نتیجــه برســیم و در واقع 
تهدیــدی بــرای فعالیت هــای 
توسعه ای ما بود که این تهدید را 

به فرصت تبدیل کردیم.
وی افــزود: یکی از ایــن ابزارها 
RSS یا همــان حفاری جهت دار 
است و ساخت این تجهیز مهم را 
از طریق معاونت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان دنبــال 
می کنیم و نوعی قــراردادی تازه 

را بــرای ســاخت این 
تجهیز توافق کردیم.

مدیرعامــل شــرکت 
ملی نفت ایران این نوع 
قرارداد را تشــریح کرد 
و گفت: شــرکت طرف 
قرارداد چند دســتگاه 
از این تجهیــز را می ســازد و ما 
۱۰، ۱۵ ســال تضمین می دهیم 
قطعات این تجهیز را از ســازنده 
تأمین کنیــم. در واقع ســازنده 
خود قطعه را می سازد و در صنعت 
استفاده می کند و ما خدمت را از 
ســازنده می خریم. این کار رونق 
را برای شــرکت های ســازنده 
به ارمغــان می آورد و ســازنده با 
خیال راحــت تجهیــز را تولید 
می کند و از طرفی با ارائه خدمت، 
افزون بر تداوم عملیات، اشتغال 
برای نیروهای شــرکت سازنده 
فراهم می شود و از طرفی تأمین 
مالی پــروژه محقق می شــود.

خجســته مهر با بیان اینکه رشد 
تولیــد تنها افزایــش تولید نفت 
و گاز نیســت، گفت: توانمندی 
شرکت های دانش بنیان، ساخت 
و تجهیز فناورانه و ساخت داخل 
نیز رشد تولید به شمار می آیند، 
هرچه ســاخت داخل رونق یابد 
و هرچــه اســتفاده حداکثری از 
شرکت ها داشته باشیم، مستقیم 

رشــد تولید می دانیم.وی رشد 
تولید را عامل مهار تورم دانست و 
افزود: همه می دانید رشد تولید با 

مهار تورم نسبت دارد.
معاون وزیــر نفت ضمــن ابراز 
 ۱۷۰ امضــای  از  خرســندی 
قرارداد، تفاهم نامــه و توافقنامه 
و ســاخت محصولات بــار اول و 
دانش بنیان در حاشــیه بیست و 
هفتمین نمایشــگاه بین المللی 
نفت تهران گفــت: از این تعداد 
۵۰ مورد قــرارداد بوده که نهایی 
شده اند و اجرا می شــوند که سه 
مورد آن مســتقیم با شرکت ملی 

نفت ایران امضا شده است.
خجســته مهر بــا بیــان اینکه 
حضور شــرکت های خارجی در 
نمایشــگاه چهار برابر شده است، 
افزود: ایــن به معنای آن اســت 
که شــرکت های خارجی خود را 
همتراز شرکت های دانش بنیان 
ایرانی می دانند.وی رضایت خود 
از حضور دانشگاه ها و شرکت های 
دانش بنیان در نمایشگاه بیست و 
هفتم را ابراز کرد و گفت: با افتخار 
امســال جانمایی و غرفه ســازی 
و  دانش بنیــان  شــرکت های 
دانشــگاه ها به عهده شرکت ملی 
نفت ایــران بود که ایــن حداقل 
حمایت مــا از این شــرکت ها و 

مؤسسه ها به شمار می رود.

امضای ۱۷۰قرارداد،تفاهم  وتوافق نامه دربیست وهفتمین نمایشگاه نفت
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